
خلیج فارس؛ نزدیک به نقطه جوش
 جلال خوش چهره-کارشناس بین الملل

منطقه خلیج فارس به رغم برخی نشانه ها که حاکی از کاهش تنش ها بود،  آیا دوباره به نقطه جوش 
نزدیک شده است؟ در این باره تردید نمی توان  کرد. حملات شنبه گذشته به پالایشگاه »بقیق« و 
میدان نفتی »حقل خریص«  در عمق خاک عربستان، برای نخستین بار دامنه بحران در منطقه 
را تا  بازار جهانی نفت گسترش داد. جامعه جهانی این بار به شکلی ملموس   متوجه خطری شده 
که دامنه آن در وهله نخست، جان اقتصاد آسیب پذیر  جهانی را تهدید کند.  در نخستین ساعات 
پس از حملاتی که حوثی های یمن مسئولیت آن را  در تأسیسات نفتی عربستان پذیرفتند، 
بهای نفت خام در بازار جهانی 10  تا 20 درصد افزایش یافت. کارشناسان پیش بینی می کنند 
که در صورت  ناتوانی سعودی ها در جبران اختلال تولید روزانه 5میلیون و هفتصد  هزار بشکه 
نفت خود در تأسیسات هدف قرار گرفته، قیمت این ماده  حیاتی برای اقتصاد جهان به آستانه 
90 دلار در هر بشکه جهش می یابد.  اصلی ترین زیان کنندگان این وضع ، علاوه بر تولید کنندگان، 
 مصرف کنندگان اروپایی و آسیایی نفت خواهند بود.  حملات شنبه گذشته)14 سپتامبر( به 
تأسیسات نفتی عربستان می تواند در  اندازه یک متغیر عمل کرده و سبب تحولی تأثیر گذار در 
صحنه پر تنش  منطقه شود. این تحول می تواند به بالا گرفتن احتمال وقوع درگیری  نظامی 
انجامیده و یا تشویق رویکردها به ایجاد اراده ای محکم برای  بازگشت به گفت وگوها و توافق های 
تازه باشد. هر دو احتمال به نتایج  ارزیابی هایی بستگی دارد که اکنون هریک از طرف های مربوط 
به  بحران منطقه از اوضاع و موقعیت یکدیگر در وضع کنونی خواهند  داشت. »دونالد ترامپ« 
زیرکانه توپ را به زمین سعودی ها انداخته  است. او از مقام های این کشور خواسته که مسئول 
حمــلات اخیــر را  معرفی کنند. رئیس جمهــوری امریکا با این کار دو هدف را دنبال می کند؛ 
 نخست کاستن از فشارها به کاخ سفید برای عکس العمل فوری به  حملات شنبه گذشته و دوم، 
ارزیابی جرأت ریاض در واکنشی که در  آینده نشان خواهد داد. از سوی دیگر، ترامپ به دقت 
در حال رصد  رفتار دولت های اروپایی ـ آسیایی در این باره است. آیا به ویژه اروپا به  همسویی 
با واشنگتن در رویکرهای منطقه ای ترغیب می شود؟ دولت  ترامپ همواره کوشیده اروپائیان 
را در اجرای ابتکارهای مســتقل از  سیاســت  یکجانبه گرای واشنگتن برای مهار و حل و فصل 
بحران منطقه،  مأیوس کند.  نبض اقتصاد جهانی، واکنش دولت هایی خواهد بود که در اروپا و 
آسیا  با دقت، نزدیک شدن بحران منطقه را به نقطه جوش رصد می کنند.  پیامد حملات شنبه 
گذشته با آنچه کاخ سفید در دستور کار تبلیغاتی خود  قرار داده ، بی تردید بر روابط تهران و 
ریاض که طی هفته های اخیر  نشــانه هایی از کاهش تنش در آن بروز یافته بود، تأثیر خواهد 
گذاشــت.  علاوه براین، واشــنگتن از فرصت ایجاد شده برای تسهیل در فروش  نفت خود بهره 
می برد و این، همانی است که برای قدرت های اقتصادی  از حیث منافع استراتژیک پسندیده 
نیست. تهران نیز درحال ارزیابی اوضاعی است که افراطیون در حال تحمیل  آن به سیاست  و 
اقتصاد ایران هستند. ترامپ در توئیت تازه خود،  مواضع گذشته اش را تکذیب کرده و مدعی 
شده که مذاکرات بدون پیش  شرط با ایران نخواهد داشت. او رسانه ها را متهم کرده و نوشته 
است:   » اخبار جعلی می گویند که من تمایل دارم با ایران بدون پیش شرط  دیدار کنم. این یک 
شرح غلط است.« چنین اظهاراتی نشان از تمایل  ترامپ به تشدید تنش با تهران دارد و در این 
راستا می کوشد همه  توجهات را در پی حملات شنبه گذشته به ایران معطوف کند؛ کاری که 

 حالا دستگاه دیپلماسی ایران باید در خنثی کردن آن تلاش کند.  

چهارشنبه 27 شهریور ماه  18   1398 محرم  1440  سال چهارم  شماره  249 قیمت 1000 تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 6

صفحه 3

دو سوم مبتلایان به ایدز در کشور 
هنوز شناسایی نشده اند

لغو تمام تحریم ها هم 
مشکلات مردم را

 حل نمی کند
صفحه 6

درخواست عربستان
 برای واردات بنزین 

ازایران

بیمارستان های کشور
 در برابر زلزله مقاوم نیستند

18 sep 2019 yadegar_emrooz@yahoo.com yadegaremroz.ir  

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

1 صفحه
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 در امر پژوهش، موازی کاری  است
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نگاه روز

عقب نشینی شاخص بورس  

معاون اســبق بانک مرکزی با بیان اینکه 
مداخله در بازار ارز از سوی  بانک مرکزی، 
مصوبه شــورای پول و اعتبــار نیاز ندارد، 
دلایل  ضرورت محرمانگی شــیوه مداخله 

بانک مرکزی در بازار را تشریح  کرد. 
پرونــده احمد عراقچی، معاون ارزی بانک 
مرکزی همچنان باز است.  اتهامات تفهیم 
شده و چند جلسه علنی و غیرعلنی برای 
بررســی اتهامات  وی برگزار شــده است.  
آنگونــه کــه در کیفرخواســت وی اعلام 
شده،  اتهامات اصلی مطرح شده در پرونده 
مدیران سابق بانک مرکزی،  اخلال در نظام 
ارزی و پولی کشور از طریق قاچاق عمده 
ارز آن هم به  صورت شــبکه ای و سازمان 
یافته در حد کلان به میزان ۱۵۹.۸۰۰.۰۰ 

 دلار به علاوه  ۲۰.۵۰۰.۰۰۰ یورو است. 

در واقع، ســنگ بنای اتهامــات وارده بر 
عملکرد بانک مرکزی در نیمه  دوم ســال 
۹۶ از ســوی دادستانی تهران، معطوف به 
»ماده ۵ قانون  مبارزه با پولشویی مصوب 
۱۳۸۶« بــوده؛ بــه طوری کــه از کلیت 
 کیفرخواست این پرونده این طور برداشت 
بــه  عنوان  بانــک مرکزی  می شــود که 
سیاستگذار پولی و ارزی کشور نیز، یکی از 
اشخاصی است که  باید آیین نامه اجرایی 

قانون مبارزه با پولشویی را اجرا کند. 
نکته دیگری که از محتوای کیفرخواست 
دادســتانی برمی آید، »ماده ۲۸  آیین نامه 
اجرایی قانون مبارزه با پولشویی« مصوب 
۱۳۸۸ هیــات  وزیــران، اقدامــات بانک 
مرکزی طی بــازه زمانی ۱۴ آذرماه ۹۶ تا 
۲۰  اســفندماه همان سال مبنی بر توزیع 
ارز در خارج از شبکه بانکی و  صرافی های 
مجاز، قاچاق محســوب شــده و مشمول 
»بند خ ماده ۲ قانون  مبارزه با قاچاق کالا 

و ارز« مصوب ۱۳۹۲ می شود. 
اتهامــات وارده بــر عملکــرد مدیــران 
ســابق بانک مرکزی در حالی اســت  که 
کارشناســان بر این باورند که هیچ پولی 
به عنــوان عواید ناشــی از جــرم  وجود 
ندارد؛ چراکه این مبلغ برای مدیریت نرخ 
ارز به بــازار داخلی  تزریق شــد و تمامی 
منابع ناشــی از فروش ارز توسط »سالار 
آقاخانی«  به عنوان کارگزار غیر رسمی به 
حساب های بانک مرکزی واریز شده  است. 
موضوعــی که در مکاتبــات متعدد بانک 
مرکزی با دستگاه قضایی  و سایر نهادها به 

آن اشاره شده و به تازگی نیز شیوا راوشی، 
بانک  مدیرکل  عملیات و تعهــدات ارزی 
مرکــزی ضمن تائید ایــن موضوع، گفته 
 اســت: »معادل ریالی ۱۵۹میلیون دلار به 
صورت کامل به خزانه  بازگشته و در واقع 
با اســناد موجود می توان ثابت کرد هیچ 

دلار یا ریالی  گم نشده است«. 
فــارغ از ایــن موضوع، تاکنون از ســوی 
مقامــات قضایــی به ســوالات و  ابهامات 
بسیاری که درباره این پرونده مطرح بوده، 
پاسخ روشنی داده  نشده است. پیش از این 
نیــز خبرگزاری مهر، به طور مفصل هم از 
نظر  حقوقی و هم از نظر اقتصادی در قالب 
دو گزارش تحلیلی با عناوین   »اما و اگرها 
و ۱۰ ابهام درباره کیفرخواســت مدیران 
ســابق بانک  مرکزی« و »سایه روشن بازار 
بانک مرکزی  موجب  آیا  ارز درســال۹۶/ 
افزایش نرخ ارز شــد؟« به تبیین جوانب 
اقدام بانک مرکزی در  روزهای ســخت و 
پرتنش پاییز و زمستان سال ۹۶ پرداخت. 

سیدکمال سیدعلی، به عنوان معاون ارزی 
بانک مرکزی، از ۲۱تیرماه   ۹۰ و درســت 
در آستانه تلاطمات ارزی آن سال ها وارد 
بانک مرکزی  شــد و شــش ماه در سمت 
معاونت ارزی بانک مرکزی فعالیت کرد و 
 پیش از این نیز، مدیریــت اداره صادرات 
بانــک مرکــزی و مدیرعاملــی  صندوق 
ضمانت صادرات ایران را بر عهده داشــته 

است. 
علاوه بر این، گفتگو با این مســئول سابق 
بانک مرکــزی از آنجایی  اهمیت دارد که 
دوره مدیریتی او از لحاظ شــرایط خاص 
اقتصادی و  سیاسی، شــباهت بسیاری با 
دوره مدیریت سید احمد عراقچی، معاونت 
 سابق ارزی بانک مرکزی در نیمه دوم سال 
۹۶ دارد و در حــال  حاضر، نام عراقچی به 
عنــوان متهم ردیــف دوم پرونده مدیران 
ســابق  بانک مرکزی در کیفرخواست درج 

شده است. 
در این مصاحبه معاون ارزی بانک مرکزی 
در دوره ریاســت محمــود  بهمنی درباره 
موضوعاتــی ماننــد »نحــوه و چگونگی 
مداخلــه بانک مرکزی  در بــازار ارز برای 
کنترل قیمت ها«،»ســه شیوه معمول در 
بانک  مرکزی برای مداخله ارزی«، »اصل 
محرمانگــی در اجرای سیاســت  مداخله 
ارزی«، »میزان ارز تزریق شــده توســط 
بانک مرکزی در  ســال های ۹۰ و ۹۱« و 

»پرونده مدیران ســابق بانــک مرکزی« 
 توضیحاتی ارائه داده است. 

ســیدکمال ســیدعلی: ابــزار سیاســتی 
مداخله ارزی در بــازار جزو وظایف  ذاتی 
سیاستگذار ارزی کشــور است، به طوری 
کــه روال مداخله  بانک مرکــزی در بازار 
ارز، مســبوق به ســابقه بوده و در تمامی 
دوره های  مدیریتی بر بانک مرکزی و حتی 
زمان مرحــوم نوربخش نیز چنین  اقدامی 
انجام شده است.   * پس این مرسوم است 
که در شــرایط عدم تعادل بازار ارز، بانک 
 مرکزی همواره بــرای کنترل قیمت ها به 

صورت مستقیم در بازار مداخله  کند؟
 - خیر. به طور معمول ســه شیوه متفاوت 
مداخله در بازار ارز از ســوی  بانک مرکزی 
در نظر گرفته می شود. روش اول، گفتاری 
و از طریــق  مصاحبه وزیر اقتصاد یا رئیس 
کل بانک مرکزی است که به شکل  مستقیم 
یا به واســطه معاونان ذی ربط خود انجام 
می گیرد تا از این طریق  بتوانند شــرایط 
بازار ارز را به حالت عادی برگردانند. روش 
دوم، شیوه  غیرمســتقیم است؛ به طوری 
که بانک مرکزی به صورت دســتوری و از 
 طریق ابلاغ بخشنامه ها و دستورالعمل ها، 
از بانک هایی که صاحب ارز  هستند مانند 
ملی، تجارت، ملت وغیــره می خواهد که 
در بازار ارز  مداخله کننــد. در این میان، 
اگر روش هــای اول و دوم نتواند بازار ارز 
را  به حالت تعادل برگرداند، سیاســتگذار 
ارزی به سراغ روش ســوم یعنی  مداخله 
مستقیم در بازار ارز می رود. در این روش، 
بانک مرکزی به  شکل مستقیم و از طریق 
صرافی بانک ها، صرافی های دارای مجوز و 
 همچنین از طریق برخی تجار و کارگزاران 
غیر رســمی در بازار ارز  دخالت می کند؛ 
مثلا به این شــکل که در دوبی یا ســایر 
کشــورها، تزریق  ارز از طریق تجار صورت 
گرفته و فشــار ارز در بازارهای جانبی کم 
 شده و نهایتاً نرخ ارزهای خارجی به حالت 

تعادلی می رسند. 
اگــر هر روز بانک مرکــزی به ۲۰ صرافی 
مشخص ارز بفروشد تا آن ها  در بازار عرضه 
کنند، این نحوه مداخله به معنای فراخوان 
 سرمایه گذاری در بازار ارز است؛ این یعنی 
همه افراد غیر از  صراف ها و تجار وارد این 
بازار شــوند؛ بنابراین محرمانه بودن ساز و 
 کار مداخله ارزی نســبت به نحوه و شکل 

مداخله، ارجحیت دارد

 * با توجه به این توضیحات، شــیوه سوم  
مداخلــه ارزی، دارای پیچیدگی  بالاتری 
نسبت به سایر شیوه های گفته شده است. 
با این وجود چگونه  مداخله مستقیم بانک 

مرکزی می تواند اثربخش باشد؟
 - یکی از مولفه های مهم در این شــیوه از 
مداخله بانک مرکزی در بازار  ارز، محرمانه 
بودن آن اســت، به همیــن دلیل تلاش 
می شود به هر نحوی  که است اطلاعات به 
بیرون از بانک مرکزی درز نکند؛ به همین 
 منظور، بــرای اتخاذ اینگونــه تصمیمات 
خاص، کمیته ای دو الی سه نفره  متشکل 
از رئیــس کل و معاون ارزی بانک مرکزی 
تشکیل می شود. در  واقع، هدف از تشکیل 
این کمیته ارزی، عدم ورود ســایر نهادها 
و حتی  بانک ها در سیاست مداخله است؛ 
چراکه در صورت درگیر شدن سایر  نهادها 
و  بانک ها در اجرای سیاست مداخله ارزی، 
اطلاعاتی نظیــر   »میزان مداخله«، »مدت 
زمان مداخله« و »چگونگی مداخله ارزی« 
 به بیرون نشــت خواهد کرد. البته ناگفته 
نماند که برای پشــتیبانی از  سیاست اجرا 
دستگاه های  مرکزی،  بانک  توســط  شده 
نظارتــی بر نحوه  مداخلــه و حجم تزریق 
ارز و بازه زمانی این مداخله تا رسیدن به 
تعادل  قیمتی نظارت دارند. به عنوان مثال 
اگــر هر روز بانک مرکــزی به ۲۰  صرافی 
مشخص ارز بفروشد تا آن ها در بازار عرضه 
کنند، این نحوه  مداخله به معنای فراخوان 
سرمایه گذاری در بازار ارز است؛ این یعنی 
 همه افراد غیر از صراف ها و تجار وارد این 
بازار شــوند؛ بنابراین  محرمانه بودن ساز و 
کار مداخله ارزی نســبت به نحوه و شکل 
مداخله،  ارجحیت دارد؛ چراکه در شرایط 
تلاطم بازار جریان هــای مخالف،  مجلس 
و حتی دولت بــه ابزاری برای فشــار به 
بانک مرکزی تبدیل  می شــوند. همچنین 
سیاست مداخله در بازار ارز در بانک های 
ســایر  کشورها نیز تجربه شــده است. به 
عنوان مثال اگر در کشــوری پیشرفته،  در 
بــازار ارز عدم تعادلــی رخ دهد، با تماس 
تلفنی رئیس کل  بانک مرکزی آن کشــور 
با مدیران بانک های بزرگ و بدون اشــاره 
مستقیم  به موضوع، آن ها متوجه می شوند 
کــه بایــد اقدامــات لازم و مداخله ارزی 
  )بازارسازی( در الویت قرار گیرد تا نرخ ارز 

به جای خود بازگردد. 
 *در واقع می توان این طور برداشــت کرد 
که اتخاذ سیاســت مداخلــه  ارزی، نحوه 
و چگونگــی اجــرای آن کامــلا در حوزه 

اختیارات بانک  مرکزی است؟
 - بله دقیقا همینطور است، بیان این نکته 
نیز ضروری است که ســاز و  کار مداخله 
بانک  مرکزی در بــازار ارز، صرفا تابعی از 

نظر  کارشناسی مدیران ارشد بانک  مرکزی 
است که با هدف تعیین حد مجاز  قیمت ها 
اتخاذ می شــود کــه آن نیز بســتگی به 
مســائلی از جمله شرایط  اقتصادی کشور، 
وضعیت بازار ارز، بازار کشورهای اطراف و 
مرکزی  بانک  ارشد  مدیران   تصمیم گیری 
دارد؛ بنابراین اجرای مداخله  مســتقیم به 
همــان تصمیمات داخلــی بانک مرکزی 
منحصر می شــود و حتی  در شورای پول 
و اعتبــار و یا حتــی در هیات عامل بانک 
مرکزی نیــز  مطرح نمی شــود. در عمل 
ارکان مشــخصی در قوانین برای مکانیزم 
 مداخله بانک مرکزی دیده نشده است؛ اما 
در زمانی که سیاســت  یکسان سازی نرخ 
ارز در حــال اجرا بود، کمیســیونی به نام 
مدیریت  بازار ارز تشکیل شد تا تصمیمات 
مربوط به مداخله در آن گرفته شود؛  البته 
شــرایط بــازار در ســال های ۹۰ تا ۹۱ و  
سال های ۹۶ تا ۹۷ به دلیل  شرایط خاص 
سیاسی و اقتصادی، نحوه مکانیزم مداخله 
برای کنترل  قیمت ها را با حساسیت بالاتر 
و پیچیدگی بیشــتری روبه رو کرد. در کل 
 بنده معتقدم در شــرایط بحرانی، وظیفه 
بانک مرکزی این اســت که بازار  را به هر 
ترتیبی به حالت طبیعــی بازگرداند و در 
این صــورت، به نتیجه  رســیدن مداخله 
بانک مرکــزی اهمیت بیشــتری دارد تا 
اینکه شکل و نحوه  مداخله به چه صورتی 

باشد. 
 * یعنی اگر حتی اجرای سیاست مداخله 
مســتقیم بانک مرکزی در بازار  ارز که با 
بی دقتی، منجر به اتلاف منابع ارزی کشور 
شود، نیاز به  مصوبه شــورای عالی پول و 

اعتبار ندارد؟
 - خیــر. تا جایــی که بنده اطــلاع دارم، 
هیچ وقت برای اجرای سیاســت  مداخله 
بانک مرکزی، مصوبه ای در شورای پول و 
اعتبار تصویب  نشده است. ضمناً از آنجایی 
که شــورای پول و اعتبــار از نمایندگان 
 دســتگاه های مختلف تشــکیل شده، در 

به  ورود  بانک مرکزی  مکانیــزم  صورتیکه 
بازار رســمی و یا غیر رسمی در این شورا 
مطرح  شود، ممکن است اطلاعات مداخله 
در ســطح وزارتخانه ها نشــت کرده و  در 
نتیجه اثرپذیری اجرای این سیاست را از 

بین  برود. 
بــه همان  اجــرای مداخلــه مســتقیم 
تصمیمات داخلی بانــک مرکزی منحصر 
 می شود و حتی در شورای پول و اعتبار و 
یا حتــی در هیات عامل بانک  مرکزی نیز 
مطرح نمی شود. در عمل ارکان مشخصی 
در قوانیــن برای  مکانیــزم مداخله بانک 

مرکزی دیده نشده است
 * به هــر حال موضوع سیاســت مداخله 
ارزی بانک مرکزی گاهی لازم  است که در 
بازار اجرایی شــود. البته این سیاست پس 
از دســتگیری  مدیران سابق بانک مرکزی 
و تشــکیل پرونده در دادگاه ویژه انقلاب 
بر  سر زبان ها افتاد. تحلیل شما از رفتاری 

که در این رابطه رخ داده است،  چیست؟
 - در این پرونده فروش ۱۵۹ میلیون دلار 
به نرخ آزاد در بازار فردایی  مطرح شــده 
که در برابر اعداد درشتی که در دوره های 
مختلف و به ویژه  در سال های ۹۰ و ۹۱ و 
۹۶ و ۹۷  به بازار تزریق شــده، رقم قابل 
باید نتیجه  اینکه   توجهی نیســت. ضمن 
اجرای سیاســت مورد توجه قرار  گیرد و 
در صورتیکه تزریق ارز در نیمه دوم سال 
۹۶ توانســته به تثبیت  قیمت منجر شود، 
بی تردید سیاســتی مثبت تلقی می شود. 
در عین حال،  اینکه کارگزار غیر رســمی 
بانک مرکــزی ریــال را به موقع تســویه 
کرده و  نــرخ را هم پایین تر از نرخ توافقی 
بانک مرکزی با مشــتری در بــازار  عرضه 
نکرده باشــد، محل اشــکال نیست و در 
دوره هــای مختلف این اتفاق  مســبوق به 
ســابقه بوده است مگر اینکه کسی وجهی 
را در قالب رشوه به  فرد دیگری داده باشد. 
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ســید حجت ا... علم الهدی رئیس پژوهشــگاه قوه قضاییه معتقد اســت  جزیره 
ای عمل کردن دســتگاه های قوه قضاییه در امر پژوهش، موازی  کاری و اســراف 
بیت المال اســت. علم الهــدی گفت: امروز تشــکیل کمیته های مشــترک بین 
پژوهشــگاه،  ســازمان ها و معاونت های قوه قضائیه باعث هــم افزایی و افزایش 
 تعاملات پژوهشــی و جلوگیری از هدر رفت بیت المال می شود. وی در این دیدار 
که با هدف طرح موضوع های پژوهشــی و برگزاری  نشســت ها و همایش های 
تخصصی مشترک صورت گرفت، بر تعامل  هر چه بیشتر پژوهشگاه با سازمان ها و 
نهادهای ذیل قوه قضاییه از  جمله سازمان پزشکی قانونی تاکید کرد و از ضرورت 
خروجی علمی  پژوهشگاه نسبت به نگارش متون قانونی از جمله موارد اعلام نیاز 
از  سوی سازمان پزشکی قانونی سخن گفت. رئیس پژوهشگاه قوه قضائیه گفت: ما 
به دنبال فعالیت پژوهشــی در کلیه  رشته ها هستیم و باید با استفاده از ظرفیت 

پژوهشــگران و نخبگان تمام  رشته ها و گسترش فعالیت های پژوهشی، به نوعی 
مشکلات قضایی  کشور را در تمام ابعاد و موضوع ها از لحاظ علمی بررسی کنیم. 

وی افزود: در امر پژوهش از ظرفیت نخبگان و قضات پیشکسوت  استفاده خواهیم 
کرد و پژوهشــگاه در ماموریت جدید خود به دنبال جذب  نخبگان و پژوهشگران 
با اســتعداد برای دستگاه قضا است تا بتواند  اندوخته علمی قوه را در آینده تامین 
کند. علم الهدی با اشاره به نقدهای موجود مبنی بر نگاه آکادمیک این  پژوهشگاه 
که عاری از چالش های قضایی اســت، بر تغییرات ماهیتی  فعالیت پژوهشگاه در 
دوره جدیــد تاکید کرد و گفت: به طور حتم ســطح  مشــارکت را به میزان لازم 

افزایش داده و کمک به بهبود روند خواهیم  داشت. 
وی افزود: برنامه مراکز پژوهشــی وابسته این اســت که در کنار دستگاه  ها قرار 
گیرند تا هم در شناخت مســائل و هم ارائه راهکار هم افزایی  داشته باشند. بنابر 
این به صرف نامه نگاری برای بررســی اولویت های  پژوهشی دردی از قوه قضاییه 
دوا نمی شــود و باید این ارتباط و  هماهنگی میان ســازمانی وجود داشته باشد. 
به طور مثال مسئله شناســی،  کار پزشک قانونی است و در پژوهشگاه به واسطه 
جایــگاه قضایی آن  از ظرفیت نخبگان دانشــگاهی و قضات قوه قضاییه به خوبی 

استفاده  خواهد شد. 
ë پزشکی قانونی نیازمند پشتوانه های علمی و پژوهشی است

عباس مســجدی آرانی رئیس سازمان پزشــکی قانونی از پژوهشگاه قوه  قضائیه 
به عنوان یک مرکز بســیار مهم برای دستگاه قضا یاد کرد و  گفت : امروز سازمان 
پزشــکی قانونی با داشتن بیش از ۷۰۰ پزشک در  میان کارمندان خود به یکی از 
ســازمان های متخصص کشور تبدیل شــده  که در همین راستا نیازمند پشتوانه 
های علمی و پژوهشی است که این  امر با همکاری و افزایش تعاملات با پژوهشگاه 
محقق می شود. البته  سازمان پزشکی قانونی در ۳۰ سال گذشته رشد چشمگیری 
در بحث  علمی داشته است، به نوعی که امروز به نوعی قطب منطقه در کنار  ترکیه 

تعریف می شود. وی با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری مبنی بر مرجعیت علمی 
نهاد  ها و دســتگاه های کشور گفت: سازمان پزشــکی قانونی در راستای تحقق 
 فرمایشات رهبر معظم انقلاب سعی کرده تا با جذب همکاران علمی و  نخبه بتواند 
به این امر دســت پیدا کند و نمونه قابل لمس آن مرجعیت  آزمایشــگاه پزشکی 
قانونی ایران در منطقه است. مســجدی موازی کاری دستگاه های قوه قضاییه در 
امر پژوهشی را  مضر دانست و گفت: امروز پژوهشگاه به عنوان یک نهاد بالادستی 
در  امــر پژوهش باید از هر گونه موازی کاری در دســتگاه ها جلوگیری کند  و با 
افزایش تعاملات خود و تعیین موضوع های مناسب به ثمربخشی  نتایج پژوهشی 
قوی کمک کرده و از هزینه کرد چند باره قوه قضاییه  برای یک موضوع پژوهشی 
در دســتگاه های مختلف جلوگیری کند. در  اصل تمام حوزه های پژوهشــی در 

دستگاه قضا برای بهره وری بهتر  متمرکز شود. 
ë پژوهشگاه قوه قضاییه به دنبال آسیب شناسی در پژوهش باشد

رئیس پزشــکی قانونی کشــور در ادامه خواســتار ریل گذاری پژوهشی از  سوی 
پژوهشــگاه در قوه قضاییه شد و افزود: پژوهشگاه دستگاه قضا در  ابتدای امر باید 

به دنبال آسیب شناسی در امر پژوهشی دستگاه قضا  باشد. 
معاون قوه قضاییه با اشــاره به دانشــگاه های نسل سوم و چهارم و عدم  شناخت 
آنها از آســیب های اجتماعی گفت: متاســفانه امروز هیچ سنخیتی  بین دانشگاه 
های ما با آســیب هــای اجتماعی وجود ندارد. یعنی با وجود  آنکه آســیب های 
اجتماعی در حال تغییر بوده اســت دانشگاه ها ســعی  نکردند در حل آن بروز و 
ظهوری داشــته باشند و بیشتر دانشگاه های  کشور با این موضوع بیگانه هستند. 
در همین راســتا پژوهشگاه قوه  قضائیه باید با آمایش کشور در این خصوص ورود 
جدی داشته باشد. مســجدی ادامه داد: پژوهش های کاربردی در پژوهشگاه می 
تواند برای  قضات و پرونده های جاری بســیار مفید باشد و این امر تنها با آمایش 

 کشوری محقق می شود. 

بیانیه کانون وکلا در مورد توقیف و فروش 
دارایی های ایران توسط  دولت کانادا

کمیسیون امور بین الملل کانون وکلای دادگستری مرکز در مورد توقیف  و 
فروش دارایی های ایران توسط دولت کانادا، بیانیه ای صادر کرد. 

متن این بیانیه به شرح زیر است: 
اصــل مصونیت دولت بــه عنوان یکی از اصول دیرپــای حقوق بین الملل 
 که دارای ریشــه کهن در عــرف بین المللی بــوده و در دوران معاصر نیز 
 در معاهدات دوجانبه و چندجانبه دولت ها مورد تاکید قرار گرفته اســت، 
 از جمله اقتضائات و ضرورت های انکارناپذیر برای تضمین حســن  عملکرد 
و منافع دولت ها در جامعه بین المللی اســت که نقــض یا نادیده  گرفتن 
قواعــد مربوط بــه آن می تواند به ایجاد خلل در مناســبات بین المللی  و 

ضرورت های عملکردی دولتها منجر شود. 
اقــدام اخیر دولت کانادا در مورد توقیف و به دنبال آن به فروش رســاندن 
 دارایــی های ایران که هیچ گونه شــائبه ای در مورد برخــورداری آنها از 
 مصونیــت قضایی و اجرایی وجود ندارد، قطــع نظر از تضییع حقوق  مردم 
ایران به عنوان صاحبان حقیقی اموال مزبور، نقض این اصل  شناخته شده 
حقوق بین الملل و زمینه ساز بدعتی ناروا در خصوص  زیرپا گذاردن قواعد 

شناخته شده حقوق بین الملل است. 
این واقعیت آشــکار که هیچ دولتی نمی تواند به اســتناد مقررات داخلی 
 خود قواعد شناخته شــده حقوق بین الملل را نقض کند، توجیه اقدامات 
 دولت کانادا و معدودی از کشورهای دیگر که اقدام به تفاسیر نابجا،  موسع 
و تبعیض آمیز اســتثنائات وارد بر اصل مصونیت دولت نموده و  با توسل به 
ادله قابل مناقشــه در محاکم داخلی اقداماتی را به دولتهای  دیگر منتسب 

می سازند را دشوار می نماید. 
این اســتثنائات هم با کنوانسیون مورخ 2 دســامبر 2004 ملل متحد در 
 خصوص "مصونیــت صلاحیتی دولتها و اموال آنهــا" )که ماحصل  مطالعه 
طولانی و تدوین عرفهای شــناخته شده بین المللی در خصوص  مصونیت 
دولت است( و هم با رویه های مورد پذیرش و عمل دولت ها و  سازمان های 
بین المللی متعارض اســت و اعمال تبعیض آمیز آن  نسبت  به معدودی از 
دولت ها که غالبا با انگیزه های سیاسی و توسط قضات  ناآشنا با مبانی حقوق 

بین الملل صورت می گیرد نیز ماهیت نامشروع  آن را تشدید می نماید. 
کمیســیون امور بین الملل کانون وکلای دادگســتری مرکــز با توجه به 
این  واقعیت که آرای صادره از محاکم داخلی کانادا با اشــکالات حکمی و 
 موضوعی عدیده و با نقض مصونیت حاکمیتی دولت ایران صادر شده  است 
از دولت کانادا و به خصوص وزارت امور خارجه این کشور می  خواهد مانع 
از نقض آشــکار قواعد حقوق بین الملل شــده و اقدام عاجل در  خصوص 
توقف این روند غیرقانونی به عمل آورد. بدیهی اســت در  صورت صلاحدید 
مســئولان ذی صلاحیت، جامعه وکلای دادگستریکما  فی السابق آمادگی 
ارائه مشــاوره حقوقی در خصوص موضوعات بیــن  المللی مرتبط با منافع 

ملی کشور را دارد. 

ابوالفضل ابوترابی عضو کمیســیون قضایی و حقوقی 
مجلس گفت: جیغ  بنفش مسئولان زمانی بلند شد که 

نوبت به بررسی پرونده منسوبین به  آنها رسید. 
ابوترابی در خصوص اختــلاف اخیر رئیس جمهور و 
رئیس قوه قضائیه  بر سر بررســی پروندههای فساد، 
گفت: در ســال های اخیر به دلیل  اختلاس و ضعف 
و همچنین بی مســئولیتی مدیران و ترک فعل)عدم 
 اجرای مســئولیت های محوله( آنهــا در زمینه انجام 
مسئولیتشان، ســرمایه  اجتماعی نظام کاهش یافته 
اســت. وی با بیان اینکه برخی وزرا دست روی دست 
گذاشتند تا تولید نفت و  مراحل ساخت پالایشگاه ها 
کُند شــود،افزود: آقای آخوندی وظیفه داشت  سالیانه 
یک میلیون مســکن تولید کند اما ترک فعل کرد و 

مشکل مسکن  امروز گریبان مردم را گرفته است. 
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس تصریح کرد: 
قوه قضائیه باید  به حوزه ترک فعل وزرا و مســئولان 
ورود کند، زیــرا این موضوع جنبه  قضایی دارد و باید 

مسئولان مجازات شوند. 
ابوترابی با بیان اینکه مردم از ضعف مدیریت ها مکدر 
هســتند، گفت:  یکی از خواســته های مردم برخورد 
دستگاه قضایی با مســئولان متخلف و  بی مسئولیت 
اســت. در زمان آیت الله آملی لاریجانی برخوردهای 
خوبی  انجام شــد اما چون شفاف نبود، در رسانه ها و 

افکار عمومی بازتاب  نداشــت. وی اظهارداشت: با روی 
کار آمدن آقای رئیســی در قوه قضائیه روند  بررســی 
پرونده های مســئولان سریع تر شــد و بدون چشم 
پوشــی با  منسوبان به مســئولان و همچنین مدیران 
برخورد شد. عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس 
گفت: در زمان آیت الله  لاریجانی در مورد آقای طبری 
هیچ اقدامی انجام نشــد اما بــا روی کار  آمدن آقای 
رئیســی در اوایل کار برخورد با مسئولان قوه قضائیه 
در  دســتور کار قرار گرفت و ۶۰ قاضی برکنار شدند، 
علاوه بر این، آقای  رئیســی طرح رســیدگی به اموال 
مســئولان را از خود شــروع کرد و آیین  نامه اجرایی 
آن را صادر نمود. ابوترابی تصریح کرد: عملکرد انقلابی 
آیت الله رئیسی در قوه قضائیه،  سرمایه اجتماعی نظام 

را بازگرداند و موجب تقویت اعتماد مردم شد. 
وی با تأکید بر اینکه آقای رئیسی در قوه قضائیه بدون 
گرایشــات سیاســی  و جناحی عمل می کند، گفت: 
رئیس جمهور بدون ارائه هیچ مستندی  ادعای سیاسی 
کاری در قــوه قضائیه را مطرح کرد و تا امروز مدارک 
 خــود را در این خصوص به جامعه ارائه نداده اســت. 
جیغ بنفش رئیس  جمهور زمانی بلند شــد که نوبت 

به بررسی پرونده منسوبین به مسئولان  کشور رسید. 
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس اظهارداشت: 
مقام معظم  رهبری ســال ها قبل همزمــان با ابلاغ 

سیاست های مبارزه با مفاسد  اقتصادی چنین روزی را 
پیش بینی می کردند. در همان سیاست ها  اعلام شد 
زمانی که مبارزه واقعی با فساد آغاز شود، داد و فریاد 
خیلی  ها بلند خواهد شد. داد و فریادها نشان از درست 

بودن مسیر قوه قضائیه در مقابله با مفاسد  است
ابوترابی با بیان اینکه این داد و فریادها نشان از درست 
بودن مسیر قوه  قضائیه در مقابله با مفاسد دارد،افزود: 
مجلس شــورای اســلامی نیز از  قوه قضائیه حمایت 

می کند. وی ادامه داد: ســکوت رئیس جمهور در ارائه 
مدارک و مستندات در  مورد ادعای سیاسی کاری در 
قوه قضائیه نشان دهنده نادرست بودن  ادعای او است. 

آقای رئیس جمهور باید معذرت خواهی کند. 
عضو کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس گفت: قوه 
قضائیــه باید این مســیر  را ادامه دهــد و قطعا داد و 
فریادهــا و جیغ های بنفش ادامه خواهد داشــت  که 

نشان از درست بودن مسیر قوه قضائیه دارد. 

سیاسی

درخواست عربستان
 برای واردات بنزین ازایران

ابوالفضل حســن بیگی عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان 
اینکه  تولید نفت عربستان ۲۵ میلیون لیتر کاهش پیدا کرده است، 
گفت:  عربستان دست نیاز به سمت ایران دراز کرده تا بتواند بنزین 

مورد نیاز  خود را از ایران وارد کند. 
حســن بیگی در خصوص حمله انصارالله بــه مجتمع نفتی آرامکو 
عربســتان  گفت: در حال حاضر دو جبهه سنگین در خاورمیانه در 
مقابل یکدیگر  قرار گرفتند، اســلام و ملت های مسلمان در یکسو 
و جبهه کفر و نفاق به  ســرکردگی آمریکا در ســوی دیگر، جبهه 
کفر ســربازانی تا بن دندان  مسلح در اختیار دارد و در جبهه حق 

ملت های منطقه و جبهه مقاومت  هستند. 
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای 
اسلامی  اظهار داشت: امروز شاهد بلوغ، قدرت نمایی و قدرت یابی 
جبهه  مقاومت در منطقه و جهان هســتیم، جبهه مقاومت با اتکا 
به جوانان خود  توانســته جایگاه قدرتمندی را کسب کند و جبهه 
کفر را شکســت دهــد،  آمریکا و اذنابش در عراق، ســوریه، لبنان 
و خاورمیانه شکســت خوردند،  این امر موجب شده در خاورمیانه 

دست به اقدامات خبیثانه تری بزنند. 
نماینده مردم دامغان در مجلس شــورای اســلامی اظهار داشت: 
امروز  عربســتان زندان ها، بیمارستان ها و مناطق مسکونی را در 
یمن بمباران  می کند. آمریکا، عربســتان و اســرائیل قوانین بین 

المللی را زیر پا می  گذارند تا روحیه مردم یمن را تضعیف کنند. 
عضو شورای مرکزی فراکســیون نمایندگان ولایی مجلس گفت: 
 کشــورهای عربی ائتلاف چندگانه علیه یمن ایجاد کردند و امروز 
به  جایی رســیدند که هر نقطه ای را که عربستان و امارات در یمن 
تصرف  و تثبیت می کنند با موشک باران یمنی ها از دست می دهند. 

اشــتباه عربســتان در همکاری با آمریکا برای تحریم فروش نفت 
ایران

وی با اشــاره به ساخت پهپادهای رادار گریز توسط یمنی ها اظهار 
 داشــت: انصارا... مجتمع نفتی آرامکو را بمبــاران کرد، این اقدام 
 پیروزی برای جبهه مقاومت در منطقه بود زیرا اولا قدرت و اقتدار 
 ملت یمن علیه ارتش عربســتان سعودی و آمریکا را نشان می داد، 
ثانیا  ثابت کرد آمریکایی ها نمی توانند توسط ناوهای خود از ریاض 
و  آرامکــو حفاظت کــرده و از طرفی پهپادهــای جبهه انصار الله 
یمــن را  منهدم کنند. آرامکو یکی از بزرگترین مجتمع های نفتی 
عربســتان اســت  که آمریکایی ها اعلام کرده بودند از آن حفاظت 

می کنند اما نتوانستند این  کار را انجام دهند.  

جهانگیری:
جهت گیری دولت تبدیل سواحل مکران به یکی از 

مهمترین کانون های  توسعه کشور است
اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر صیانت از  اراضی ملی 
در ســواحل مکران، گفت: جهت گیری دولت تبدیل ســواحل  مکران به یکی از 
مهمترین کانون های توسعه کشــور است. جهانگیری درنخستین جلسه شورای 
توسعه سواحل مکران، به  برنامه ریزی و سیاستگذاری جدی دولت برای توسعه 
ســواحل مکران  اشاره کرد و  اظهار داشــت: باید در روند توسعه، با استفاده از 
تجربیات  گذشــته، همه ملاحظات و جوانب نظیر ملاحظات زیست محیطی را 

در  نظر بگیریم تا برنامه های توســعه ای در مناطق ســاحلی مکران با تبعات  و 
آثار منفی همراه نباشــد. معاون اول رئیس جمهوری همچنین با تاکید بر اینکه 
به دنبال اجرا و  تکمیل پروژه های زیربنایی در مناطق ســاحلی مکران هستیم، 
خاطر  نشــان کرد: خوشبختانه رهبر معظم انقلاب با برداشت ۳۰۰ میلیون دلار 
 از صندوق توسعه ملی برای راه اندازی راه آهن چابهار ـ زاهدان  موافقت کردند 
که وزارت راه و شهرسازی باید این پروژه را با جدیت  پیگیری کند. وی همچنین 
با بیان اینکه بخش زیادی از مساحت سواحل مکران را  اراضی ملی تشکیل می 
دهد، تصریح کرد: باید از این اراضی با جدیت  صیانت شود چرا که ممکن است 
برخی افراد ســودجو با آگاهی از برنامه  های دولت برای توسعه سواحل مکران، 
به دنبال تملک غیرقانونی این  اراضی باشــند. جهانگیری با قدردانی از مطالعات 
انجام شده و تدوین برنامه ها و  پروژه های متعدد برای اجرا در سواحل مکران، 

خاطرنشــان کرد:  اجرای این طرح ها نیازمند سرمایه گذاری های وسیعی است 
که منابع  بودجه نمی تواند پاســخگوی آن باشد بنابراین لازم است کارگروهی 
با  محوریت وزارت امور اقتصادی و دارایی و با عضویت دبیرخانه  شــورا، وزارت 
راه و شهرسازی و دیگر دســتگاه های مرتبط تشکیل  شود و برای تامین مالی 
اجرای پروژه های ســواحل مکران برنامه  ریزی و راهکارهای لازم را تهیه و ارائه 
کنند. برنامه های توسعه ای در سواحل مکران از طریق مشارکت مردم و  جوامع 
محلی دنبال شودمعاون اول رییس جمهور همچنین از دبیرخانه شورا خواست 
طرح  جامع توسعه سواحل مکران را در اختیار دستگاه های اجرایی ذیربط  قرار 
دهد تا هر یک از دستگاه ها در جریان وظایف و ماموریت های  خود قرار گیرد و 

بر اساس برنامه زمان بندی تعیین شده اقدامات لازم را  انجام دهد. 

جزیره ای عمل کردن دستگاه های قضایی در امر پژوهش، موازی کاری  است
خبر:

خبر
آخرین اخبار از برگزاری تمام الکترونیکی انتخابات مجلس

محمد جواد کولیوند رئیس کمیسیون شوراها و امور 
داخلی مجلس آخرین  وضعیــت برگزاری انتخابات 

مجلس به صورت تمام الکترونیکی را  تشریح کرد. 
رئیس کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس 
شورای اسلامی درباره  برگزاری انتخابات آتی مجلس 
به صورت تمام الکترونیک، گفت: تمامی  فرآیندهای 
برگزاری انتخابات به جــزء 2 موضوع که  اخذ رای 
دســتی و  تجمیع آرا در شعبات اســت، به صورت 

الکترونیک برگزار می شود. 
وی بــا بیان اینکه پروســه های همچــون ثبت نام 
کاندیداها، اســتعلامات و  پاســخ به آنها و  پاسخ به 
اختلافات و اعتراضات در انتخابات ســال های  اخیر 
الکترونیکی بوده  اســت، ادامه داد: وزارت کشور در 
چندین دوره  گذشــته انتخابات دنبال این بوده که 
زیرســاخت های برگزاری انتخابــات  الکترونیک که 

شــامل سخت افزار و نرم افزار می شود را مهیا کند و 
 بتواند از این لحاظ تائید شورای نگهبان را اخذ کند. 

نماینده مردم کرج در مجلس تصریح کرد:البته یک 
ســخت افزار دیگر نیز  باید وجود داشته باشد که آن 
هم وجود خط تلفن در تمامی شعبه های   برگزاری 
انتخابات اســت که بتوان از طریــق آن به اینترنت 

متصل شد. 
رئیس کمیسیون شــوراها و امور داخلی مجلس با 
بیان اینکه شــورای  نگهبان و وزارت کشــور حدود 
4 سال اســت که بر روی بحث برگزاری  الکترونیک 
انتخابات در حال بحث و بررسی هستند و جلساتی 
را نیز  در این زمینه داشته اند، اضافه کرد: امیدواریم 
که  شــورای نگهبان 2  پروسه ای که برای برگزاری 
الکترونیــک انتخابــات باقی مانــده را تائید  کند تا 
شــاهد برگزاری انتخابات مجلس یازدهم به صورت 

الکترونیک  باشیم. 
کولیونــد با بیــان اینکه احتمــالا در انتخابات آتی 
مجلس و در  برخی از  حوزه های انتخابیه، انتخابات 
به صورت تمام الکترونیک برگزار شود،  اظهار داشت: 
بایــد این موضــوع را نیز در نظر داشــت برگزاری 
 انتخابات تمام الکترونیک در ســطح کشــور نیاز به 
بودجه کلانی دارد که  باید به صورت آرام آرام آن را 
فراهم کرد تا در یک پروسه زمانی  مشخص انتخابات 

را به صورت تمام الکترونیکی برگزار کنیم. 

مدیران لرستان از شکایت از خبرنگاران منع شدند
محمود ثمینی معاون سیاســی امنیتی اســتانداری 
لرســتان گفت: هیچ مدیری  در اســتان حق ندارد از 
خبرنگاری به جهت انتقات ســازنده از دستگاهش  به 

مراجع قضایی شکایت کند. 
ثمینی در شــورای اطلاع رسانی استان در این رابطه 
گفت: رویکرد ما  تعامل با مطبوعات در راستای کمک 
به توسعه استان اســت و پیگیری  ایراد و یا انتقاد به 
عملکرد ادارات استان توســط مدیر بایستی از کانال 

 شورای اطلاع رسانی بگذرد . 
ë  تاکید بر عدم شکایت از خبرنگاران توسط

مدیران
وی افــزود: در این رابطه هیچ مدیری حق مراجعه به 

دستگاه قضایی و  شکایت علیه خبرنگار ندارد. 
رییس شــورای اطلاع رســانی اســتان با بیان اینکه 
پیگیری تهمت ،توهین  و افترا  و نســبت دادن دروغ 
به ادارات را حق مدیران اســت اظهار  داشت: اصحاب 
رسانه باید در تحلیل هایشان نهایت دقت را بکار ببرند 
 چرا که اگر در مطالب علیه نهادی که شامل تهمت و 
توهین علنی باشــد  پیگیری آن حق مدیر است و می 

بایستی این دسته مطالب به اثبات  برسند 
محمود ثمینی تصریح کرد: شــورای اطلاع رســانی 
بایســتی در تولید  محتوای درســت و بیان واقعیات 
عملکردهای ادارات وظیفه خود را به  نحو احسن انجام 
نمایــد تا هم مردم در جریان امــور قرار گیرند و هم 

 اصحاب رسانه دچار سردرگمی نخواهند شد. 

شایعه پراکنان باید پاسخگو باشند
ثمیتی با اشــاره به برخی افراد که دنبال موضوعاتی 
خاص و شــایعه  پراکنی هستند بیان کرد: تکلیف این 
دسته از افراد روشــن است و بایستی  اگر در محاکم، 

دعاویی بر علیه آنها مطرح می شود پاسخگو باشند. 
معاون اســتاندار لرســتان در ادامه گفت: لرســتان 
با داشــتن مــردم  بزرگوار،نخبــگان و منابع عظیم و 
فرهیختگان ، حیف است که وقت  استان را تلف کنیم 
و به توسعه لرستان توجه نشود معتقدیم توسعه بدون 

 همفکری و هم اندیشی محقق نخواهد شد. 
ë  نقد منصفانه در جهت کمک به مدیران و

توسعه استان است
وی عنــوان کرد: نقــد منصفانــه در جهت کمک به 
مدیران و توسعه استان  اســت بنابراین جای نگرانی 
نیســت و همه ما مدیران موظفیم اگر شــبهاتی  در 
موضوعی از استان وجود دارد در شورای اطلاع رسانی 

به نحو  شفاف اطلاع رسانی و شفاف سازی نماییم. 
معاون سیاسی امنیتی استانداری لرستان از مطبوعات 
و مدیران اســتان  خواســت با تعامل باهم در راستای 
انســجام  و همکاری  بیش از گذشته به  سامان دهی 
اطلاع رســانی به  افکار عمومی و توسعه استان بیشر 

از  قبل توجه گردد. 

جیغ های بنفش در آستانه اعلام حکم منسوبان مسئولان به صدا در آمد
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علی معیری مدیرکل دفتر فناوری اطلاعات ســازمان تامین 
اجتماعی از  ارائه خدمت ابــلاغ الکترونیک به مخاطبان این 
سازمان از طریق کارپوشه  ملی ایرانیان خبر داد و گفت: روزانه 
به صورت میانگین ۷۵۰۰ حکم  مطالباتی از ســوی سازمان 
تامین اجتماعی به سامانه مذکور ارسال می  شود و از زمان راه 
اندازی تاکنون، ۶ میلیون و ۴۷۲ هزار و ۳۸۰ رکورد  اطلاعاتی 

ابلاغ شده است. 

معیــری افزود: در اجــرای آیین نامه اجرایی مــاده ۸ قانون 
انتشار و دسترسی  آزاد به اطلاعات مصوب ۹۴ هیاًت وزیران 
و مفاد بند ث ماده ۶۷ قانون  برنامه پنج ســاله ششم توسعه، 
سامانه کارپوشه ملی ایرانیان توسط وزارت  ارتباطات و فناوری 

اطلاعات راه اندازی شد. 
وی افــزود: این ســامانه به منظور ارائه خدمات اســتعلامی 

دستگاه های  اجرایی به مردم و همچنین ارائه اسناد و مدارک 
احراز اصالت شده  اشــخاص حقیقی به دستگاه های اجرایی 

توسعه و راه اندازی شده است. 
معیری ادامــه داد: طی هماهنگی های صــورت پذیرفته با 
ســازمان فناوری  اطلاعــات و ارتباطات ایــران، ارجاع ابلاغ 
الکترونیک احــکام مطالباتــی و  ابلاغ فرم اطلاعــات اولیه 
درخواست بازرســی از دفاتر قانونی سازمان  تامین اجتماعی 
به ســامانه مذکور از دی ماه ۹۷ برای تمامی کارفرمایان  پس 
از ابلاغ هر حکم و بصورت مکانیزه، پیاده ســازی و عملیاتی 
شده  اســت. وی گفت: روش ارائه خدمت ابلاغ الکترونیک به 
مخاطبان سازمان از  طریق کارپوشه ملی ایرانیان، به موازات 
ســایر روش های اطلاع رسانی  موجود؛ شامل درج احکام در 
پورتال ســازمان به نشانی  https://eservices.tamin.ir  و 
ارســال پیامک های اطلاع رسانی و  ارسال پست الکترونیک 

به کارفرمایان انجام می شــود. معیری با بیــان اینکه روزانه 
به صورت میانگین ۷۵۰۰ حکم مطالباتی از  ســوی سازمان 
تامین اجتماعی به ســامانه مذکور ارسال می شود، گفت: از 
 زمان راه اندازی تاکنون، ۶ میلیون و ۴۷۲ هزار و ۳۸۰ رکورد 
اطلاعاتی  ابلاغ شده است. معیری اضافه کرد: طی خبر رسمی 
دفتر پایش و نظارت بر پیاده سازی  دولت الکترونیکی سازمان 
فناوری اطلاعات، پیرو تغییر ســاعت رسمی  کشور در تاریخ 
۳۰/۰۶/۹۸، سامانه کارپوشــه ملی ایرانیان از ساعت   ۲۳:۵۵ 
مورخ ۲۹/۰۶/۹۸ به مدت یک ســاعت و پانزده دقیقه از کار 
 افتادگی ) Down Time ( دارد. وی افزود: در سایر روش های 
اطلاع رسانی به کارفرمایان سازمان  تامین اجتماعی، اختلالی 
ایجاد نخواهد شد و پس از رفع مشکل مذکور،  رکوردهای در 
صف ارســال، مجدد ارسال شــده و در کارتابل مخاطبین در 

 سامانه قرار می گیرد. 

مدیرکلدفترفناوریاطلاعاتسازمانتامیناجتماعی:

ابلاغ الکترونیک به مخاطبان تامین اجتماعی از طریق کارپوشه ملی  ایرانیان ارائه می شود

صدور حدود ۳۰۰۰ "مجوز سقط جنین" 
در ۴ماهه نخست امسال

پزشــکی قانونی تعداد مجوزهای صادرشــده برای سقط 
جنیــن در چهار ماه  نخســت امســال را حــدود ۳هزار 
مجوز اعلام کرد. در چهارماهه نخســت ســال جاری از 
کل مراجعین ســقط جنین درمانــی، 2  هزار و 978 نفر 
مجوز دریافت کردند اما 802 نفر فاقد شرایط لازم  برای 
دریافت این مجوز بودند همچنین از کل مراجعین، 206 
نفر نیز  بعد از نخســتین مراجعــه، پرونده خود را تا قبل 
از 19هفتگی پیگیری  نکردند. بنابر اعلام سازمان پزشکی 
قانونی کشــور،، تعداد مجوزهای صادرشده  در چهارماهه 
امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد 1.4 داشته و 
 تعداد مجوزهای سقط جنین صادرشده در چهارماهه اول 

سال قبل 2  هزار و 938 مورد بوده است. 
در این مدت اســتانهای تهران با 636، خراســان رضوی 
با 416 و  خوزســتان با 342 نفر بیشترین آمار مراجعین 

سقط جنین درمانی را  داشتند. 
صدور مجوز تنها تا پیش از 19هفتگی جنین

یادآور می شود مجوز سقط درمانی بر اساس ماده واحده 
قانون ســقط  جنین درمانی مصوب سال 1384 مجلس 
شورای اســلامی و آیین نامه  اجرایی آن به عهده سازمان 
پزشــکی قانونی کشور است و بر اســاس آنچه  در قانون 
مورد تأکید قرار گرفته تنها در صورت داشــتن شــرایط 
خاص  برای مادر باردار صادر می شــود که مهمترین آن 
ســن بارداری کمتر از   19 هفته اســت به بیان دیگر اگر 
سن بارداری از 19 هفته گذشته باشد  به دلیل ولوج روح 
در جنین، امکان صدور مجوز ســقط به هیچ وجه  وجود 
نخواهد داشت. علاوه بر سن بارداری باید وجود ناهنجاری 
در جنین که بعد از تولد  موجب حرج مادر شود یا بیماری 
مــادر به نحوی که ادامه بــارداری بــرای  او خطر جانی 
به همراه داشته باشد توسط سه پزشک متخصص به تأیید 
 برسد تا پزشکی قانونی نسبت به صدور مجوز اقدام کند. 

بنابرایــن، این تصور که تمــام ناهنجاری های موجود در 
جنین یا هر  بیماری مادر به صدور مجوز سقط می انجامد 
تصوری کاملًا نادرســت  اســت زیرا تنها ناهنجاری های 
جنینی که موجب حرج مادر شــود یــا  بیماری هایی که 
در صورت ادامه بــارداری برای مادر خطر جانی  به همراه 

داشته باشد به صدور مجوز منجر خواهد شد. 

اعلام جزییات سهمیه های استخدامی 
۱۰هزار نیرو در وزارت بهداشت

سیدکامل تقوی نژاد معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت 
بهداشــت  گفت: آزمون استخدامی دانشــگاه های علوم 
پزشکی کشــور برای استخدام   ۱۰ هزار نیروی مورد نیاز، 
به صورت هم زمان با ســایر دستگاه های  اجرایی از طریق 

سازمان سنجش آموزش کشور برگزار می شود. 
تقوی نژاد ضمن اعلام این خبر افزود: این آزمون در فضای 
رقابتی و  با رعایت شایسته سالاری از طریق آزمون کتبی 
در حیطه های عمومی  و تخصصی به صورت پیمانی انجام 
می شــود. وی با بیان اینکه این اقدام با هدف ایجاد تعادل 
بین مناطق مختلف  جغرافیایی کشــور و ایجاد دسترسی 
عادلانه مردم به خدمات ســلامت  صورت گرفته اســت، 
تاکید کــرد: همچنین با جذب و بکارگیری افراد  پذیرفته 
شده در آزمون، ظرفیت اشتغال قابل ملاحظه ای نیز برای 
فارغ  التحصیلان رشــته های مرتبط در کشور به ویژه در 

مناطق کمتر توسعه  یافته ایجاد خواهد شد. 
وی ادامه داد: از مجموع این مجوزها، ۷ هزار مجوز جهت 
تامین  نیروی انســانی بیمارستان های جدید و بخش های 
توســعه یافته درمانی  اســت.   معاون توســعه مدیریت و 
منابع وزارت بهداشت تصریح کرد: از  مجوزهای استخدام 
بیمارســتانی، ۶۵درصــد مربوط به شــهرهای کوچک 
و  مناطق کمتر توســعه یافته اســت که قبــلا یا دارای 
بیمارستان نبوده و یا  تعداد تخت های موجود آن، نیازهای 
درمانی مردم را تامین نکرده بود. تقوی نژاد، اظهار داشت: 
سهمیه اســتخدامی حوزه درمان عمدتا به  مشاغل گروه 
پرستاری شامل پرستاری، اتاق عمل، هوشبری و مامایی، 
 گروه پزشــکی شامل پزشک متخصص و پزشک عمومی، 
داروسازی،  گروه توانبخشی شامل فیزیوتراپی، کاردرمانی، 
گفتار درمانی، بینایی  ســنجی و  شــنوایی سنجی، گروه 
پیراپزشکی شامل رشته هایی از جمله  علوم آزمایشگاهی، 
پرتوشناســی، مهندســی تجهیزات پزشــکی و مددکار 
 بهداشــتی درمانی اختصاص یافته است. وی با بیان اینکه 
تعداد ۲ هزار مجوز از مجموع مجوزهای استخدامی  سال 
جاری نیز برای تامین نیروهای مورد نیاز حوزه بهداشــت 
در  نظرگرفته شده اســت، اظهار داشت: بخش عمده ای 
از مجوزهای  بهداشتی جهت دسترسی بیشتر به خدمات 
اولیه ســلامت روستاییان و  شهرهای با جمعیت کمتر در 
نظر گرفته شده اســت.  قوی نژاد ادامه داد: در این حوزه 
نیروهای تخصصی در مشاغل  مختلف شامل ماما، بهداشت 
عمومی، مبارزه با بیماری ها، پرســتار،  بهداشت محیط و 

بهداشت حرفه ای جذب و مشغول بکار خواهند شد. 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، ضمن بیان 
اینکه تعداد  یک هزار مجوز از مجوزهای این آزمون، برای 
تامین نیروهای مورد  نیاز پایگاه های اورژانس ۱۱۵ سراسر 
کشــور در مشاغل فوریت های  پزشــکی شامل کاردان و 
کارشناس بالینی فوریت های پزشکی در نظر  گرفته شده 
تاکید کرد: این تعداد نیروی انسانی جدید، جهت خدمت 
در  پایگاه های موجود در جاده های کشور، با هدف تسریع 
در ارائه خدمت  به آسیب دیدگان حوادث جاده خواهد بود. 

سرهنگ رامین پاشایی معاون اجتماعی پلیس 
فتا ناجا ضمن اشــاره به  نزدیک شــدن ایام 
اربعین حسینی )ع( از شهروندانی که تصمیم 
به عزیمت  به کربلا را دارند، درخواســت کرد 
که هشــدارها و توصیه های سایبری را  جدی 
بگیرنــد و در دام کلاهبرداری برخی تورهای 

مسافری و زیارتی  نیفتند. 
پاشــایی با اعلام این مطب افزود: با توجه به 
قرار گرفتــن در ماه  محرم الحــرام و نزدیک 
شدن به ایام اربعین حسینی )ع( و ماه صفر و 
 همچنین آداب و رسوم مذهبی ویژه این ایام 
مبنی بر افزایش ســفرهای  زیارتی به عتبات 
عالیات، فرصت برای کلاهبرداران نیز فراهم 

است. 
وی ادامــه داد: افراد مجــرم و کلاهبردار با 
سوءاستفاده از وقایع جاری و با  درج تبلیغات 
دروغیــن در ســایت های مختلــف مبنی بر 

اعزام متقاضیان و  ســفر به اماکن مذهبی و 
متبرکــه عتبات عالیات و بــا ارائه پکیج های 
رفاهــی و  خدماتی دروغین و ... نســبت به 
فریــب متقاضیان اقدام مــی کنند و پس از 
 دریافت هرگونه مبالــغ تحت عنوان بیعانه و 
یا تسویه صورت حساب قبل از  اعزام به سفر، 

پاسخگوی تعهدات خود نخواهند بود. 
معاون اجتماعی پلیس فتا افزود: پلیس فتا بر 

اساس ماموریت های ذاتی  خود در رصدهای 
یومیه، ضمن شناسایی تعدادی از این سایت 
ها با  تبلیغات دورغین در فضای مجازی برابر 
مقررات نسبت به  معرفی  مجرمان به مرجع 

قضائی اقدام کرده است. 
سرهنگ پاشــایی توصیه کرد: زائران تمامی 
خدمات مسافرتی خود را  صرفاً از آژانس های 
معتبر و دارای مجوز تهیه کنند و هرگز فریب 
 تبلیغــات دروغین و بی پایه و اســاس افراد 

سودجو و کلاهبردار را نخورند. 
وی اظهــار داشــت: هموطنــان در صورت 
مشــاهده و گزارش موارد مشکوک  و یا نیاز 
به دریافت خدمات مشــاوره ای می توانند با 
مراجعه به سایت  رسمی پلیس فتا به نشانی 
 www.cyberpolice.ir  از خدمات متنوع 
و  آموزشی سایت مذکور بهره مند شده و سایر 

مشکلات را با ما درمیان  بگذارند. 

داوود حاجی قاســمعلی مدیرکل بیمه گری 
و درآمد ســازمان بیمه ســلامت  گفت: بر 
اساس لیست ارائه شده از سوی کمیته امداد 
امــام خمینی )ره(  حــدود ۸۰۰ هزار نفر از 
مددجویان واجد شرایط دریافت دفترچه از 
 سازمان بیمه سلامت هستند و تاکنون ۵۰۰ 
هــزار نفر به دفاتر پیشــخوان  برای دریافت 

دفترچه مراجعه کردند. 
حاجی قاســمعلی روز دوشنبه درباره صدور 
دفترچــه بیمه ســلامت  مددجویان کمیته 
امداد امام خمینی )ره( افزود: صدور دفترچه 
بیمه  ســلامت برای مددجویان به وضعیت 
باثباتی رسیده و تاکنون برای ۵۰۰  هزار نفر 
دفترچه صادر و پزشکان خانوار آنها مشخص 

شده است. 
وی بیان کرد: با توجه به زمان تعیین شــده 
از خرداد ســال ۹۸، خدمات  بسته بیمه پایه 
ســلامت به مددجویان کمیته امداد صرفا از 

طریق دفترچه  بیمه صورت می گیرد و کارت 
و اوراق به هیچ عنوان پذیرفته نمی شود. 

مدیرکل بیمه گری و درآمد ســازمان بیمه 
ســلامت ادامه داد: به نظر  می رسد برخی از 
مددجویان باقی مانده یعنی حدود ۱۵۰ هزار 
نفر  همپوشــانی بیمه ای داشته باشند که در 
قالب شیوه نامه صرفا می توانند از  یک بیمه 

بهره مند شوند. 
حاجی قاسمعلی گفت: همچنین برخی افراد 
نیز تا زمانی که به دفترچه  بیمه نیاز نداشته 
باشــند از مراجعه به دفاتر پیشخوان امتناع 
می کنند.  پیگیری بیمه سلامت برای دریافت 
دفترچه از ســوی مددجویان همچنان  ادامه 
دارد و در صورت مراجعه دفترچه برای آنان 
صــادر و از خدمات  بیمه ســلامت بهره مند 

خواهند شد. 
طاهــر موهبتی،  مدیرعامل ســازمان بیمه 
ســلامت نیز اوایل تابستان  امســال درباره 

مراجعه مددجویان کمیته امداد امام خمینی 
)ره( جهت  دریافت دفترچه بیمه ســلامت 
گفته بود: تقاضای ما این است که  مددجویان 
کمیته امداد امام خمینی )ره( در شهرهای با 
جمعیت بالای ۲۰  هزار نفر که هنوز دفترچه 
بیمه سلامت خود را دریافت نکردند به دفاتر 
 پیشخوان مراجعه و دفترچه خود را دریافت 

کنند. 

مینو محرز رئیس مرکز تحقیقات 
ایــدز ایران گفت: به طور رســمی 
  ۳۰هزار بیمار مبتلا به اچ آی وی 
مثبت در کشــور شناسایی شدند 
که از  این تعــداد ۲۲ هزار نفر در 
۲۰۰ کلینیــک و مرکــز درمان 
بیماری هــای  رفتاری مــداوا می 
شــوند و هنوز دو ســوم بیماران 
این  افزود:  نشدند. محرز  شناسایی 
درحالی است که تخمین زده می 
شود به طور غیر  رسمی حدود ۶۰ 
هزار مبتــلا به ویروس اچ آی وی 
مثبت و ایدز در  کشور وجود دارد. 

وی تاکیــد کرد: ویــروس اچ آی 
وی و ایدز اصلا کشــنده نیســت 
و بیماران  بــا درمان، عمر طبیعی 
دارند. انگ ایدز مانعی برای مراجعه 

نکردن مردم به مراکز درمانی
عضو هیات علمی دانشــگاه علوم 
پزشــکی تهران تصریــح کرد: به 
علت  عدم آگاهــی و دانش مردم 
هنوز بیماری ایدز در جامعه انگ 
است و  بسیاری از بیماران به دلیل 
تــرس و این انگ به مــا مراجعه 
نمی کنند. محرز تاکید کرد: ایران 
در زمینه درمــان ایدز در منطقه 
خاورمیانه و  شــمال آفریقا حرف 
اول را می زنــد و مرکز تحقیقات 
ایدز ایران خط  مشــی درمان این 
بیماری را به منطقه ارائه می دهد. 
وی اضافه کرد: ایران نیز در مساله 

کاهش آســیب،  حرف اول را در 
 دنیا می زند و باید جامعه را به این 
موضوع که ایدز کشــنده نیست، 

آگاه  کرد. 
روند صعودی ابتلا به ایدز  

محــرز، تماس جنســی،  خون و 
فرآورده های خونی و اســتفاده از 
ســرنگ  مشــترک را از مهم ترین 
راه هــای انتقال ویــروس اچ آی 
وی مثبــت عنوان  کــرد و گفت:  
بوســیدن،  اســتفاده از اســتخر 
مشــترک و دســت دادن باعــث 

 انتقال این ویروس نمی شود. 
وی افــزود: در حــال حاضر تمام 
داروها و خدمــات ایدز رایگان در 
اختیار  بیماران قرار می گیرد و این 
بیماری با دارو قابل کنترل است و 

بیماران  عمر طبیعی دارند. 
این فــوق تخصــص بیماری های 
عفونی تصریح کرد: متاســفانه بی 
بند و  باری در جوانان کشور رواج 
پیــدا کرده که رســانه ها وظیفه 
دارند  جوانان را از بیماری ایدز اگاه 

کنند.   
کرد: ضرورت  محرز خاطرنشــان 
دارد نگرش منفــی در مورد ایدز 
را به  نگرش مثبت تبدیل کنیم و 
مرکز تحقیقات ایدز آمادگی دارد 
هر گونه  آمــوزش را به جوانان در 

این زمینه ارائه دهد. 
وی نســبت به روند رو به افزایش 

ایدز هشدار داد و تاکید کرد: باید 
با  افزایش آگاهی جوانان در زمینه 

ایدز، جلوی آن را بگیریم. 
به گفته محرز، لازم است از فضای 
مجازی برای آمــوزش جوانان به 
استفاده  ایدز  از   منظور پیشگیری 
کنیــم و جامعه عاری از ایدز را به 

نسل  آینده تحویل دهیم. 
وی افزود: اکنون داروهای ایدز از 
هند خریداری می شــود و بزودی 
این  داروها تولید داخلی می شود.  
ایدز از مــادر به نوزاد دیگر انتقال 

نمی یابد
منشــادی  دهقــان  ســیدعلی 
نیز  عفونی  بیماری های  متخصص 
در ادامه این  نشســت گفت: مادر 
بــاردار مبتلا به ایــدز اگر تحت 
با مصــرف  داروها  باشــد  درمان 
سیســتم ایمنی بدنش بالا رفته و 

جنین مبتلا به ایدز نمی شود. 
وی اظهار داشــت: نــوزاد پس از 
به دنیا آمــدن باید مدت کوتاهی 
دارو  مصــرف کند و میزان ابتلا به 
ایدز به صفر می رســد. این عضو 
هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی 
تهران تصریــح کرد: تمام  مراکز و 
بیماری های  درمان  کلینیک های 
رفتاری در سراســر کشــور  علاوه 
بر تیــم درمانــی دارای خدمات 
مامایی،  مشــاوره ای و روانشناس 
 است و مادر و نوزاد می توانند عمر 

طبیعی داشته باشند. 
دهقان ادامــه داد: در حال حاضر 
داروهایی کــه برای درمان اچ آی 
وی  مثبت استفاده می شود میزان 
تعداد ویروس هــا را به صفر می 
رساند. وی گفت: شناسایی بیماران 
مبتلا به اچ آی وی مثبت بســیار 
مهم اســت و  باید ســریعا تحت 

درمان قرار گیرند.    

اجتماعی

شماری از روان شناسان و کارشناسان روان 
شــناختی بر اختلال در  روابــط اجتماعی، 
عدم مشــارکت در فعالیت هــای جمعی، 
گوشــه گیری و  انــزوا، دوری از خانــواده، 
اضطراب و افســردگی به عنوان آسیب های 

 اعتیاد به فضای مجازی تاکید کردند. 

استفاده بی رویه نوجونان و جوانان از فضای 
مجازی به دنبال توسعه  شبکه های اجتماعی 
در سال های اخیر یکی از مهمترین چالش 
های  کشور محسوب می شــود. تداوم این 
وابســتگی افراطی که به اعتقاد  شماری از 
روان پزشــکان و روان شناسان یک اختلال 
روانی محســوب  می شــود؛ در درازمدت با 

اضطراب و افسردگی همراه می شود. 
تاثیر شــبکه های اجتماعی در کشور ایران 
برابر بــا ۶۹.۸ درصــد )۱۰  درصد بیش از 
میانگین جهانی( برآورد شــده اســت؛ که 
براســاس نتایج  برخــی از تحقیقات میزان 
استفاده مردان نســبت به زنان )به ویژه در 
طول  روز( بیشــتر اســت و این امر به طور 
حتــم در بلندمدت اختلال در فعالیت  های 
اجتماعی را در پی دارد.تاثیر این شــبکه ها 
در کشــور ایران برابر  بــا ۶۹.۸ درصد )۱۰ 
درصد بیش از میانگین جهانی( برآورد شده 
است؛  که براساس نتایج برخی از تحقیقات 
میزان اســتفاده مردان نســبت به زنان   )به 
ویژه در طول روز( بیشتر است و این امر به 
طور حتــم در بلندمدت  اختلال در فعالیت 

های اجتماعی را در پی دارد. 
اگرچه بســیاری از مزیت های این صنعت 
کاهش  نظیر گسترش  ارتباطات،  تاثیرگذار 

هزینه های اقتصادی، توسعه عدالت رسانه 
ای، بــه  روزرســانی اطلاعــات و افزایــش 
آگاهــی عمومی را نبایــد نادیده گرفت؛ اما 
 تعارض ارزش ها و باورها، شــکاف نسل ها، 
هنجارشکنی، اعتیاد و  اختلالات شخصیتی، 
کاهش ارتباطات اجتماعی در دنیای واقعی، 
سوء  استفاده های جنسی، شبهات فکری – 
اعتقادی، تجاوز به حریم شخصی  و... نیز از 

آسیب های این فضا محسوب می شود. 
مهدیه رحمانیان یک روان شــناس بالینی 
در این خصــوص به خبرنگار  اجتماعی ایرنا 
گفت: اعتیاد بــه فضای مجازی در حقیقت 
یــک اعتیاد  رفتاری به شــمار می رود؛ که 
در این نوع از اعتیاد مدت زمان اســتفاده  از 

فضای مجازی بیش از حد متعارف است. 

وی با بیان ایــن مطلب که اعتیاد به فضای 
مجازی جزو اختلالات  رفتاری طبقه بندی 

نمی شــود؛ افزود: اگرچه ایــن اعتیاد صرفا 
براساس  ساعات استفاده مشخص نمی شود 
و نــوع بهره برداری و در حقیقت  دلایل این 

استفاده نیز باید مورد توجه واقع  شود. 
رحمانیــان تصریــح کرد: به عنــوان مثال 
استفاده ۱۲ ساعته در طول ۲۴  ساعت شبانه 
روز به منظور انجام تحقیقات دانشــگاهی با 
بهــره برداری  به منظور وقت کشــی و اصل 

لذت متفاوت است. 
وی یادآور شــد: در واقع اعتیــاد به فضای 
مجازی براساس نوع اســتفاده  طبقه بندی 
می شــود؛ برخی از افراد به جهت پیگیری 
اخبار و اطلاعات  روز دنیا مدت زمان بسیاری 
را صرف این فضا می کنند و به عبارت  دیگر 
دچار اعتیاد خبری هستند.  شماری از افراد 
به منظور رفع  نیازهای جنسی و برخی دیگر 
نیز به جهت رفع نیازهای عاطفی و  بازیابی 
روابط احساسی به فضای مجازی اعتیاد پیدا 

می کنند. 
بــه گفته رحمانیان؛ تعــدادی از کودکان و 
نوجوانــان نیز به قمارهــای فضای  مجازی 

)بازی های رایانه ای( اعتیاد می یابند. 
اعتیاد به فضای مجازی در درازمدت سبب 

افسردگی می شود
این روان شــناس بالینی در ادامه به آسیب 
های این اعتیاد رفتاری اشــاره  کرد و گفت: 
آسیب های ناشی از اعتیاد به فضای مجازی 
از لحاظ  روحی و جســمی متفاوت است. از 
منظر روان شــناختی به طور متداول  سبب 
گوشــه گیری و انزوا، ایجاد فاصله از خانواده 
و اجتماع، عدم  مشــارکت در فعالیت های 
جمعــی، اختلال در فعالیــت های فردی و 
 اجتماعی و در نهایت اضطراب و افســردگی 

می شود. 
وی تاکیــد کــرد: اعتیاد مــردان به فضای 
مجازی به منظور رفع نیازهای  جنســی نیز 
در درازمــدت باعث عــدم تنظیم هیجان، 
پرخاشگری،  اضطراب و افسردگی می شود. 

رحمانیان ادامه داد: گرفتگی عضلات کمر و 
گردن به سبب انقباض  های شدید عضلانی، 
ســردرد، اختلال در خــواب و خوراک )بی 
اشتهایی،  کم اشتهایی، پرخوری، بی خوابی 
و...( از جمله آسیب های جسمی این  اعتیاد 
به شمار می رود.  برای درمان این اعتیاد به 
مانند ســایر  اعتیادهای رفتاری باید با بهره 
گیری از جلســات مشاوره و روان  درمانی از 
طریــق مدیریت زمان، نظم دهی به عادات، 
محدودیت اســتفاده  برای یــک بازه زمانی 
مشــخص و عدم اســتفاده از گوشی های 

هوشمند  اقدام کرد. 

انتظار یکساله ۱.۲ میلیون بیکار 
برای ورود به بازار کار

مدت انتظار یک میلیون و ۲۳۲ هزار بیکار که ۳۸ درصد جمعیت 
 بیکار کشور را تشکیل می دهند، برای ورود به بازار کار به یکسال 

و  بیشتر رسیده است. 
جمعیت بیکار کل کشــور بر اساس آمار سالانه، در پایان سال ۹۷ 
حدود   ۳ میلیون و ۲۶۱ هزار نفر بود. بررسی وضعیت سنی بیکاران 
کشــور  به اســتناد گزارش مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت 
کار نشــان  می دهد، حدود یک میلیون و ۷۲۶ هزار و ۶۰۰ نفر از 

جمعیت بیکار  در بازه سنی ۱۵ تا ۲۹ سال قرار دارند. 
طول مدت بیکاری، در قالب دو شــاخص »بیکاری کوتاه مدت« 
و   »بیکاری بلندمدت« مورد بررســی قرار می گیرد؛ بر این اساس 
بیکاری  کوتاه مدت به گروهی از بیکاران اطلاق می شود که مدت 

بیکاری آنها  حداکثر ۱۱ ماه و کمتر از یکسال است. 

اما بیــکاری بلندمدت، بر مدت زمان بیــکاری تاکید دارد، یعنی 
مدت  زمانی که شــخص یک سال و یا بیشــتر، بدون شغل و در 
جستجوی کار  بوده اســت. به اعتقاد کارشناسان، اگر طول مدت 
بیکاری، مخصوصاً  مدتی که شــخص تحت پوشش بیمه بیکاری 
یا حمایت های مشــابه است،  طولانی شــود، اثرات سوء روحی و 
روانی به دلیل از دست دادن عایدی  و درآمد و نیز کاهش قابلیت 
اســتخدام برای وی، به همراه خواهد داشت؛  علاوه بر این طولانی 
شــدن مدت بیکاری به ویژه برای بیکارانی که در  گذشته شاغل 
بوده اند، هزینه های سنگینی را به دولت جهت تامین هزینه  های 

بیمه بیکاری تحمیل خواهد کرد. 
بر اســاس این گزارش، مجموع جمعیت بیکار ۱۵ سال به بالای 
کشور،   ۳ میلیون و ۲۵۱ هزار نفر برآورد می شود که از این میزان، 
یک  میلیون و ۲۳۲ هزار و ۱۶۴ نفر از بیکاران یکسال و بیشتر در 

صف  انتظار برای ورود به بازار کار قرار دارند. 
به عبارتی طول مدت بیکاری حدود ۳۸ درصد از جمعیت بیکار، 
 یکســال و بیش از یکسال بوده اســت. در عین حال طول مدت 
بیکاری ۲  میلیون و ۱۹ هزار بیکار کشــور کمتر از یکســال بوده 

است. 
نتایج گــزارش مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت کار نشــان 
 می هد، بیشترین نسبت جمعیت بیکار که طول مدت بیکاری آنها 
یک  سال و بیشتر بوده، مربوط به گروه سنی ۲۵ تا ۲۹ سال کشور 
است که  حدود ۳۶ درصد برآورد می شود. همچنین طی سال های 
اخیر بیشــترین  نسبت جمعیت بیکار که طول مدت بیکاری آنها 
بین ۷ تا ۱۲ ماه بوده،  مربوط به  جوانان ۱۵ تا ۲۴ ســال با تقریبا 
۳۱.۸ درصد و همچنین سهم  قابل توجهی از جمعیت بیکار که به 
نظر می رســد با افزایش سن  بیکاران سختگیری آنان در انتخاب 

شغل متناسب با شأن اجتماعی کمتر  می شود. 

آگاهی بر آسیب های اعتیاد به فضای مجازی خبرخبر

دوسوممبتلایانبهایدزدرکشورهنوزشناسایینشدهاند
مراقب کلاهبرداری برخی تورهای مسافرتی و زیارتی باشید

مدیرکلبیمهگریودرآمدسازمانبیمهسلامت:

 ۵۰۰ هزار مددجوی کمیته امداد 
برای دریافت دفترچه  بیمه سلامت  مراجعه کردند
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مهاجرت کارگران ساختمانی به عراق
شــرایط رکودی در بخش مســکن ســبب شــده تا کارگران به دنبال 
 راه حل های دیگری از جمله خروج از کشور و کار در کشورهای  همسایه 
از جمله عراق باشند؛ این روزها برخی کارگران و استادکاران  ساختمان، 
به ویژه از اســتان کردســتان برای کار و درآمد بیشــتر به عراق  سفر 
می کنند. فصل تابســتان فرصتی مناســب برای ساختمان سازی است، 
اما این  روزها به دلیل رکود بازار مســکن، ســاخت و ساز چندانی اتفاق 
نمی افتد  و بازار کار کارگران ساختمانی خوابیده است؛ البته خروج برخی 
 کارگران افغانســتانی از ایران موقعیت کاری را برای این کارگران  بهبود 

بخشیده اما همچنان روزهایی می گذرد که آنها بیکار می مانند. 
در این زمینه، »کاظم احمدیان« دبیر انجمن صنفی کارگران ساختمانی 
 اظهار داشت: گرانی مصالح ساختمانی و رکود ساختمان سازی در چند 
 سال گذشته، موجب مهاجرت بیشتر کارگران به عراق و شهرهای  کربلا 
و ســلیمانیه شده و بیشــتر کارگران مهاجر مربوط به استان  کردستان 
به ویژه شــهر مریوان هستند  وی اضافه کرد: بیشــتر این کارگران در 
دوره های زمانی یک ماه تا ۴۵  روز در عراق کار می کنند و پس از اتمام 
مهلت گذرنامه برای تمدید  دوباره به کشور مراجعت می کنند. این فعال 
صنفی در زمینه میزان دســتمزد کارگران گفت: »میانگین  دستمزد هر 
کارگر در داخل کشــور روزانه ۱۰۰ تا ۱۲۰ هزار تومان  است؛ در حالی 
که بنابر اطلاعات غیر موثق، کارگران مهاجر در  عراق روزانه بین ۳۰۰ تا 

۴۰۰ هزار تومان دستمزد می گیرند«. 
وی افزود: مواردی هم وجود دارد که شــرکت های پیمانکاری فراخوانی 
 برای اعزام نیروی کار ســاختمانی به عراق منتشر کرده اند و افراد را در 
 گروه های چند نفره به این کشور اعزام می کنند که در این شرایط افراد 

 با مشکلات کمتری روبرو می شوند. 

 ۷۰درصد شاغلان جدید روستایی
 سال ۹۷ بیمه نیستند

عیســی منصوری ، معاون وزیر کار اذعان کرد، ۷۰ درصد اشتغال  ایجاد 
شده در مناطق روستایی در سال گذشته فاقد پوشش بیمه ای است. 

در ســال 97 بیــش از 12 طرح یا برنامه برای ایجاد فرصت شــغلی یا 
 صیانت از اشــتغال موجود عملیاتی شــد که عمدتاً با مسئولیت وزارت 
 تعاون،کار و رفاه اجتماعی بوده اســت. در عیــن حال از کل طرح ها و 
 برنامه های اجرا شــده دســتگاه های اجرایی در سطح ملی و استانی، 
  471 هزار فرصت شغلی جدید در کشور ایجاد شده است. ضمن اینکه  از 
1841 واحد اقتصادی مشکل دار حمایت شده است تا از اشتغال  موجود 

این واحدها که بالغ بر 385.7 هزار نفر بوده، صیانت شود. 
معاون اشــتغال وزیر کار پیش از این با اشاره به ایجاد 464 هزار  فرصت 
شغلی در سال گذشته به استناد آمار مرکز آمار ایران، بیان  کرد: براساس 
اطلاعات احصاء شــده در وزارت کار در ســال گذشته   471 هزار شغل 
جدید ایجاد شــده است که این آمار ثبتی و کاملًا قابل  دفاع است. البته 
بخش قابل توجهی از این اشتغال مربوط به اشتغال کم  کیفیت است که 
حدود 180 هزار شغل ایجاد شده از پوشش بیمه ای  محروم هستند اما 
نکته ای که وجود دارد این است که بخشی از این  فقدان بیمه ای افراد، 
داوطلبانه و بخشی نیز به دلیل عدم تطبیق  تحصیلات با فضای کار و یا 

تخطی کارفرمایان است. 

یکی از چالشــهای حوزه مبارزه با قاچاق 
کالا در کشــور، بحث اثبــات فعل  قاچاق 
در محاکم قضایی اســت. بررسی ها نشان 
می دهد بعضا برخی از  پرونده های موجود 
در محاکم تعزیرات و غیره منجر به صدور 
حکم  محکومیت نشده که بررسی دلایل 
آن می تواند حائز اهمیت باشــد. به عبارت 
دیگر بعد از کشف کالای مظنون به قاچاق 
دو حالت کلی  وجود دارد، حالت اول اینکه 
کالای مظنون به قاچــاق در انبار موجود 
 اســت که در صورت ارائه اسناد گمرکی 
مراتب توسط کارشناسان  گمرک بررسی  
و در صورت صحــت ورود قانونی نتیجه 
اعلام می شــود  و در فرض عدم مطابقت 
قاچاق می گردد-اما  نیز مشمول مجازات 
در  صورتی که متهم و صاحب کالا مدعی 
شود کالای مکشوفه ایرانی است  و اساسا 
وارداتی نیســت، برای تایید این ادعا یک 
دســتور العمل تهیه شــده  که نگاهی به 
جزییــات آن می تواند در گره گشــایی از 
برخی ابهامــات  موجود در صدور آرا موثر 
باشــد. در متن شــیوه نامه اســتعلام در 
خصوص ایرانی بودن کالای مکشــوفه به 
 ظن قاچاق آمده اســت، در صورت ادعای 

ایرانی بودن کالاهای مکشــوفه  توســط 
متهم و فقدان شواهد قرائن مبنی بر صدق 
اظهارات وی مانند  مشــخصات ظاهری، 
لفاف بســته بندی، علائم تجاری و اسناد 
ارائه شده  توسط متهم مثل فاکتور خرید 
و غیره مراتب توسط دستگاه های اجرایی 
 به مراجع صالح رســیدگی اعــلام و این 
مراجع با توجه به ماهیت کالا  نســبت به 
استعلام از دستگاههایی مثل  وزارت جهاد 
کشاورزی، شــرکت  ملی پخش و پالایش 

فرآورده های نفتی،  ســازمان غذا و دارو 
و بانــک  مرکــزی و وزارت صنعت معدن 
تجارت حسب نوع کالا اقدام می نمایند. در 
بنــد 2 این شــیوه نامــه آمده اســت، 
دستگاه های استعلام شــونده در  صورت 
عدم تکافوی اطلاعات یا عدم دسترســی 
به کارشناســان خبره در  حــوزه مربوطه 
می توانند از ظرفیت انجمن های تخصصی 

صنفی مربوطه  استفاده نمایند. 
در ادامه این دســتور العمل آمده اســت، 

در اســتعلام انجام شــده از سوی  مراجع 
رســیدگی کننده بــه ســایر اطلاعــات 
غیرضروری پرونده مانند نام  متهم اشــاره 
نشده و صرفاً در خصوص ایرانی یا خارجی 
بــودن کالای  قاچــاق اســتعلام صورت 
می گیرد. دســتگاه های کاشــف  مکلفند 
با هماهنگی  مراجع رســیدگی نسبت به 
تحویل نمونه کالا این سازمان جمع آوری 
و  فروش اموال تملیکی اقدام و نســبت به 
ارسال نمونه به دســتگاه استعلام  شونده 
مبادرت و بعد از اظهار نظر کارشناســی 
نسبت به اســترداد نمونه  اقدام نماید. در 
حالــی که بــرای تطبیــق اصالت کالای 
وارداتــی برابر ماده 47 قانــون  مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز از ظرفیت گمرک ایران 
به عنــوان یک  دســتگاه حاکمیتی برای 
تعیین ارزش، بررسی اســناد وارداتی و... 
استفاده  می شــود، برای بررسی وضعیت 
کالای مظنون به قاچاق ایرانی از  ظرفیت 
بخش خصوصی اســتفاده می گردد که به 
نظر می رسد این  موضوع ابهام برانگیز بوده 
و لازم اســت در خصوص آرا صادر شده از 

 این مجرا شفاف سازی شود. 

هیئتمقــرراتزدایی،مبنایمحاســبهمالیاتعلی
الحســاب۴درصدیوارداتراازپایهارزشگمرکیو
حقوقوعوارضبهارزشگمرکیمندرجدراظهارنامه
تقلیلداد.دربیســتونهمینجلســههیاتمقررات
زداییوتسهیلصدورمجوزهایکسبوکار،بخشنامه
اعطــایمعافیــتازپرداختمالیــات4درصدعلی
الحســابوارداتتصویبشد.برایناساس،واردات
قطعیکالاتوســطکلیهاشــخاصحقیقیوحقوقی،
مشــمولپرداختمالیاتعلیالحســابوارداتکالا
بــهنرخچهاردرصدارزشگمرکیمندرجدراظهارنامه

خواهدبود.

همچنیننیازواحدهــایتولیدیدارایمجوزفعالیت
وپروانهبهرهبرداریوجوازتاســیسازمراجعقانونی
ذیربطدســتگاههایاجرایــیدارایردیفبودجهدر
بودجهعمومیکشــورتعاونیهایمرزنشینانکالاهای
موضوعمــاده119قانونامورگمرکــی،کالاهایفاقد
جنبهتجاریهمراهمســافرآیاوارداتازطریقپست
وکالاهایاساســیراطبــقمصوبهکارگــروهتنظیم
بازارمشــمولپرداختمالیاتعلیالحسابواردات
نیستند.همچنیناشخاصیکهطبقتصویبنامهمورخ
14دیماهســال97رتبهبندیاعتباریشــدهودر
دوسالاخیرنسبتبهتســلیماظهارنامهمالیاتیدر

موعدمقررقانونیاقــدامکردهاندتامیزانمجازطبق
تصویبنامهاشــارهشــدهنیازیبهپرداختمالیات
علیالحســابوارداتندارنداستفادهمجددازسقف
وارداتمذکوردرتصویبنامهمزبورمســتلزمپرداخت
ویــاترتیبپرداخــتبدهیهایقطعــیمالیاتیو
همچنینپرداختمالیاتعلیالحسابوارداتیاست

کهقصداستفادهمجددازآنوجوددارد.

در حالــی دولت از ادغــام مالیات بر 
عایدی مســکن در لایحــه مالیات بر 
 مجمــوع درآمــد خبــر داده که این 
لایحه صرفــا برای افزایش درآمدهای 
 دولت بوده و نقش تنظیم گری در بازار 

مسکن ندارد. 
حــذف و اضافــه موضــوع مالیات بر 
عایدی ســرمایه و خصوصا مالیات بر 
 عایدی مسکن به عنوان ابزار مالیاتی 
تنظیم گر بازار مســکن طی یکســال 
 گذشته به قدری مکررا در تصمیمات 
و لوایــح دولــت رخ داده که احتمال 
 عمدی بودن و تلاش برای حذف کامل 
مالیات بر عایدی سرمایه و  جایگزینی 
آن با قانونــی ضعیف و غیر قابل اجرا 
در اثر این رفت و  برگشت ها به ذهن 

متبادر می شود.  
ë  ! سه لایحه و هیچ

اگرچه تا کنون در سه لایحه متفاوت 
شامل لایحه اصلاح قانون مالیات  های 
مســتقیم، لایحه مســتقل مالیات بر 
عایدی ســرمایه و لایحه مالیات  های 
تنظیمی مقرر شــده بود که موضوع 
مالیات بر عایدی ســرمایه به  مجلس 
ارائه شــود، اما در هر ســه مورد، این 

اتفاق رخ نداد. 
محمــد علی دهقان دهنــوی معاون 
وزیر اقتصــاد در گفت وگو با خبرنگار 
 مهر از تنظیم لایحه جدیدی با عنوان 
مالیات بر مجموع درآمد اشخاص  خبر 

داده اســت که در آن به نوعی مالیات 
بر عایدی مســکن به عنــوان  یکی از 
ابزارهای مالیاتی تنظیم بازار مســکن 

لحاظ شده است. 
لایحه ای که در صورت نهایی شــدن 
در وزارت اقتصــاد، بــه دلیل حجیم 
 بودن آن، بررسی اش در دولت فعلی 
امکان پذیر نیســت و بر فرض که  در 

این دولت به تصویب برسد، به مجلس 
دهم نخواهد رســید؛ ضمــن  اینکه با 
توجــه به حجم بالای طرح ها و لوایح 
در دســت اقدام در مجلــس،  باید در 
صف انتظار تصویب در مجلس بعدی 

باقی بماند. 
این در حالی است که بازار مسکن طی 
دو سال گذشته به دلیل تقاضای  سفته 

بازانه و حضور نسبتا پررنگ سوداگران، 
دچار تلاطمات قیمتی  شــدید شده و 
بر اســاس آخرین بررسی ها، متوسط 
قیمت مسکن در تهران  نسبت به دوره 
زمانی ۱۸ ماه قبل، رشد بیش از ۱۱۳ 

درصدی داشته  است. 
حال آنکه مالیات بر عایدی ســرمایه 
خصوصــا عایدی بخش مســکن، در 

 صورت تسریع در تصویب، می تواند به 
عنوان ابزاری برای حذف  سوداگری از 
گردونه سرمایه گذاری های کاذب در 

بازار مسکن اقدام  کند. 
دهقان دهنوی در پاسخ به این سوال 
خبرنگار مهر کــه مکانیزم مالیات  در 
نظر گرفته شده برای مسکن در لایحه 
مالیــات بر مجموع درآمد  اشــخاص 
چگونه است، افزود: در لایحه مالیات 
بر مجموع درآمد، برای  مسکن و سایر 
آیتم هــای درآمدی مالیــات در نظر 
گرفته شــده است و  جزئیات آن مثلًا 
اینکــه چه مقدار معافیــت بگیرند یا 

نگیرند در لایحه ذکر  شده است. 

ë  کارشناس اقتصادی: مالیات
بر مجموع درآمد کارکرد تنظیم 

بازار  مسکن ندارد
در همیــن خصوص، وحیــد عزیزی 
کارشــناس اقتصادی درباره اینکه آیا 
 مالیات بر مجموع درآمد اشخاص می 
تواند کارکرد مالیات بر عایدی  سرمایه 
در بخش مســکن را داشــته باشد؟ 
گفت: بحث مالیات بر مجموع  درآمد 
اشــخاص به این شکل است که همه 
معافیت های مالیاتی برداشــته  شود 
و از مجمــوع درآمد یک فرد از منابع 
مختلف، به صــورت یکپارچه  مالیات 

اخذ شود. 
وی افــزود: در تعدادی از کشــورها، 

مالیات بر عایدی ســرمایه به عنوان 
 بخشــی از مالیات بــر مجموع درآمد 
افراد اســت که این اتفــاق عمدتا در 
 کشــورهایی رخ می دهــد که فعل و 
انفعالات اقتصادی افراد کاملا  مشخص 
بوده و همه منابع درآمدی افراد شفاف 
اســت. در اکثر کشــورها  هم اینگونه 
نیســت و مالیات بر عایدی سرمایه به 

صورت مستقل وجود  دارد. 
عزیزی توجیه دولت در متوقف کردن 
ســایر ابزارهای مالیاتــی برای  تقدیم 
لایحــه مالیات بر مجمــوع درآمد را 
عدم تعدد تغییر قوانین عنوان و  اظهار 
کرد: لایحه مالیات بر مجموع درآمد، 
لایحه بســیار حجیمی است  که همه 
جنبه های مالیاتــی را در بر دارد که 
شامل اصلاح برخی مواد  قانون مالیات 
های مســتقیم، حذف و اصلاح برخی 
معافیت هــای مالیاتی،  اصلاح برخی 
رویه های اخذ مالیات و ... می شــود. 
بنابراین چنین لایحه  ای قطعا به این 
مجلس نمی رسد و اگر در خود وزارت 
اقتصاد بتوانند  آن را نهایی کنند، تازه 
باید بــه هیئت دولت برســد که این 
حجــم بزرگ از  اصلاح مــواد قانونی، 
نمی تواند با توجه به مدت زمان باقی 
مانــده از عمر  مجلس، نهایی شــود؛ 
حتی اگر چنین هم شــود، بعید است 

اجرای آن به این  دولت برسد. 

اقتصادی

تغییر فرمول اخذ مالیات علی الحساب واردات

فرصت مستعجل
حمید آذرمند

پس از بیســت ماه التهاب و آشــفتگی در بازارهای مختلف، نرخ ارز 
ثبات  نســبی یافته و از شتاب تورم کاســته شده است. در مقایسه با 
تابســتان  گذشته، نشانی از حمله های ســوداگرانه به بازار ارز و طلا، 
تشکیل  صف ثبت سفارش، اشتهای سیری ناپذیر برای واردات، کمبود 
کالا و  امثال آن دیده نمی شــود. به لحاظ سیاســت گذاری، بررسی و 
تحلیل  ریشه های التهاب بیســت ماه گذشته و آرامش نسبی امروز،  
حائز اهمیت  است. ریشــه اصلی بی ثباتی بیســت ماه گذشــته، در 
درجه نخســت، رشــد بی قاعده  نقدینگی طی سال های قبل به ویژه 
در پنج سال گذشته اســت. طی چندین  سال گذشته، در اثر انتقال 
ناترازی ها و عدم تعادل های اقتصاد به  متغیرهای پولی کشور، پتانسیل 
بی ثباتی اقتصاد به تدریج شکل گرفت.  در چنین شرایطی، وقوع یک 
شوک خارجی ناشــی از تشدید تحریم ها و  به دنبال آن اتخاذ برخی 
سیاست های نادرســت، تمام بازارها را دستخوش  بی ثباتی و التهاب 
کرد. طی بیست ماه گذشته، برخی از عوامل و  رخدادها، با اثرگذاری 
متقابل بر یکدیگر، شــدت نااطمینانی و دامنه  بی ثباتی را گســترش 
دادند. از طرف مقابل، آرامش نسبی بازارها و کاهش التهاب در ماه های 
اخیر  نیــز می تواند تحت تاثیر عوامل مختلفی باشــد که از بین آنها 
عواملی مانند  افزایــش محدودیت ها در مبادلات ریالی و ارزی، رکود 
بخش واقعی  اقتصاد، کاهش تقاضای کل و البته بهبود نسبی انتظارات 
مشهود است.  بهبود انتظارات را باید امری نسبی تلقی کرد و وضعیت 
امروز را با  شرایط بحرانی تابستان سال ۱۳۹۷ مقایسه کرد. قابل انکار 
نیست که  انتظارات جامعه در ماه های اخیر در مقایسه با سال گذشته، 
بهبود یافته  است. بخشی از این بهبود را شاید بتوان تاحدودی ناشی از 
ذهنیت مردم  نسبت به کاهش اثرگذاری تهدیدهای خارجی و بخشی 
دیگر را ناشــی از  افزایش نسبی اطمینان به بانک مرکزی در مقایسه 

با سال گذشته  دانست. 
آنچه لازم است در اینجا تاکید شود آن است که شرط عقل و احتیاط 
 ایجاب می کند سیاســت گذار، آرامش نســبی امروز و بهبود نسبی 
انتظارات  را دائمی تلقی نکند و در اسرع وقت، اقدامات اصلاحی لازم 
را برای  افزایش آمادگی اقتصاد کشــور در برابر عوامل بی ثبات کننده 

داخلی و  شوک های خارجی به مرحله اجرا درآورد. 
تجربه تاریخی نشان می دهد سیاست گذاران و تصمیم گیرندگان، به 
وقت  ثبات و آرامش، از اصلاحات اقتصادی غافل می شــوند و به وقت 
بحران،  اصلاحــات اقتصادی را به صلاح نمی بینند. به عنوان یادآوری 
اشاره ای  می شود به آرامش سال های ۱۳۹۳ تا ۱۳۹۶ که موجب شد 
 سیاستمداران، به رغم انذار اقتصاددانان، از ضرورت و اهمیت  اصلاحات 
اقتصادی به ویژه در حوزه ساختار بودجه دولت، سیاست های  مالیاتی، 
صندوق های بازنشستگی، سیاست های ارزی و نظام بانکی  غافل شوند 
و در نهایت با شــرایطی مواجه شوند که انباشت مشکلات  داخلی با 
اصابت یک تکانه خارجی، زمینه یک بحران جدی را در  اقتصاد کشور 

به وجود آورد. 
طی بیست ماه گذشــته نیز به رغم آنکه ضرورت اصلاحات گسترده 
 اقتصادی به وضوح آشکار شده بود، دولت نگران از تبعات سیاست های 
 انقباضی و اقدامات اصلاحی و برای مواجه نشــدن با نارضایتی  مردم، 
 از هرگونــه اقدام جدی برای جراحی اقتصاد و اصلاح  سیاســت  های 
اقتصادی دوری کرد. نمونه آشــکار آن، عقب نشــینی از  اصلاح بازار 
انــرژی، اصلاح یارانه های بی هدف و حــذف ارز ترجیحی  بود که بنا 
به ملاحظاتی، از هرگونه تغییر مسیر و اصلاح رویه  اجتناب  شد. حال 
از یکســو،  ضرورت اصلاحات اقتصادی آشــکار شده و تردیدی  باقی 
نمانده که ادامه سیاســت های اقتصادی موجود نه به صلاح اســت و 
 نه امکان پذیر. از سوی دیگر نیز، از شدت التهابات و آشفتگی اقتصاد 
 کاسته شده و انتظارات نسبت به سال گذشته کمی بهبود یافته است. 
 بنابراین اکنون لازم است دولت به طور جدی اصلاحات اقتصادی را در 

 دستور کار خود قرار دهد. 
بهبود نســبی انتظارات، سرمایه ای اســت که امروز می تواند دولت را 
در  طراحــی و اجرای اصلاحات اقتصادی یاری کنــد. اما باید توجه 
داشت که  انتظارات مثبت و مساعد، فرصتی مستعجل است و فقط تا 
زمانی  برقرار است که جامعه به کارآیی و جدیت سیاست گذار اعتماد 
داشته  باشد. از این جهت لازم است که دولت، در تبدیل فرصت های 
گذرا به  دستاوردهای پایدار و تبدیل انتظارات مثبت به دستاوردهای 
واقعی،  تعجیل کند. به منظور ایجاد ثبات و پایداری در اقتصاد، برخی 
اقدامات  آنی و کوتاه مدت و طیفی از اصلاحات اساســی میان مدت، 
مورد نیاز  است که صاحب نظران فراوان از آن سخن گفته اند؛ از جمله 

می توان به  اختصار به چند مورد اشاره کرد. 
از جمله اقدامات آنی، مدیریت کسری بودجه سال جاری به شیوه های 
 غیرپولی و با کمترین آثار بر نقدینگی است. این مساله نیازمند فعال 
 کردن عملیات بازار باز، انتشار اوراق بدهی دولت، سوق دادن بانک ها 
 به نگهداری اوراق و تامین مالی کوتاه مدت در ازای توثیق اوراق است. 
 البته چنین فرآیندی، مستلزم یک طراحی دقیق و همچنین نیازمند 
 همکاری بسیار نزدیک بانک مرکزی، سازمان برنامه و وزارت  اقتصاد 
است. همچنین برای مدیریت کسری بودجه، لازم است تمام  مخارج 
مدیریت پذیر دولت کاهش یابد و شیوه های افزایش درآمدهای  مالیاتی 
دولت از قبیل مالیات بر دارایی و حذف معافیت های مالیاتی و  نظایر 
آن اجرایی شــود. از جمله اقدامات فــوری دیگر برای کمک به ثبات 
اقتصادی، راه اندازی  و گســترش بازار متشــکل ارزی، راه اندازی بازار 
آتی ارز، لغو تمام  ممنوعیت های صادراتی، ممانعت از برداشت ریالی 
از منابع صندوق  توســعه ملی، توقف فــوری تخصیص ارز ترجیحی 
و اصلاح قیمت های  بازار انرژی اســت. لازم اســت دولت چنین 
فرض کند که در ســا ل های  پیش رو، تمام هزینه های خود را از 
محل درآمدهای مالیاتی تامین خواهد  کرد. بنابراین متناســب با 
این فرض، اقدام به اصلاح ســاختار بودجه و  بازبینی هزینه های 

عمومی و اصلاح نظام مالیاتی کند. 

اشتباه استراتژیک دولت در ادغام مالیات بر عایدی مسکن در سایر  لوایح

وزیران نیرو و انرژی ایــران و ترکیه بر لزوم انجام 
مذاکرات برای  ازســرگیری تجــارت برق بین دو 
کشور و افزایش دو برابری ظرفیت  تبادل برق ایران 

و ترکیه تاکید کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، »رضا 
اردکانیان« که به  همراه رئیس جمهوری کشورمان 
برای شــرکت در پنجمین دور اجلاس  سه جانبه 
سران ایران، روسیه و ترکیه، وارد آنکار شده است با 
»فاتح  دونمز« وزیر انرژی ترکیه و رئیس  کمیسیون 

مشترک همکاری های  اقتصادی دیدار کرد. 
تشــکیل کمیته بازار برق در چارچوب ســازمان 

اقتصــادی اکو و مذاکرات  لازم برای ازســرگیری 
تجارت برق بین دو کشور از دیگر مواردی بود  که 
در این نشســت مورد تاکیــد وزرای نیرو و انرژی 

ایران و ترکیه قرار  گرفت. 
همچنین در این نشســت تشــکیل کمیته فرعی 
انــرژی در زیر مجموعه  کمیســیون مشــترک 
همکاری هــای اقتصادی دو کشــور برای حمایت 
دو  دولت از شرکت های بخش خصوصی دو طرف 
برای حضور در  بازارهای منطقه مورد تاکید طرفین 

قرار گرفت. 
وزیر نیروی کشورمان در پایان این نشست از وزیر 

انرژی ترکیه برای  سفر به تهران به منظور بازدید 
از نمایشــگاه بین المللی بــرق در آبان ماه  جاری و 
انجام مذاکرات لازم برای پیگیری و اجرایی کردن 
مباحث یاد  شــده در این نشست دعوت به عمل 

آورد. 

مذاکرات ایران و ترکیه برای ازسرگیری تجارت برق

وی ادامــه داد: این نوع برخورد دولــت این نتیجه را 
خواهد داشــت که  برای انجــام اصلاحات جامع قانون 
مالیات های مستقیم، سالها تصویب  قانونی در خصوص 
مالیات بر عایدی  ســرمایه به تاخیر خواهد افتاد و تا 
 چند سال آینده فضا برای جولان سفته بازان و ملاکان 

در بازار مسکن  باز خواهد ماند.  
خطــر مالیات بر مجموع درآمد برای مصرف کنندگان 

واقعی بازار  مسکن
وی افزود: در مالیات بر عایدی ســرمایه، افراد عادی، 
اجاره داران و  تولیدکنندگان مســکن از مالیات معاف 

هســتند و به جای آن سوداگران و  ملاکان مالیات می 
پردازنــد اما در لایحه مالیات بــر مجموع درآمد افراد، 
 همه افراد مشمول مالیات می شوند و بیم آن می رود 

که مصرف  کنندگان واقعی متضرر شوند. 
به گفته این پژوهشــگر امور مالیاتــی، مالیات در نظر 
گرفته  شــده در  لایحه دولت، چیزی شــبیه جریمه 
های اندکی اســت که کمیسیون ماده   ۱۰۰ شهرداری 
از تخلفات انبوه ســازان می گیــرد. به این معنا که به 
 ســفته بازان و ملاکان اجازه می دهد تــا با پرداخت 
رقم مختصری،  همچنان به ســوداگری در بازار مسکن 

بپردازند. 
وی خاطرنشــان کرد: یکی دیگر از ضعف های لایحه 
مالیات بر مجموع  درآمد افراد این اســت که در بخش 

مسکن این لایحه، »تعدیل تورم« در  محاسبه مالیات 
نیز لحاظ شده؛ به این معنا که باید نرخ تورم از میزان 
 افزایش قیمت مســکن کسر شــود؛ اگر این اتفاق رخ 
دهد، با حفــظ منافع   تقاضای غیرمصرفی، تمام منافع 
اقداماتی که رسانه ها و کارشناسان در  این مدت برای 
تصویــب مالیات بر عایدی ســرمایه تلاش کرده اند تا 
به  نتیجه برســد، از بین خواهد رفت. بنابراین به طور 
کلی لایحه فعلی   )مالیات بر مجموع درآمد( که احتمال 
می رود ظرف چند ســال آینده به  قانون تبدیل شود، 
نمــی تواند در میان مدت که نیــاز به تنظیم گری در 
 بازار مســکن وجود دارد، پاسخگوی مطالبات مردم از 

دولت باشد. 

ابهام در دستورالعمل اثبات ادعای ایرانی بودن کالاهای مظنون به  قاچاق

دولت بدنبال افزایش درآمد است
 نه تنظیم بازار مسکن

خبرکوتاه

یادداشت
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یــادگار  مازندران-امیریفر-خبرنــگار 
امروز

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق 
مازنــدران از کاهش 12 درصدی پیک 
بار با مشــارکت مشترکین استان خبر 

داد .  
مهندس رضا غفاری گفــت : با امضاء 
هفت هزار و 92 تفاهم نامه بین بخش 
های کشــاورزی ، صنایــع ، مولدهای 
خــود تامین ، اداری و  ســایر مصارف 
دیماندی و  CNG  ها ، 224 مگاوات از 
مصرف ساعات اوج بار حوزه توزیع برق 

مازندران کاسته شده است .  
وی خاطر نشان کرد : میزان همکاری 
در بخش های کشــاورزی که شامل : 
چاههای کشــاورزی ، مرغــداری ها ، 

ایســتگاه پمپاژ آب و  فاضلاب شهری 
و روســتایی می شــود بیــش از 60 
مگاوات و در بخش هــای صنعتی در 
طرح کاهش بار 24 ســاعته و اوج بار 
و ذخیره  عملیاتــی و طرح کاهش بار 
و  تعطیل )جمعه(  جابجایی روزهــای 
تعیین ســاعت کار برنامه ریزی شــده 
بیــش از 23 مــگاوات و در مولدهای 
 خودتامین نیز بیــش از 23 مگاوات و 
در بخش های اداری و ســایر مصارف 
دیماندی 16 مگاوات و در طرح کاهش 
بــار  CNG  ها 11  مگاوات پیش بینی 
کاهش بار در زمان اوج مصرف شــده 
بود که این رقــم  از میزان پیش بینی 
شده نیز کاهش چشمگیری داشته و به 

224  مگاوات رسیده است .  

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق 
مازندران میزان مشــارکت و همکاری 
مشترکان حوزه توزیع برق مازندران در 
بخش های مختلف  را ســتود و یادآور 
شــد : اگر این همکاریهای بسیار خوب 
که حاکی از موفقت آمیز بودن اجرای 
طرح های پاســخگویی بار در مجموعه 
 این شــرکت نبود میزان پیک بار از دو 

هزار مگاوات عبور می کرد .  
غفاری همچنین از حذف قبض کاغذی 
برق در اســتان از شــهریور ماه سال 
جاری خبر داد و افزود : ارســال قبض 
فقــط از طریق پیامــک  امکانپذیر می 

باشد .  
از  دســته  آن   : کــرد  تصریــح  وی 
مشــترکانی که تاکنون موفق به ثبت 
شــماره تلفن همراه خود در ســامانه 

مشــترکین برق استان نشــده اند می 
 تواننــد با ارســال شناســه 13 رقمی 
هر اشــتراک به شــماره 10009121 
و دریافت پیام تایید از ســوی شرکت 
توزیــع نیروی بــرق مازنــدران  یا  با 
اینترنتی شــرکت  پایگاه  بــه  مراجعه 
به نشــانی   www.maztozi.ir   به 
انتخاب  و  الکترونیکــی  میز  قســمت 
گزینــه دریافت با پیامک یــا  مراجعه 
حضوری به واحد خدمات مشــترکین 
امورهای توزیع با ارائه شــماره شناسه 
قبض و شــماره همراه خود همچنین 
مراجعه به دفاتر   پیشخوان  دولت  در 
شــهر ها یا دفاتر پست  بانک روشنایی 
در روستاها و  ثبت شماره تلفن  همراه 
خود  اقدامات لازم جهت دریافت  قبض 

الکترونیکی )پیامکی ( به عمل آورند . 

مدیرکلآموزشفنيوحرفهاياستاناصفهانخبرداد؛

اجراي پروژه مشترك طراحي و ساخت 
سازه ديناميك و تمام هوشمند   

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز  : 
به گــزارش روابط عمومي اداره كل آموزش فني وحرفه اي 
اســتان اصفهان، آرش اخوان طبســي مدیر كل استان در 
تكمیل ایــن خبر گفت:  نظر به توانمنــدي مربیان كارآمد 
ســازمان، در قالب پروژه اي مشترك توسط سیدعلي معید 
مربي استان خراســان رضوي و عضو و مشاور  عالي انجمن 
مخترعین كشور، مربیان و كارآموزان مراكز آموزش فني و 
حرفه اي استان اصفهان، اجراي طراحي و ساخت یك سازه 

 دینامیك و تمام هوشمند در حال انجام است . 
وي بیان داشت: در طي فرآیند طراحي و ساخت این سازه 
جمعي از كارآموزان كارگاههــاي هیدرولیك و پنوماتیك، 
عمران، تراشــكاري و  عكاســي مراكز آموزش فني و حرفه 
اي استان در قالب دوره هاي تخصصي طراح وسازنده سازه 
دینامیك، آمــوزش هاي مرتبط را  فراگرفته و نهایتا پس از 

مدت زمان تعیین شده این سازه را خواهند ساخت . 

مدیرکلتعاونوپشتیبانیوزارتآموزشوپرورش  :  

   اسکان حدود 2 میلیون نفر در مراکز اقامتی 
فرهنگیان در ایام تابستان

کامرانــی – خبرنگارروزنامه یادگار امــروز: مدیرکل تعاون 
و پشــتیبانی وزارت آموزش و پــرورش گفت: تاکنون یک 
میلیــون و ۹۵۹ هزار  و ۸۴۵ نفر در قالب ۵۴۴ هزار و ۴۰۸ 
خانوار از مراکز اســکان فرهنگیان در تابســتان اســتفاده 

کرده اند . 
دکتر گودرز کریمی فربابیان اینکه ۶ میلیون و ۱۶ هزار ۸۴۰ 

نفر-روز از مراکز اقامتی فرهنگیان بهره مند شدندافزود  : 
بیشــترین پذیرش به ترتیب به استان های خراسان رضوی، 
اردبیل، مازندران، گیلان، آذربایجان شرقی، همدان، فارس، 

اصفهان، گلستان و  چهارمحال و بختیاری اختصاص دارد . 
مدیرکل تعاون و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش افزود: 
بیش از ۹۶ درصد اسکان موقت در ایام تابستان تا به امروز 
مربــوط به  پذیــرش خانوار فرهنگیان و بیــش از 3 درصد 
پذیرش اســکان به سایر کارکنان دولت و همچنین مشاغل 

آزاد، اختصاص دارد  . 
دکتــر کریمی فر  گفــت: آمار پذیرش مســافرین در ایام 
تابســتان تا به امروز دقیقاً نســبت به وضعیت مشابه سال 

قبل،۲۶ درصد رشد داشته  است . 

قدردانی هیئت زنجیر زنی جان نثاران پلدختر 
ازعزاداران حسینی

پلدختر- کامرانــی- خبرنگار یادگارامــروز : هیئت زنجیر 
زنی جان نثاران حســین)ع( پلدختردر اطلاعیه ای به پاس 
گرامیداشــت یاد  وخاطره پیر غلام حســینی زنده یاد حاج 
یــدالله پورنصیربانیاین هیئت از کلیه عزادارانی که با حضور 
وعــزاداری در محــل تکیه هیئت  زنجیر زنــی جان نثاران 
حســین)ع(یاد آن عزیز ســفر کرده را گرامی داشــته اند 

قدردانی کرد.دربخشهایی از این اطلاعیه آمده است :  
بدینوســیله از کلیه ی عزاداران آقا اباعبدالله الحسین)ع(، 
زنجیرزنان و دســته های سینه زنی پلدختر که در ایام دهه 
ی اول محرم و  عاشــورای حسینی باعشق و خلوص نیت و 
صفــای دل عزاداری نمودند و بویژه هیئت های  زنجیرزنی 
باب الحوائج، عاشقان  حسین،حضرت زینب و طفلان مسلم 
و هیئت محمدرسول الله کوی بسیجیان که با حضور پرشور 
خود درتکیه هیئت جان نثاران  حســین)ع(و گلزارشــهدا 
بــذل محبت نمودند و شورحســینی اعضــای این هیئات 
را دوچنــدان نمودند و موجب تســکین درد زنجیرزنان و 
هیئت  امنای این هیئت بخاطر غم از دســت دادن پیرغلام 
و موســس باســابقه هیئت جان نثاران زنده یاد حاج یدالله 

پورنصیر گردیدند خاضعانه تقدیر  و تشکر بعمل می آید . 
امید آن میرود که اینگونه عزاداری ها موجب رضای خداوند 
قرارگیرد و سالیان سال در راه خدمت در مسیر پاک و ناب 
آقا امام حســین  و یاران وفادارش مانــدگار و عاقبت بخیر 

باشید . 

امامجمعهیزد:

  نظام فعلی آموزش کشور نیازمند تحول 
جدی است :  

یزد-خبرنگاریادگارامروز   :  
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد گفت: 
نظــام فعلی آموزش کشــور قدرت تعقــل، تفکر و 
خلاقیت را از کودکان و نوجوانان سلب  کرده و این 

سیستم نیازمند تحول جدی است . 
   آیت الله محمدرضا ناصری، پیش از ظهر دوشــنبه 
در دیدار با مسئولان دانشگاه فرهنگیان یزد با اشاره 
به قدمت نظام آموزشــی که اکنــون  در آموزش و 
پرورش کشور ما اجرایی می شود، اظهار داشت: این 
سیستم بیش از 100 سال پیش توسط انگلیسی ها 

به ملت ایران  تحمیل شد . 
وی بیان کرد: اســاس کار این سیســتم آموزشی، 
بخوان، حفظ کن و نمره بگیر بوده و ســبب شده تا 
قدرت تعقل و خلاقیت همچنین تفکر و  آینده نگری 

از دانش آموزان ما سلب شود . 
ناصری بــا بیان اینکه متاســفانه شــاهد پرورش 
انســان های تک بعدی در مدارس هســتیم، افزود: 
بســیاری از دانش آموزان فقــط توانایی و  مهارت 
درس خوانــدن و نمــره گرفتن دارند و از ســایر 
مهارت های زندگی بی بهره هســتند و خلاقیت در 

آنها پرورش نیافته است . 
امام جمعه یزد با بیان اینکه این سیســتم به طور 
هدفمند در کشور ما پیاده سازی شده است، عنوان 
کرد: کسانی که این سیستم آموزشی را  وارد کشور 
کردنــد، می خواســتند قدرت تفکــر و تعقل را از 
جامعه سلب کنند تا همواره به غرب وابسته باشیم 

و نتوانیم به استقلال دست  پیدا کنیم . 
وی تصریــح کرد: اکنــون نیز ثمره این سیســتم 
آموزشی را در بســیاری از حوزه ها از جمله صنعت 
شاهد هستیم و گرچه پیشرفت هایی در  زمینه های 
مختلف داشــته ایم اما مهندســان تحصیلکرده ما 
گاه برای ساخت یک قطعه ســاده معطل مانده اند 
و مدت ها کار یک کارخانه  متوقف می شــود تا یک 
قطعه از خارج وارد شــود که این عین وابســتگی 

است . 
ناصری خاطرنشــان کــرد: باید تلاش شــود این 
سیستم آموزشی تغییر کند و دانش آموزان افرادی 
خلاق، دارای روحیه پرسشگری، متفکر  و با بینش 
قوی تربیت شوند که البته لازم است در این مسیر 

دانش و آگاهی معلمان نیز تقویت شود

معاونتوسعهمدیریتومنابعاستاندارتاکیدکرد؛

ضرورت تدوین پیمان نامه در مسیر 
مدیریت سبز یزد

یزد-خبرنگاریادگارامروز    :  
   معاون توســعه مدیریت و منابع استاندار یزد بر 
ضــرورت تدوین پیمان نامه ای در مســیر مصرف 

صحیح انرژی و مدیریت سبز استان تاکید  کرد . 
   اکرم فداکاردر نشســت اجرای نظــام مدیریت 
سبز که در دفتر معاونت توسعه مدیریت و منایع 
استانداری برگزار شد، ضمن تشریح جامع  از آئین 
نامه اجرایی بند »ز« ماده 28 قانون برنامه ششم 
توســعه مصوبه هیئت دولت در راســتای اجرای 
مدیریــت ســبز در دســتگاه های  اجرایی اظهار 
داشت: اگرچه راهکارهایی برای کاهش مصرف در 
چهارچوب آیین نامه مدیریت سبز موجود نیست 
امــا با تغییر نگرش  می تــوان اقدامات موثری در 

حوزه مدیریت منابع انرژی انجام داد . 
فداکار با مهم خواندن مســئله مدیریت پسماند و 
جدی گرفتن آن در دســتگاه های اجرایی عنوان 
کرد: تفکیک پســماند با سازوکار شخصی  صورت 
می گیرد و باید با اســتفاده از تجربیات شهرداری 
به  عنوان دســتگاه مجری و دیگر دســتگاه های 

موفق در این حوزه اقدامات لازم را  انجام داد . 
معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار یزد ضمن 
ارائه گزارش دقیق آماری دستگاه های اجرایی در 
حوزه مصرف انرژی، نسبت به  برنامه ریزی دقیق 

در راستای اصلاح شرایط موجود تاکید کرد . 
وی، توجه به حوزه های آموزشی و فرهنگ سازی 
برای اجرای مدیریت سبز را خواستار شد و ادامه 
داد: تدوین یک پیمان نامه با هدف  مشارکت جویی 
متعهدانــه و همدل در مســیر مصــرف صحیح 
انرژی می تواند گام مقدماتی خوبی برای حرکت 

نظام مند در حوزه مدیریت  سبز باشد . 
معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار همچنین 
گفت: فرهنگ سازی، موضوعی عمیق و درازمدت 
و البته بســیار موثر اســت که باید در  مسیر آن 

بسیار صبورانه گام برداشت . 
فــداکار با تاکید بر نگاه بلندمدت در اســتفاده و 
هزینه کرد دســتگاه های سرمایشی و گرمایشی، 
اصلاح برخی کاســتی ها در این حوزه را  خواستار 

شد . 
وی همچنین افزود: مجموعه استانداری یزد باید 
الگویــی موفق در حوزه مدیریت ســبز در میان 
دستگاه های اجرایی باشد و فوراً در جهت  اصلاح 

برخی از این کاستی ها حرکت کند . 
معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار همچنین 
با قابل اهمیت خواندن بهینه سازی مصرف آب در 
فضای سبز دستگاه های اجرایی، عنوان  کرد: آب 
برای استان یزد موضوعی حیاتی و حساس است 
و ضرورت دارد تا با نگاه سخت گیرانه  در مصرف و 
استفاده با بهینه ترین  روش ها در مصرف مناسب 

نسبت به این مسئله حساسیت داشته باشیم . 

اخبار استانها

اراک-غلامی-خبرنگاریادگارامروز : 
مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
اســتان مرکزی از تردد بیش از 19 میلیون 
استان  مواصلاتی  درمحورهای  نقلیه  وسیله 

در مرداد   98 خبر داد . 
علی زندی فر در خصوص تردد در محورهای 
مواصلاتی استان در مرداد سال جاری بیان 
کرد: براســاس تحلیل تــردد در 62 محور 
 شــریانی مجهز به ترددشمار آنلاین استان 
مرکــزی در مــرداد98، 19 میلیون و 843 
هــزار و 79 تردد وســیله نقلیه در محورها 

انجام گرفته  است . 
   وی با اشــاره به اینکه میانگین سرعت در 
محورها 86 کیلومتر بر ســاعت بوده است، 
گفــت: 9 درصد تخلفــات رانندگی صورت 
گرفتــه  مربوط به ســرعت غیرمجــاز بوده 
است، در حالی که میانگین تخلفات سرعت 
غیرمجاز در محورهای مواصلاتی کشــور 7 

درصد است . 

زندی فر افزود: میزان ورودی وســایل نقلیه 
به استان در ســه ماهه نخست سال جاری 
4 میلیون و 10 هزار و 512 وسیله و میزان 
 خروجی از استان نیز 3 میلیون 919 هزار و 

401 وسیله بوده است  . 

وی با بیــان اینکه میانگین تردد وســایل 
نقلیه سنگین در جاده های کشور 13 درصد 
اســت در حالی که این رقــم در محورهای 
مواصلاتــی  اســتان مرکزی بــه 22 درصد 
می رسد، اظهار کرد: بیشــترین سهم تردد 

وسایل نقلیه نسبت به کل تردد انجام شده، 
مربوط به محورهای  ســاوه – همدان با 42 
درصد تردد، اصفهان - دلیجان با 41 درصد 
ومحلات- خمین بــا 40 درصد تردد بوده 

است . 
اســتان  ترددترین محورهای  پــر  زندی فر 
مرکزی را محورهای شــازند-اراک، اراک-
شازند و آزادراه تهران-ساوه دانست و گفت: 
در  محورهای مذکور در هر ساعت به ترتیب 
12 و 13 تردد، 1172 و 1125 تردد انجام 

شده است . 
مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
استان مرکزی اضافه کرد: بیشترین سرعت 
تردد خودروها در آزادراه ســاوه - تهران با 
97  کیلومتر بر ســاعت، اراک- سلفچگان با 
100 کیلومتر بر ســاعت و آزادراه همدان - 
ساوه با 97 کیلومتر بر ساعت به ثبت رسیده 

است . 

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگارامروز  : 
مراسم افتتاح مسابقات شمشیربازی قهرمانی جوانان کشور 

در استان آذربایجان غربی برگزار شد
به گزارش خبرنگار یادگار امروز: مســابقات  شمشــیربازی 
قهرمانی جوانان کشور با شرکت شمشیربازانی از ۲۳ استان 
در دو گــروه  بانــوان ۲۴ تا ۲۶ شــهریور و آقایان ۲۷ تا ۲۹ 
شهریور در ۵ رده سنی نونهالان، نوجوانان، جوانان، تیم امید 
و بزرگسالان که همه ساله  برگزار می شود امسال به میزبانی 
اســتان آذربایجان غربی در ســالن شــهید رجایی ارومیه 
برگزار شــد. مراسم این مســابقات با حضور دکتر  یعقوبیان 
دبیر فدراســیون شمشــیربازی ایران، آقای فاریابی رئیس 
کمیته مســابقات و مســوول کمیته فنی فدراسیون آسیا و 
عضو کمیســیون  قوانین فدراســیون جهانی شمشیربازی، 
خانم  کرود نایب رییس فدراســیون شمشــیربازی کشور و 
آقای وصالی رییس کمیته داوران کشــور  افتتاح شد. آیدین 
رحمانی رضاییه رییس فدراســیون شمشــیربازی اســتان 

آذربایجانغربی در مراســم افتتاحیه با اشــاره بــه میزبانی 
این اســتان و  حمایت های بی دریغ مســوول فدراســیون 
شمشــیربازی در تبدیل اســتان آذربایجانغربــی به قطب 
شمشیربازی کشــور گفت: شــاهد بر این مدعا  مدال های 
رنگارنگ مسابقات اســتعدادهای برتر کشور در اصفهان می 

باشد که شمشیرزنهایی چون طاهر عاشوری، الهه قهرمانی، 
 ســکینه نوری، هانیه خوشــخواهی و هادی رضوی نیا از آن 
جمله می باشند. رحمانی رضاییه ضمن تقدیر از کسانی که 
در میزبانی استان  مساعدت و یاریگر بودند افزود: امیدواریم 
میزبانــی ارومیه قهرمانی با منــش پهلوانی را برای تک تک 

شرکت کنندگان به ارمغان آورد . 
مســابقات شمشیربازی  بانوان کشور روز ۲۶ شهریور به کار 
خود پایان داد در این دوره مسابقات استان آذربایجانغربی با 
۲ مدال طلا،  دو نقره و یک برنز و در مجموع با ۵ امتیاز مقام 
اول را کســب کرد، استان یزد با ۲ مدال طلا، ۱ مدال نقره و 
۵ برنز و در مجموع با   ۸ امتیاز مقام دوم، اســتان اصفهان با 
۱ مدال طلا، ۱ نقره و ۲ برنز با مجموع ۴ امتیاز مقام ســوم، 
استان تهران با ۱ مدال طلا، ۱ مدال  نقره و ۱ برنز با مجموع 
امتیاز ۴ مقام چهارم و استانهای گیلان و مازندران با مجموع 
امتیاز  ۲ و ۱ به ترتیب مقام های پنجم و ششــم را  به خود 

اختصاص دادند

شیراز-خبرنگاریادگارامروز : 
مدیــرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی فــارس از برگزاری 
بزرگداشــت یاد روز حافظ به شــکل بیــن المللی با حضور 

شخصیت هایی فرهنگی و  هنری در سطح ملی خبر داد . 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اســلامی فارس در دیدار با رئیس 
شورای شــهر شیراز بر گســترش همکاری های فرهنگی و 
هنری شورای  اســلامی شهر شیراز و شــهرداری این شهر 
تأکید و بیان کرد: یکی از وظایف شــوراهای اسلامی شهر و 
روستا و شهرداری ها فعالیت  های فرهنگی و هنری است که 
هم پوشانی بســیاری با این اداره کل دارد و امید داریم تا با 

همکاری های مشترک بتوانیم، رویدادهای  فرهنگی و هنری 
فارس را در شأن فارس برگزار کنیم . 

صابر سهرابی ادامه داد: هر چند بازه زمانی کمی از عمر این 
دوره شــوراهای اسلامی شهر مانده، اما می توانیم در همین 
مــدت باقی  مانــده نیز فرهنگ و هنر شــیراز را با همکاری 

یکدیگر به جایگاهی که شایسته این شهر است برسانیم . 
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی فارس افزود: توانسته ایم 
پس از ۲۰ سال دوباره جشنواره سینمای جوان را آذر ماه با 

حضور ۱۱  استان در شیراز برگزار کنیم . 
دبیر شــورای فرهنگ عمومی فارس، اضافه کرد: ۲۰ مهرماه 

بزرگداشــت یاد روز حافظ را به صورت بین المللی با حضور 
شــخصیت  هایی فرهنگــی و هنری در ســطح ملی برگزار 
خواهیم کرد. نیمه دوم سال نیز شیراز میزبان جشنواره تئاتر 
فجر ،موسیقی فجر ، سومین  جشنواره موسیقی گروه نوازی 
خواهد بود. همچنین در آذر ماه جاری نمایشگاه بین المللی 

کتاب را خواهیم داشت . 
عبدالرزاق موســوی نیز در این دیدار گفت: شورای اسلامی 
شهر شــیراز، به دنبال آن است تا با انعقاد تفاهم نامه هایی 
با دســتگاه های  اجرایی و سازمان ها و نهادها، فعالیت های 

فرهنگی و هنری را در این شهر تقویت کنند . 
در پایان این دیدار بنا شــد که هر اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و شــورای اسلامی شهر شیراز، با معرفی نمایندگان 
خود، تفاهم نامــه  همکاری برای فعالیت هــای فرهنگی و 

هنری در شیراز را منعقد کنند . 

پلدختــر- کامرانی- خبرنــگار یادگارامروز : به گزارش 
روابط عمومی بنیادمسکن لرستان رئیس ستاد بازسازی 
مناطق سیل زده لرستان  گفت: تلاش خواهد شد ساخت 
بخش هــای آســیب دیده از دیواره ســاحلی پلدختر تا 

شروع فصل بارندگی به پایان برسد . 
رضا خواجه ای  با اشــاره به آخرین وضعیت بازســازی 

واحدهای مسکونی سیل زدگان لرستانی، اظهار کرد : 
   عملیات تعمیر واحدهای مسکونی در مناطق سیل زده 

استان به پایان رسیده است . 
وی خاطرنشــان کرد: از 8 هزار و 500 واحد مسکونی 
نیازمند بازســازی، عملیات اجرایی 6 هزار و 500 واحد 
در حال انجام اســت،  ضمن اینکه تاکنون 3 هزار واحد 

موفق به عقد قراداد با بانک ها شده اند . 
رئیس ســتاد بازســازی مناطق ســیل زده لرستان از 
پرداخــت 155 میلیــارد تومان تســهیلات بلاعوض 
به ســیل زدگان خبر و ادامه داد: این روند  روبه رشــد 

پرداخت ها همچنان ادامه دارد . 
خواجه ای با تأکید بر اینکه بازســازی دیواره ســاحلی 
پلدختر بر اســاس برنامه زمان بندی شده در حال انجام 
اســت، افزود: طی چند روز  گذشــته برخی مشکلات 
اجتماعی موجب کندی کار بازســازی دیواره شده بود 
که خوشبختانه با کمک مسؤولان استانی و شهرستانی 

مرتفع  شدند . 
وی تصریح کرد: تلاش خواهد شــد ساخت بخش های 

آســیب دیده از دیواره ســاحلی پلدختر تا شروع فصل 
بارندگی به پایان برسد . 

رئیس ستاد بازسازی مناطق ســیل زده لرستان اظهار 
داشــت: بر اساس مطالعات کارشناســی شده عملیات 
بازســازی دیواره از جمله  شمع کوبی ها انجام می شود و 

نباید بر اساس مشاهدات ظاهری کار را قضاوت کرد . 

اخبارگزارش درمردادماهصورتگرفت؛

تردد بیش از 19 میلیون وسیله نقلیه در محورهای مواصلاتی استان مرکزی

مدیرعاملشرکتتوزیعنیرویبرقمازندران :  

    12    درصد از مصرف برق مشترکان در زمان پیک بار کاهش یافت

رئیسستادبازسازیمناطقسیلزدهلرستان :  

دیواره ساحلی پلدختر تا قبل از فصل بارندگی بازسازی می شود

برگزاری مسابقات شمشیر بازی جوانان کشور به میزبانی استان آذربایجانغربی

برگزاری بزرگداشت یاد روز حافظ در شیراز
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محمد شــکرچی زاده رییس مرکز 
تحقیقات راه مســکن و شهرسازی 
تــاب آوری  به  نســبت  با  هشــدار 
بیمارســتان های کشــور نسبت به 
زلزلــه، گفــت:  بیــش از نیمی از 
بیمارستان های کشور در برابر زلزله 

مقام نیستند. 
شــکرچی زاده در نشست خبری به 
مناسبت سالروز زلزله طبس، گفت: 
 هر ۱۰ سال یکبار با زلزله ای بیش از 
هفت ریشتر در کشور مواجه  هستیم 
اما این شــانس را داشته ایم که این 
زلزله ها در شــهرهای زیر 100  هزار 

نفر رخ دهد. 
وی گفت: اگر زلزله آبان ماه ۱۳۹۶ 
به جــای ســرپل ذهاب در شــهر 
 کرمانشــاه یا کلانشــهری همچون 
تبریز و تهران رخ مــی داد با حجم 

زیادی  از تلفات روبرو بودیم. 
رییس مرکز تحقیقات راه مســکن 
و شهرســازی گفــت: در وضعیتی 
هســتیم  که لازم است موضوع تاب 
آوری در برابــر زلزلــه را عینیــت 
بخشــم و  تاسیسات مهمی همچون 

بیمارســتان ها را در برابــر زلزلــه 
مقــاوم کنیم. وی ادامه داد: در زلزله 
کرمانشاه بیمارستان ها آسیب دیدند 
و نتوانســتند  به مجروحــان حادثه 
خدمات ارائــه دهند تــا جایی که 
افزایش آمار فوتی های  زلزله ســرپل 
ذهــاب بــه دلیل عملکــرد ضعیف 
بیمارستان ها و عدم مقاومت  در برابر 

زلزله بود. 
کــرد:  اضافــه  زاده  شــکرچی 

در  بهداشــت  وزارت  خوشــبختانه 
دوره جدید  نســبت به مقاوم سازی 
دارد  مثبتی  رویکرد  بیمارســتان ها 
و همکاری هــای  خوبــی بــا مرکز 

تحقیقات راه و مسکن دارد. 
وی اظهارداشــت: مقــاوم ســازی 
بیمارســتان ها تعــداد کشــته ها را 
در زلزله  کاهــش می دهد اما تاکید 
دارم که در زلزله کرمانشاه به دلیل 
بیمارســتان های  تــاب  آوری  عدم 

کرمانشــاه در برابــر زلزلــه تعداد 
کشــته ها افزایش  یافت. رییس مرکز 
تحقیقات راه مســکن و شهرسازی 
امســال  انتخابات  ماه  اسفند  گفت: 
مجلس شــورای اسلامی را در پیش 
داریــم و از مــردم می خواهــم  از 
نمایندگان خود درخواســت داشته 
باشند که به جای ساخت بیمارستان 
بیمارستان های  سازی  مقاوم   جدید 
فعلــی را در برنامــه بگذارنند. وی با 
هشــدار در خصــوص وضعیت تاب 
در  کشــور  بیمارســتان های  آوری 
 برابر زلزله، گفــت: بیش از نیمی از 
بیمارستان های تهران در برابر  زلزله 

مقاوم نیست. 
شــکرچی زاده گفت: به هیچ وجه 
نمی توان به ایــن موضوع به صورت 
 عادی نگاه کــرد و از کنار آن عادی 
گذشــت؛ هدف این اســت که بعد 
از  زلزله ها دیوارهای بیمارســتان ها 
آســیب نبیند، تاسیســات برقی از 
کار نیفتد  اما ایــن حداقل ها را هم 
نمی توان از بیمارســتان های تهران 

انتظار داشت. 

ایجاد خط اعتباری برای رونق تولید 
در بخش خصوصی صنعت نفت

رضا پدیدار رئیس انجمن ســازندگان تجهیزات صنعت نفت ایران با  اشاره به 
اینکه امضای قراردادهای جدید در صنعت نفت می تواند  تحرکی برای سفارش 
ساخت تجهیزات به بخش خصوصی به وجود  آورد،  گفت: برای تامین نقدینگی 

مورد نیاز، لازم است به سازندگان  خط اعتباری اختصاص داده شود. 
پدیدار ادامه داد: با این روش، بخشــی از نیازهای ســازندگان با اســتفاده از 
 این خط اعتباری تامین می شــود و به تدریج با دریافت پول،  می توانند آن  را 

بازپرداخت کنند. 
عضو کمیسیون انرژی اتاق ایران، با بیان اینکه تجهیزات مورد نیاز  صنعت نفت 
در داخل کشور مربوط به دودهه پیش است، افزود: اواخر  دهه ۷۰ ، گروه های 
کالایی مورد نیاز صنعت نفت ایران در بخش های  بالا دســت،  میان دســت و 
پایین دســت و در حوزه های مختلف نفت، گاز،  پالایش و پتروشیمی مشخص 
شــد.   وی تاکید کرد:  این گروه های تخصصی در طبقه بندی موضوعی به ۱۰ 
 گروه کالایی تقســیم شــدند و تا قبل از تحریم های اخیــر حدود ۷۰ درصد 
 میانگین وزنی تولید تجهیزات صنعت نفت در داخل کشــور تولید می شد  اما 
با بازگشت تحریم ها و عدم امکان واردات برخی مواد اولیه مانند  سوپرآلیاژها، 

سقف تولید داخلی سازی کاهش پیدا کرد. 
پدیدار به دعوت وزارت نفت از ســازندگان داخلی برای رونق تولید  اشاره کرد 
و گفت:  به اعتقاد بخش خصوصی تولیــد زمانی رونق  می گیرد که پروژه های 
نفت و گاز فعال شوند اما به دلیل محدودیت مالی  و بدهی دولت به سازندگان 

پروژه های فعال کاهش داشت. 
به گفته رئیس انجمن سازندگان تجهیزات صنعت نفت ایران پیشنهاد این  بود 
تا دولت با خودش قرارداد نبندد و شــرکت های خصوصی به  کنسرسیوم های 

تخصصی تبدیل شوند و با آنها قراداد بسته شود. 
وی با بیان اینکه امیدوار هســتیم در اجرای این مهم حمایت های لازم  انجام 
شــود،  ادامه داد: وزیر نفت نیز بر ضرورت حمایت قوای ســه گانه  در توسعه 

میدان مشترک تاکید کرده است. 
پدیدار به امضای قرارداد توســعه میدان گازی بلال اشاره کرد و افزود:  امضای 
این قرارداد می تواند تحرکی را برای ســفارش تجهیزات به بخش  خصوصی به 

وجود آورد اما هنوز مشخص نیست این اراده چه زمانی  محقق خواهد شد. 
وی گفت: پتروپارس قرار نیست کار پیمانکاری انجام دهد بلکه به  عنوان یک 
پیمانکار عمومی، از طریق برگزاری مناقصات کار را به  پیمانکاران و سازندگان 

بخش خصوصی واگذار خواهد کرد. 
عضو کمیسیون انرژی اتاق ایران با اشاره به اینکه ۱۰ گروه کالایی  استراتژیک 
صنعت نفت، ســری اول این گروه ها است، تاکید کرد:  دو  سری ۱۰ تایی دیگر 

نیز تعریف شده است.   
وی ادامــه داد: ۵۵ قرارداد در خصوص ســاخت ســری اول ۱۰ گروه  کالایی 
منعقد شــده و در این ۵۵ مورد، ۵۰ درصد کار پیشــرفت داشته  است اما به 
دلیــل بدهی صنعت نفت کار به کندی پیش می رود. از ســوی  دیگر برخی از 
مواد اولیه و تجهیزات باید از خارج کشــور وارد شود که  به دلیل تحریم ها به 

تعویق افتاده و انجام نشده است.  
پدیدار به پیشــرفت ساخت تجهیزات ســرچاهی در کشور اشاره کرد و  گفت:  
بــرای ســاخت تجهیزات درون چاهــی و مته ها باید از لاینس  شــرکت های 
بین المللی استفاده کنیم بنابراین اگر چه قراردادها با  سازندگان داخلی منعقد 

شده اما در مبادله ضمانت نامه های ارزی و  ریالی متوقف شده ایم. 
وی ادامه داد: بخش خصوصی ایران تحریم نشده است و شرکت های  خارجی 
تمایــل دارند با بخش خصوصی ایران وارد مذاکره شــوند البته  باید به بخش 

خصوصی اعتماد شود و کاملا آگاهانه وارد مذاکره شد. 

تدوین سند آسیب های اجتماعی
 در کلانشهرها

کمال مرادی دبیر کل مجمع شهرداران کلانشهرهای 
ایران پیشنهاد داد تا  سند آسیب شناسی مشترک در 
حوزه اجتماعی کلانشــهرها تهیه و برای  تصویب در 

کمیسیون کلانشهرهای دولت ارائه شود. 
دبیر کل مجمع شــهرداران کلانشــهرهای ایران در 
نشســت کمیته  تخصصی آســیب هــای اجتماعی 
کمیســیون اجتماعی و فرهنگی ایــن مجمع  با بیان 
پیشــنهادی گفت: سند آســیب شناسی مشترک در 
حوزه اجتماعی  کلانشــهرها می توانــد در برگیرنده 
تمامی مسائل و نیازهای مشترک  کلانشهرها در حوزه 
های مختلف اجتماعی باشــد ضمــن اینکه در دیدار 
 شهرداران کلانشــهرها با معاون اول رئیس جمهور و 
وزیر کشور از  پیشــنهاد این طرحها استقبال صورت 
گرفت. محمد ابراهیم عمویی دبیر کمیسیون اجتماعی 
و فرهنگی کلانشــهرها نیز  تهیه پیش نویس ســند 
جامع کاهش آســیب های اجتماعــی را از مهمترین 
 اهداف برپایی این نشســت عنوان کرد. وی افزود: در 
این جلســه مدیران حــوزه معاونت و ســازمان های 
فرهنگی  و اجتماعی کلانشــهرها به بحث وتبادل نظر 
در خصوص تهیه ی این  سند پرداختند و مقرر شد در 
جلســات بعدی علاوه بر نهایی کردن  آن ،  همچنین 
دستور العمل ها و طرحهایی که امکان انتقال تجارب 
به ســایر  کلانشهرها دارد ارائه شــود. گفتنی است در 
این نشســت که در محل ساختمان مجمع شهرداران 
 کلانشــهرها برگزار شــد مدیران و نمایندگان حوزه 
ی اجتماعی و فرهنگی  کلانشــهرهای تهران ، تبریز، 
شیراز، یزد، ارومیه و همچنین صادقی،  لطفی و نوری 
معاونین  ســازمان رفاه ، خدمات و مشــارکت های 

 اجتماعی شهرداری تهران حضور داشتند. 

انتشار فیش های حقوقی تبعات دارد

یک اقتصاددان معتقد است انتشار فیش های حقوقی 
در ســامانه حقــوق و  مزایا می تواند باعــث افزایش 
شــفافیت شــود اما این قضیه می تواند باعث  افزایش 
فشــارهای افــکار عمومی برای کاهــش حقوق های 

کارمندان شود که  تبعاتی به دنبال خواهد داشت. 
راه انــدازی ســامانه حقوق و مزایا ایده ای اســت که 
چندســالی است که مطرح  اســت و به نظر می رسد 
می تواند در روشن شدن برخی از ابعاد پنهان  دریافت 
حقوق و مزایا توسط کارمندان دولت روشنگر باشد، با 
این حال  یک اقتصاددان معتقد است بهترین راهکار 
برای کاهش فساد اداری و  افزایش شفافیت کوچکتر 

شدن دولت. 
امیرحسین خالقی با بیان اینکه تفاوت در مبلغ حقوق 
رســمی با حقوق   پرداختی ریشــه ای تاریخی دارد، 
اظهار کــرد: در دوران قاجار نیــز مواجب  کارمندان 
دولــت باهم تفاوت داشــت و آن چیزی که پرداخت 
می شــد نیز با آن  چیزی که در دفاتر نوشته می شد 

متفاوت بود. 
این اقتصاددان با بیان اینکه انتشار فیش های حقوقی 
می تواند مزایایی در  راســتای ایجاد شــفافیت داشته 
باشــد اضافه کرد: با این حال باید این مســاله را  هم 
در نظر داشت که انتشار آنچه که در تاریکخانه دولت 
می گذرد می تواند  باعث افزایش فشارهای اجتماعی 
شود که می تواند در نهایت باعث کاهش  حقوق های 
رسمی شود. در چنین شــرایط تمایل برای افزایش 
مزایای  غیررســمی بیشــتر می شــود که این خود 

می تواند دوباره باعث ایجاد عدم  شفافیت شود. 
خالقی با اشاره به برخی از گزارش های بانک جهانی 
درباره فســاد در  کشورهای جهان ســوم اظهار کرد: 
یکی از دلایلی که برای افزایش فساد در  دستگاه های 
اداری عنوان می شود کاهش حقوق رسمی کارمندان 
دولت  اســت که می تواند باعث شود کارمندان برای 

جبران آن به فساد کشیده  شوند. 
وی با بیان اینکه حقوق رســمی پرداختی به روسای 
جمهور آمریکا حدود   ۴۰۰ هزار دلار در ســال است 
این میزان از حقوق را در سطوح بالایی  دولتمردان در 
این کشور نیز صادق دانست و گفت: اگر میزان واقعی 
 حقوق برخی از دولتمردان منتشر شود معلوم نیست 
که واکنش افکار  عمومی به این قضیه چه خواهد بود. 

این اقتصاددان با بیان اینکه افزایش حقوق ها می تواند 
باعث نارضایتــی  افکار عمومی یا احســاس تبعیض 
شــود و کاهش حقوق ها نیز می تواند  فسادآور باشد 
ادامه داد: بهترین راهکار این اســت که دولت هرچه 
بیشــتر  کوچک  شود و از حجم دســتگاه های اداری 
کاسته شود، در غیر این صورت  همیشه فضایی برای 

سواستفاده از موقعیت های اداری خواهد بود. 

ســخنگوی دولت پیش شرط مذاکره روحانی با 
آمریکا را ۲ شــرط "لغو  همه تحریم ها" و "حل 
مشــکلات مردم" اعلام کرد؛ این همان آدرس 
غلط  تکراری است که حســن روحانی ۶ سال 
پیش به مردم داد و تجربه  شکســت خورده اش 

امروز پیشِ روی همه است. 
 "لغو تمــام تحریم ها" و "حل مشــکلات مردم" 
شــرط های اعلام شده از سوی  سخنگوی دولت 
برای مذاکره حسن روحانی و دونالد ترامپ در 
حاشیه  سفر رئیس جمهور به آمریکاست؛ آقای 
ربیعــی با تأکید بر اینکه مذاکره   و دیداری بین 
آقای روحانی و ترامپ صورت نمی گیرد، اذعان 
کردند  که "توقف کلیه تحریم ها شرط ضروری 
برای آغاز دیپلماســی سازنده  است. تنها زمانی 
ملاقــات می کنیم که اطمینــان حاصل کنیم 
مشکلات  مردم حل می شود، الآن کدام  مشکل 
مردم حل می شــود؟ حرف جدیدی  نیســت، 
تحریم ها باید برداشــته شــود و آمریکا باید به 

ملت ایران احترام  بگزارد". 
اعلام این دو شــرط برای مذاکره مجدد ایران 
و آمریکا درحالی از  تریبون ســخنگوی دولت 
اعلام می شود که شش ســال پیش هم دولت 
حســن  روحانی با همین فرض غلط که "عامل 
مشکلات اقتصادی تحریم است  و با لغو تحریم 
همه مشکلات مردم حل می شود"، مذاکره برای 
لغو  تحریم را کلید زد و طی 6 ســالی که دولت 
روحانی روی کار بود طبق  اذعان مشــاور سابق 

رئیس جمهور، 2 ســالش به »امضای برجام« 
 گذشت؛ دو سال دیگرش به »اجرای برجام« و 
دو سال اخیر به »احیای  برجام«! و این صورت 
کلی کارنامه آقای روحانی اســت، ولی در تمام 
 این سالهای برجامی نه تنها مشکلات اقتصادی 
مــردم حتی با لغو تحریم ها  حل نشــد بلکه بر 
مشکلات اقتصادی افزوده شد. مهمترین دلیل 
ایــن تجربه  شکســت خورده هم فــرض غلط 
آقای رئیس جمهور بود، چــرا که عامل  اصلی 
مشکلات اقتصادی کشور تحریم نبود که با لغو 

تحریم مشکلات  هم حل شود. 
درحالی که در تمام این سال ها اولویت و البته 

فوریــت کشــور، »اقتصاد«  بود، 6 ســال تمام 
دولت درگیر مذاکــره و امضای برجام و بعد از 
آن  احیای برجام شد؛ این درحالی است که در 
تمام این ســال ها اگر کنار  تلاش برای مذاکره، 
به اصلاح زیرساخت های اقتصادی با حرکت در 
 مســیر اقتصاد مقاومتی پرداخته می شد، حتماً 

امروز حال و روز  اقتصادمان بهتر از این بود. 
طبق اذعان عمده اقتصاددانان و کارشناسان از 
همه جناح های سیاســی،  بالاترین سهم تحریم 
در ایجاد مشــکلات اقتصادی کشور 30 درصد 
 اعلام شــد. به طور حتم عمده مشــکلات الآن 
اقتصاد ناشــی از ضعف های  زیرساختی با ریشه 

داخلی و بخشــی هم ناشی از فشارهای حاصل 
از  تحریم ها با ریشــه بیرونی است یعنی حتماً 
می توان با اصلاح  زیرساخت های داخلی اقتصاد 
و اعمال سیاست های اقتصاد مقاومتی  تدبیری 

برای حل مشکلات اقتصادی داشت. 
اما در ســال هایی که گذشــت دولت با ارتباط 
دادن تمام مشکلات اقتصادی  به تحریم ها، فضا 
را بــرای مذاکره با آمریــکا و امضای برجام پر 
کرد و  در نهایت هم باوجود امضای برجام و لغو 
بخشــی از تحریم ها، نه تنها  مشکلات اقتصادی 
حل نشــد بلکــه با خــروج آمریــکا از برجام 
برمشــکلاتی  که به غلط به تحریم گره خورده 

بود، افزوده شد. 
حال بعد از آنکه تلاش برای احیای برجام ناکام 
مانــد بار دیگر دولت  تــلاش دارد با انحراف از 
مســیر اصلی اقتصاد و گره گشــایی مشکلات 
 مردم با سیاست های اقتصادی مناسب داخلی و 
اقتصاد مقاومتی، تجربه  شکست خورده گذشته 
را بار دیگر تکرار کند و ریشــه حل مشکلات را 

 به تحریم ها گره بزند. 
اظهــارات امروز ســخنگوی دولــت نیز تلاش 
دولت برای مذاکره مجدد  به بهانه لغو تحریم ها 
را تلویحاً تأیید می کند؛ اما آقای ســخنگو که 
چند  ســالی هم وزیر کار بودند حتماً می دانند 
که راه حل مشــکلاتی که این  روزها مردم با آن 
دســت و پنجه نرم می کنند در لغو تحریم ها و 
مذاکره  مجدد با آمریکایی که بدعهدی اش بارها 

ثابت شده، نیست. 
تاریخ ســند محکمی برای اثبات این راه غلط 
اســت؛ در 6 سال گذشــته  دولت از هر روشی 
اســتفاده کرد تا مذاکره و برجام را توجیه کند؛ 
کــه  البته یکــی از اصلی تریــن توجیه ها برای 
امضــای برجام، حل تمام  مشــکلات اقتصادی 
و حتی آب خوردن مردم بــا لغو تحریمها بود 
ولی  دست آخر ایران ماند و برجامی که از سوی 

آمریکا پاره شد! 
انتظار از دولت این اســت کــه این بار حداقل 
اگر بنــای مذاکره با آمریکا و  عکس یادگاری با 
ترامپ را دارد از مردم مایه نگذارد و نگویند که 
"ما  به خاطر لغو تمام تحریم ها و حل مشــکلات 
مردم پای میــز مذاکره مجــدد  رفتیم"! مردم 
به خوبی می دانند که با برجام نه تنها مشــکلی 
از مشکلاتشــان  کم نشــد بلکه بیشتر هم شد 
بنابرایــن مذاکره مجدد با شــعار فریبنده لغو 
 تحریم هــا و حل مشــکلات مــردم نمی تواند 
جوابگو باشــد که اگر بود با  برجام و امتیازهای 

فراوانی که ایران داد جوابگو بود. 
باتوجــه به عیان بودن نتایج برجام و 6 ســال 
مذاکره حداقل انتظاری کــه  می توان از دولت 
و البته آقای سخنگو داشت این است که "لطفاً 
این بــار  آدرس غلط به مردم ندهید و برای یک 
بار هم شده به توان داخلی برای  احیای اقتصاد 

تکیه کنید". 

لغو تمام تحریم ها هم مشکلات مردم را حل نمی کند
خبر
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افقي :

  1 - باز مانده غذا - شبانگاه كردن - بدكارترین 
2 - درودگر - ته نشــین - جاده، طریق، خوشی 
3 - كوشیدن، تلاش - نامها، اسامی - خدمتكار 

4 - جمع خلط - كثرت آمد و شد 
5 - ناخــن ســتور - گل و لای - تفســیر كننده 
6 - سوزان ، سوخته - سازمان فضایی، سازمان 

فضانوردی آمریكا - رطوبت، رطوبت ناچیز
 7 - دو رگــه - گرفتــن، بــه دســت آوردن - 

درندگان

 8 - برادر پدر - آموزشگاه عالی - هلاک كردن 
9 - ماشین نویســی - سالخورده، پیر، كهنسال 

- صدای كوبیدن در
 10 - دانــه ای تلــخ مزه از نــوع ارزن - ظرف 

مسی ته گرد 
11 - اولین فضا نورد - شكیبا، صبور و شكیبا، 

صبور - میخ
 12 - عیــب و عار، آبرو - شــگفت تــر، تازه تر 
- پیامبــر تورات، پیامبر قوم یهــود، پیامیر بنی 

اسرائیل
 13 - ترس و بیم - چراگاه، سبزه زار - متكبر

عمودي :

 1 - مار بی آزار - ســرود، شــنیدن - كشوری 
آفریقایی

 2 - نالــه و زاری - چنیــن پایــه ای هرگــز فرو 
نمیریزد، سخت و استوار - هافبك ژاپن

 3 - خودروی روســی - متد بی ســر - دریاچه 
ای در تركیه 

4 - همه، آقای آلمانی، همه را شــامل شــود - 
غذایی هندی 

5 - به راســتی، واقعاَ - ناامید، یخ انگلیسی - 
صد متر مربع، واحد سطح، پسوند فاعلی, مخفف 
اگر 6 - فرستادن، گسیل كردن - رشته كوهی 

در اروپا - باد مشرقی، سرزمین بلقیس
 7 - به رشته كشیده شده، منوچهری مبدع این 
قالب شعری است. - جاروب - شاگرد 8 - جدا، 
برابــر - كمیاب، نادر و كمیاب، نادر - بعد از آن 
9 - مایــه حیــات، مایه روشــنایی، مظهر پاكی - 
واحد شــمارش چار پا، كله - پوشیده شدن 10 
- بیماری خستگی وضعف اعصاب را گویند - بم 
وارونــه 11 - جانها، جمــع روح، روانها - تكرار 

حرف دوم - موزه پاریس 
12 - سپاســگذار - شــب انگلیســی - آزمون 

كوتاه، امتحان
 13 - ســالك و مسافر - هنر تكه های ریز ریز 

- شریعت، مذهب، قرض و وام
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اراک-غلامی-خبرنگاریادگارامروز : 
معاون خدمات شــهری شهرداری اراک 
از کشــتارگاه اراک به کوره لاشــه سوز 
ساخت شرکت ایرانی  خبر داد و گفت: 
یک دستگاه کوره  لاشــه سوز از طریق 
جذب اعتبارات استانی با ظرفیت ۳۰۰ 
کیلوگرم جهت امحاء و ســوزاندن لاشه 
هــا آلوده بــه بیماری خریــداری و در 
 کشــتارگاه صنعتی نصــب و راه اندازی 
شــد  . محمد عســگری افزود: بهترین و 
موثرترین راه جهت از بین بردن لاشــه 
حیوانات بیمار و آلایشــات الوده دامی 
سوزاندن لاشه به وسیله  کوره های لاشه 
سوز می باشــد که با توجه به اهمیت و 
ضرورت وجود کوره لاشه سوز در زمینه 
حفظ محیط زیست، بهداشت و سلامت 
کشتارگاه  ســوز  کوره لاشــه   عمومی، 
دام راه اندازی شــد  . مومــن زاده مدیر 
کشــتارگاه صنعتی دام شهرداری اراک 
نیــز در ایــن خصوص گفت: اســتفاده 
از ایــن کوره هــا باعــث جلوگیری از 
انتشــار  بیماری های مشترک بین دام 
و انسان می شــود  .  وی افزود:خریداری 
این دســتگاه طی برگزاری اســتعلام از 
شرکت های ســازنده از اردیبهشت ۹۸ 

پیگیری شــده اســت  . مدیر کشتارگاه 
صنعتی شهرداری اراک یادآور شد: طی 
جلســات برگزار شده کمیته ساماندهی 
کشتارگاه های استان و تامین نظر اداره 
 دامپزشــکی و مرکز بهداشت شهر اراک 
و با توجه به مصوبات این کمیسیون در 
خصوص الزام به اســتفاده از کوره لاشه 
سوز و  ممنوعیت دفن لاشه های آلوده و 
مشکوک به بیماری و ضرورت سوزاندن 
لاشــه های آلوده، اقدامــات و پیگیری 
های لازم توسط  شهرداری اراک صورت 
گرفته و در نهایــت با عقد قراردادی به 
مبلغ ۳۲۰ میلیون تومان دستگاه مورد 
نظر طی ۴ ماه و پس از انجام  زیرساخت 
لازم جهت اســتقرار دســتگاه و ایجاد 
خط گاز رســانی، خریداری نصب و راه 
اندازی گردیــد  . مومن زاده در خصوص 
مشــخصات فنــی این دســتگاه گفت: 
ظرفیت کاری این دســتگاه ۳۰۰ کیلو 
گرم در ۸ ســاعت و مجهز به ۴ مشعل 
با  ســوخت گاز شهری و مشعل دودسوز 
است که با رعایت شاخص استانداردهای 
محیط زیســت توسط شــرکت ایرانی 

ساخته شده است . 

کشتارگاه اراک به کوره لاشه سوز ساخت 
شرکت ایرانی مجهز شد

جهتارائهگزارشعملكردوپرسشوپاسخمردميصورتگرفت؛

حضور مديرعامل شركت توزيع برق استان 
كرمانشاه در مسجد علي ابن ابي طالب )ع (

کرمانشاه-محمدی-خبرنگاریادگارامروز : 
   مدیر عامل شركت توزیع نیروي برق استان كرمانشاه جهت 
گزارش عملكرد و پرسش و پاسخ مردمي در مسجد علي ابن 
ابــي طالب )ع(  واقع در محله فرهنگیان فاز یك كرمانشــاه 
حضور پیدا كرد . بــه گزارش روابط عمومي شــركت توزیع 
نیروي برق استان كرمانشاه، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
این شــركت به نمایندگي از مدیریت  ارشد استان و براساس 
مصوبه معاونت منابع انســاني اســتانداري پس از اقامه نماز 
مغرب و عشا ضمن گرامیداشت هفته دولت، به ارائه  گزارشي 
در خصوص اقدامات یك ســاله شــركت توزیع نیروي برق 
پرداخت وگفت: بیش از ۷۸۰هزار مشــترك در سطح استان 
از نعمت  انرژي برق بهره مند هســتند . مدیرعامل شــركت 
توزیع نیروي برق اســتان كرمانشاه با اشــاره به بهره مندي 
۱۰۰درصدي ساكنین شهر و ۹۹/۹درصد ساكنین روستا از 
 نعمت انرژي برق گفت: تمامي روســتاهاي بالاي ۱۰ خانوار 
در سطح اســتان برقدار هستند . وي با تقدیر از تلاش شبانه 
روزي همــكاران خود در تولید ، انتقــال و توزیع نیروي برق 
اســتان از عدم اعمال خاموشي در پیك تابستان  امسال خبر 
داد و از مردم فهیم اســتان كرمانشاه به جهت صرفه جویي 
صحیح از انرژي برق تشــكر كرد    . مهندس مرآتي با اشــاره 
به حذف قبوض كاغذي برق در اســتان كرمانشــاه، اظهار 
داشــت: با توجه به سیاستگذاري وزارت نیرو مبني بر  حذف 
قبوض كاغذي، »طرح قبض سبز « در تمام شركت هاي زیر 
مجموعه وزارت نیرو اجرا مي شود . مدیرعامل شركت توزیع 
نیروي برق استان كرمانشاه با اشاره به محیط زیستي بودن 
این طرح افزود: با اعمــال این طرح از بریدن   ۱۲۰۰۰ اصله 
درخت جلوگیري مي شــود و هزینــه هایي كه صرف تولید 
كاغذ مي شود را مي توان براي خدمات رساني بهتر استفاده 
 كرد. براساس این طرح باید تا اول مهر ماه امسال تمام قبض 
هاي كاغذي از شــركت هاي توزیع نیروي برق كشور حذف 
و صورتحساب  به صورت پیامك ارسال شود . مهندس مرآتي 
ادامه داد: ما نیز در شركت توزیع نیروي برق استان كرمانشاه 
زیرســاخت هــا و روش هاي خاصي را ایجــاد كرده ایم كه 
 مشتركان از این طریق صورتحساب خود را دریافت و نسبت 
به پرداخت آن اقدام كنند . وي تصریح كرد: مشــتركان مي 
توانند شناسه قبض خود را به شماره ۳۰۰۰۸۵۱۲۱  ارسال 
كنند. شــهروندان همچنین مي توانند بــا  مامورین قرائت 
در هنــگام مراجعه به منزل همكاري و شــماره تلفن همراه 
خود را براي ثبت در طرح قبض ســبز ارائه دهند كه قبوض 
به  صورت پیامك براي آنها ارســال شــود . پس از اقامه نماز 
با حضور مدیرعامل شــركت توزیع برق ، معاونین و مدیران، 
جلسه پرســش و پاسخ برگزار شد و نمازگزاران مسجد  علي 
ابــن ابي طالب)ع( مشــكلاتي از قبیل ، وجــود مغازه هاي 
خریــد و فروش ضایعات ،حفاري آب و فاضلاب ، لزوم جمع 
آوري انشــعاب  هاي غیرمجاز و . . . اشاره نمودند . در پایان از 
سوي شــركت توزیع نیروي برق استان كرمانشاه از خدمات 

فرهنگي دیني امام جماعت این مسجد تجلیل بعمل آمد . 

بنیاد گلستان موفق به کسب رتبه برتر 
جشنواره شهید رجایی شد

گرگان-آذری-خبرنگاریادگارامروز
بنیاد شــهید و امور ایثارگران استان گلستان به عنوان واحد 
استانی برتر در شاخص های عمومی و اختصاصی دستگاه های 

اجرایی شناخته  شد . 
   اسرافیل وزیری ضمن تسلیت به مناسبت ایام سوگواری سید 
و سالار شــهیدان ویاران باوفایش عنوان کرد: نیت جشنواره 
شهید رجایی  تشــکر از مدیران و کارکنانی است که با تمام 
وجود بــرای مردم خدمــت می کنند و از ســوی دیگر این 
جشنواره یک شــاخص ارزیابی برای  اصلاح امور مدیریتی و 

اجرایی نیز محسوب می شود . 
وی ضمن تقدیر از تلاش بی شائبه کلیه همکاران خدوم بنیاد 
گلســتان در کسب رتبه برتر  جشنواره استانی شهید رجائی 
گفت: جشنواره  شهید رجائی یک ارزیابی سالانه برای دولت 
اســت و همچنین عرصه ای برای ارزیابی مدیران و کارکنان 

دستگاه ها محسوب می شود . 
وزیری ادامه داد: بنیاد شهید و امور ایثارگران استان گلستان 
در بیســت و دومین دوره جشنواره استانی شهید رجایی در 
فرایند ارزیابی  عملکرد دستگاه های اجرایی در شاخص های 

عمومی و اختصاصی حائز رتبه برتر استانی گردیده است

انعقاد تفاهم نامه پژوهشی کمیته امداد  با 
شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه 

گلستان

گرگان-آذری-خبرنگاریادگارامــروز: کمیتــه امداد اســتان 
گلســتان با شــرکت ملی پخش فراورده هــای نفتی منطقه 
گلستان تفاهم نامه پژوهشی منعقد کرد .  اسکندر اسکندری، 
مدیرکل کمیته امداد اســتان گلســتان گفت: این نهاد پیرو 
راه اندازی هســته تخصصی محرومیت زدایی و توانمندسازی 
 استان با شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه گلستان 
تفاهم نامه علمی، پژوهشــی و فناوری منعقد کرد . اسکندری 
گفت: این تفاهم نامه پژوهشــی برای برگزاری نشســت ها و 
کارگاه های آموزشی، تألیف و چاپ مقالات و نشریات مرتبط با 
 فعالیت های کمیته امداد، حمایت از پایان نامه های تحصیلات 
تکمیلی و معرفی متخصصان پژوهشی برای انجام پروژه های 
مطالعاتی  انعقادیافته اســت .  وی افزود: کمیته امداد در نظر 
دارد با بهره گیری هدفمند از ایده های نو، مجموعه های دانش 
بنیان و یافته های علمی در هسته تخصصی  محرومیت زدایی 
و توانمندســازی اســتان برای کاهش فقر و برقراری عدالت 
اجتماعی اقدام کند . مدیرکل کمیته امداد اســتان گلســتان 
عنوان کرد: تفاهم های پژوهشــی باهــدف بهره گیری مؤثر 
از ظرفیت هــای مراکز علمی و دانــش بنیان و  متخصصان و 
نخبگان اســتانی برای نظام مند کردن مطالعات علمی حوزه 
فقر و محرومیت زدایی صورت می گیرد . عیسی افتخاری، مدیر 
شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه گلستان با اعلام 
آمادگی برای همکاری هرچه بیشــتر با نهاد مقدس کمیته 
 امداد، خود را امدادگر افتخاری کمیته امداد دانست و گفت: 
طرفین تفاهم نامــه در نظر دارند باهم افزایی و اســتفاده از 
ظرفیت های هر دو  دستگاه برای کمک به خانواده های محروم 

و بی بضاعت گام های مؤثری بردارند

اجرای طرح شمیم خدمت در سراسر استان مرکزی
اراک-غلامی-خبرنگاریادگارامروز : 

مدیرکل بهزیستی استان مرکزی گفت: طرح شمیم خدمت 
به منظور رسیدگی به مسائل ومشکلات جامعه هدف سازمان 

و هم استانیها در  مصلی های سراسر استان اجرا می گردد . 
زهرا امینی افزود:این طرح در محل برگزاری نماز جمعه و در 
راستای تکریم ارباب رجوع و پاسخگویی مستقیم به مطالبات 
مردمی و  رســیدگی به مشکلات و مســائل مردم در حاشیه 
نماز دشمن شکن جمعه در مصلی های شهرستانهای استان 
برگزار می شود . وی تاکید کرد: پاسخگویی به مطالبات افراد 
کم تــوان و تلاش برای توانمند ســاختن آنها از نعمت های 

بزرگ الهی است که باید مورد توجه  مسئولان قرار گیرد
امینی خاطرنشــان کرد: امروز ســازمان بهزیســتی نه تنها 
به معلــولان و افراد کم تــوان خدمت ارائــه می کند، بلکه 
با بررســی های دقیق و  کارشناســی در خــط مقدم کاهش 
آســیب های اجتماعی قرار داردوی ضمــن تاکید بر حقوق 
شــهروندی ،ارتبــاط نزدیک دولــت با مردم وپاســخگویی 
مسئولین بر ضرورت رسیدگی به مشکلات مردم و تلاش  در 
جهت رفع و یا کاهش آن تأکید نمود واظهار داشت: به همین 
منظور و در راستای راهنمایی و مشاوره مراجعان ،جلوگیری 
از اتلاف  وقت ورضایت هر چه بیشــتر آنان ، در محل مصلی 
نماز جمعه هرهفته در یک شهرستان حضور خواهیم داشت

چهارگوشه ایران

یــاری- مشــهد-مرضیه 
خبرنگاریادگار امروز : 

کمیســیون  جلســه  اولین 
کشــاورزی و صنایع وابسته 
حضــور  بــا  ایــران  اتــاق 
ســازمان  از  نمایندگانــی 
برنامه وبودجه، خانه کشاورز، 
شــورای ملی  زیتون، انجمن 
ملی ســیب زمینی و ســایر 
کشاورزی  حوزه  تشکل های 
برگــزار شــد.در ابتدای این 
جلســه، نمایندگان سازمان 
بــه  ارائه یک  برنامه وبودجه 
پــروژه مطالعاتی مشــترک 
با کمیســیون کشــاورزی و 
صنایع وابســته اتــاق ایران 
اســاس  بــر  و  پرداختنــد 
برای  پیشنهادهایی  یافته ها، 
صــادرات  و  تولید   توســعه 
مطرح  کشــاورزی  بخــش 
مطالعات  اســاس  کردند.بر 
انجام شــده در ایــن پروژه، 
بالادستی  اســناد  کشور  در 
بسیار  زیادی وجود دارد که 
توسعه  در خدمت  بوده  قرار 
تولیــد و صادرات باشــد اما 
بــه دلیل مشــغله های زیاد 
بوروکراســی  پیچ وخم  در  و 
توجه  آنها  بــه  موجود  اصلًا 
آنها  ظرفیــت  و  نمی شــود 
اما در  مغفول مانده اســت؛ 
این پروژه تلاش شــده مواد 
قانونــی موجــود در زمینه 
توســعه تولید و  صادرات در 
بخــش کشــاورزی احصا و 
تهدیدهای  و  ظرفیت هــای 
شود.همچنین  شناسایی  آن 
شناسایی و رفع موانع توسعه 
از  غیرنفتــی  یکی  صادرات 
اصول این پروژه مطالعاتی به 
شمار می رود که درنهایت با 
تفکیک به 5 پروژه جداگانه، 
برنامه ریزی  آن  اجرای  برای 
متولیان  شده  اســت.به زعم 
ایــن مطالعــات، 5 پــروژه 
مشکلات  تمامی  پیشنهادی 
و کاســتی های موجــود در 
پروســه تولیــد محصول تا 
داده  قرار  را  مدنظر  صادرات 
و بــا اجرای آنهــا، می توان 
انتظار داشــت بخش عمده 
مشــکلات حوزه صــادرات 
محصولات کشاورزی برطرف 
 شود.دســتاورد این 5 پروژه، 
از  ارزش  زنجیــره  اجــرای 
تولید تا صادرات به کشــور 

هــدف خواهد بــود و اولین 
خوشــه های  توســعه  آنها، 
 کشاورزی است که باید برای 
هماهنگ ســازی فعالان این 
ادامه،  انجام شــود.در  حوزه 
استانداردســازی  پروژه دوم 
تا صادرات  محصولات  تولید 
کشــاورزی اســت که یکی 
از الزامــات حضور موفق در 
محســوب  جهانی  بازارهای 
موردتوجه  باید  و  می شــود 
مســئولان و  فعــالان بخش 
گیــرد. قــرار  کشــاورزی 
این  در  که  پروژه ای  سومین 
پیشــنهاد شــده،  مطالعات 
است  قراردادی  کشــاورزی 
که هماهنگــی میان تجار  و 
کشاورزان  با  هدف  بازارهای 
را ارتقا می دهــد و زمینه را 
بــرای تولیــد محصولات به 
هموار  متقاضیان  ســفارش 
اجــرای  می کند.همچنیــن 
 سیســتم نرم افزاری از تولید 
تا صــادرات به کشــورهای 
هــدف، چهارمیــن پــروژه 
مطالعات  این  در  پیشنهادی 
است که باید با هدف حذف 
 پروســه های زمان بــر فعلی 
این مطالعات،  انجام شود.در 
آخریــن و پنجمیــن پروژه 
ســازی  برند  پیشــنهادی، 
از  کدگــذاری  و  محصولات 
دنبال  را  تا  صــادرات  تولید 
اجــرای آن  می کنــد کــه 
می توانــد ارزش افزوده ایجاد 
شــده در حوزه کشاورزی را 
تا چند برابــر افزایش دهد.
بــه عقیــده  کارشناســانی 

کــه این مطالعــات را انجام 
داده اند، اگــر صادرکنندگان 
در این پروژه هــا محور قرار 
گیرنــد، مشــکلات موجود 
حــل می شــود.در  ادامــه، 
حاضران در جلســه به بیان 
کشاورزی  حوزه  روز  مسائل 
این  محصــولات  صادرات  و 
بخــش پرداختند و با تأکید 
بــر اینکه مشــکلات  بخش 
پیچیده  چندان  کشــاورزی 
نیست و متأثر از چند عامل 
کردند:  اعلام  اســت،  اصلی 
قانون شــکنی دولت یکی از 
عوامــل اصلی بروز  مشــکل 
برای بخش کشاورزی است؛ 
به عنوان مثــال، باوجوداینکه 
صراحتــاً در قانــون اعــلام 
شــده صفر تا صــد تولید تا 
بخش  کشــاورزی  صادرات 
وزارت  اختیــار  در  بایــد 
تا  باشــد  جهاد کشــاورزی 
کند  برنامه ریزی  آن  بــرای 
در  اخیراً  رئیس جمهــور  اما 
ابلاغیه ای، نیمی از امور  این 
بــه وزارت صنعت  بخش را 
اساس  بر  اســت که  سپرده 
آن محصول کشــاورزی بعد 
از تولیــد، در حــوزه اختیار 
وزارت صنعت قرار  می گیرد.
فعالان حوزه کشــاورزی در 
این جلســه اعــلام کردند، 
تمام دغدغه آنها، تصمیمات 
غیرمترقبه دولت اســت که 
بــدون مشــورت بــا بخش 
 خصوصــی گرفتــه و اجــرا 
مثلًا  که  به گونه ای  می شود؛ 
در سال گذشته 3 بار صادرات 

سیب زمینی ممنوع و مجدداً 
آزاد شد اما اصلًا نظر  بخش 
خصوصی فعال در این حوزه 
گرفته نشــد و همین مسئله 
خســارت های ســنگینی به 
صادرکنندگانــی کــه تعهد 
وارد  کرد. داشتند،  صادرات 

به واســطه  اســاس،  این  بر 
اینکه بخــش خصوصی کلًا 
ایــن  در  تصمیم گیــری  از 
حوزه هــا حذف شــده، باید 
هرگونــه برنامه ریــزی برای 
 توســعه و تقویــت بخــش 
کشــاورزی دارای ضمانــت 
اجرایــی باشــد.به عقیــده 
حاضران جلســه کمیسیون 
کشــاورزی و صنایع وابسته 
خصوصی  ایران،  بخش  اتاق 
فعــال در حوزه کشــاورزی 
باید به اندازه سهم این بخش 
از اقتصاد، تولید و اشــتغال 
کشور در شــورای گفت وگو 
ســهم  خواهی کنــد و برای 
کشاورزی  بخش  چالش های 
به دنبال گرفتن مصوباتی از 

شورای گفت وگو باشد . 
زینلی، مدیر طرح  ادامه،  در 
زعفــران با تأکید بــر اینکه 
نــگاه دولت در حوزه اقتصاد 
تغییــر کــرده و خواهــان 
به  واگــذاری مســئولیت ها 
بخش  خصوصی است، گفت: 
بخش  تولیــد  پروســه  کل 
کشــاورزی در اختیار بخش 
دولت  و  اســت  خصوصــی 
توانی برای کار در این حوزه 
خصوصی  بخش  ندارد؛  پس 
خطاهای  حــذف  برای  باید 

این حوزه و تقویت صادرات 
آن برنامه ریــزی کند و فقط 
به مقصر جلــوه دادن دولت 
بسنده  نکند.در بخش دیگری 
از این نشست، ساناز جوادی، 
مشاور حقوق مالکیت فکری 
به مبحث هویت بخشــی به 
محصــولات کشــاورزی در 
 مناطق مختلــف پرداخت و 
با تأکید بر لزوم برندســازی 
گفت:  کشاورزی  محصولات 
محصــولات  برندســازی 
کشاورزی در مناطق مختلف 
 منافــع بالایی برای ذینفعان 
به فروش  و  خواهد داشــت 
فلــه ای و ارزان محصــولات 
می دهــد. پایــان  ایرانــی 

او افــزود: با ایــن کار، دیگر 
 محصولات ایرانــی با انتقال 
برندهای  با  ثالث  به کشــور 
بســته بندی  غیرایرانــی 
نمی شوند و ارزش افزوده آنها 
نصیب واســطه های خارجی 
به  اشاره  با   نمی شود.جوادی 
اینکه شــرکت های فعال در 
حوزه مالکیــت فکری آماده 
همــکاری با ایران هســتند 
تــا نشــان جغرافیایی برای 
 محصولات کشــاورزی ایران 
کرد:  تصریــح  شــود،  اجرا 
تجربه این کار در کشــوری 
ماننــد کامبوج باعث شــده 
فلفل این کشــور که زمانی 
با  قیمت بســیار نــازل و با 
بسته بندی غیرکارشناسی در 
بازارها عرضه می شد، حالا به 
یک کالای لوکــس در بازار 
اروپا تبدیل شود و با قیمت 
 بسیار بالایی به فروش برسد . 

او تأکید کرد: برای موفقیت 
در ایــن راه، تولیدکنندگان 
باید در کنار هم جمع شوند 
تا محصولاتی که ویژگی های 
مناســب و هماهنگ دارد را 
 تحت نشــان های جغرافیای 
بفروشند. بازار  در  یکســان 

البتــه در ایران  به گفته او، 
جغرافیایی  نشان   50 حدود 
برای اقلامــی مانند زعفران، 
 فرض و ... ایجاد شده اما این 
نشان ها فقط ثبت شده اند و 
کســی از آنها به عنوان برند 
اســتفاده نمی کنــد، چراکه 
هماهنگی هــای مــورد نیاز 

برای  این کار وجود ندارد . 

درکمیسیونکشاورزیوصنایعوابستهاتاقایرانمطرحشد؛

توسعه صادرات محصولات کشاورزی از مسیر برندسازی

وجود ۱۷ هکتار گلخانه در شاهرود   

خبرخبر

آگهی ابلاغ اجرائیه مهریه
بدین وســیله به آقای محســن رضائی فرزند محمدعلی به شــماره ملی   4073483137 و شماره 
شناسنامه 1301 ابلاغ می شود که خانم  زهرا مرادی مقدم جهت وصول چهارده تمام سکه طلای 
بهــار  آزادی طرح جدید) برابر گواهی امور مالی مورخه 98/06/24  میزان مهریه به نرخ روز معادل 
پانصد و شــصت میلیون و نهصد  و هشتاد هزارریال محاســبه گردید ( به استناد مهریه مندرج در 
ســند  ازدواج شــماره 5305 مورخه 1395/05/05 تنظیمی دفتر خانه  ازدواج 4 و طلاق 2 شــهر 
خرم آباد اســتان لرستان علیه شــما  اجرائیه صادر نموده و پرونده اجرائی به کلاسه 9800311 در 
 این اداره تشــکیل شده و طبق گزارش مامور، محل اقامت شما به  شرح متن سند شناخته نشده ، 
لذا بنا به تقاضای بســتانکار طبق ماده   18 آئین نامه اجرا مفاد اجرائیه فقط یک مرتبه در یکی از 
 روزنامه های کثیرالانتشــار محلی آگهی می شــود و چنانچه ظرف  مدت ده روز از تاریخ این آگهی 
که روز ابلاغ محســوب می گردد  ، نســبت به پرداخت بدهی خود اقدام ننمایید ، عملیات اجرائی 

 جریان خواهد یافت . 
علی رحیمی  - رئیس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد

 آگهی موضوع ماده 3 قانون و 13 آئین نامه تعیین تکلیف وضعیت 
اراضی و  ساختمانهای فاقد سند رسمی  

   آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک شهرستان 
دورود  بشــرح ذیل : رســیدگی و تایید و انشــاء گردید . مراتب در اجرای ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت  اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع 
مالکین و ســایر صاحبان  حقوق در روزنامه کثیر الانتشار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن در 
روستاها الصاق تا چنانچه  اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین آگهی 
و در روســتاها از تاریخ الصاق  به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اســناد و املاک 
شهرســتان دورود تسلیم دارند و برابر  مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم  دادخواســت به مراجع قضائی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم 
دادخواست تحویل ثبت اسناد نماید و  ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهائی می باشد در 
غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی  عدم تقدیم دادخواســت و پس از انقضای مدت مذکور و یا 
عدم وصول اعتراض سند مالکیت مورد  تقاضا بر اساس مدلول رای وفق مقررات صادر خواهد شد 

در هر حال صدور سند مالکیت مانع  مراجعه متضرر به مراجع قضائی نخواهد بود .  
پرونــده کلاســه 1398114425005000061 و رای شــماره 1398603250050001253  
مورخه   98/06/06  به تقاضای خانم : نســرین طوبی فرزند : نورخدا نســبت به ششــدانگ یک 
باب ســاختمان به  مســاحت : 241/55 متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاك 117- اصلي واقع 
در بخش 4 شهرســتان  دورود . خروجی از مالکیت : حیدر پیامنی فرزند علی و امیرقلی پیامنی 

فرزند امید علی  
م الف 213  

انتشار نوبت اول : 98/06/27  
انتشار نوبت دوم : 98/07/12                                                        

مصطفي امان اله بهاروندي  
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک دورود
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معاون فرهنگــی مطبوعاتی اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی خراسان 
رضــوی گفت: به خاطر گســتردگی 
فعالیت هــا در حوزه هــای  فرهنگی، 
مذهبی، دانشــگاهی و حــوزوی این 
استان تقاضا برای چاپ و نشر کتاب 
در خراســان رضوی همواره رشــدی 

فزاینده دارد . 
   افشین تحفه گر شــرایط را فرصتی 
مغتنم برای حوزه چاپ و نشر کشور 
توصیــف و بیان کرد: در مجموع طی 
ســال های اخیر خراســان  رضوی به 
به   تبدیل شــده  نشــر  حوزه  بارانداز 
نحوی  کــه بخش عمده ای از فرهنگ 
اقدامات  همسایه  کشورهای  دوستان 
مربوط به چاپ کتــاب  و محصولات 
چاپی خود را به صنعتگران و ناشران 

خراسانی واگذار می کنند . 
وی افزود: پارســال با صــدور مجوز 
چاپ ســه هزار و 400 عنوان کتاب 
جدید، شــمار مجوز کتاب های چاپ 
نخست در خراسان رضوی  نسبت به 
سال پیشتر افزایش یافت. با این حال 
پارســال در مجموع شــش میلیون 
و 488 هــزار و 320 جلــد کتاب در 
خراسان رضوی به  چاپ رسید که در 
مقایسه با سال 1396 به لحاظ تیراژ 

کاهش داشت . 

معــاون اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی یکی از دلایل کاهش چاپ 
کتاب را در سال 1397 گرانی کاغذ و 
افزایش هزینه های چاپ و  نشر عنوان 
و بیان کرد: با اینکه وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی تلاش زیادی را برای 
رفع مشکلات چاپ در کشور صورت 
داده اما  افزایش هزینه های تمام شده 
چاپ بــر قیمت کتاب اثر گذاشــته 

است . 
وی همچنیــن بــه رونق صــادرات 
محصولات چاپی از خراســان رضوی 
اشــاره و بیان کــرد: پارســال هزار 
میلیارد ریال محصولات چاپی از  این 

استان به خارج از کشور صادر شد . 
تحفه گر گفــت: گرچه چاپخانه های 
خراســان رضوی پارســال و امسال 
دوران سختی را می گذرانند اما هنوز 
پــس از تهران به لحــاظ حجم  کار، 
تخصص چاپ و بهره گیری از فناوری 

روز در کشور جایگاه دوم را دارند . 
از  رضــوی  خراســان  افــزود:  وی 
بزرگ ترین چاپخانه کتاب های نفیس، 
اختصاصی صنعــت چاپ،  شــهرک 
چاپخانه ای با ســالنی به وسعت   12 
هزار مترمربع و فناوری های روز دنیا 

در حوزه چاپ برخوردار است . 
او به تصمیــم برای ایجاد فرصت های 

جدید در حوزه اقتصاد نشــر با توجه 
در  چــاپ  بــالای  ظرفیت های  بــه 
خراســان رضوی با همکاری  اتحادیه 
چاپخانه داران مشــهد اشــاره و بیان 
کرد: در این چارچوب »میز توســعه 
همــکاری اقتصــادی حــوزه صنایع 
چاپ و نشــر کشــور« بــه  مرکزیت 
خراســان رضــوی بــا حضــور 10 
کشور عضو ســازمان اکو هم زمان با 
هشــتمین نمایشگاه بین المللی چاپ 

و بسته بندی مشهد برگزار  می شود . 

معاون فرهنگــی مطبوعاتی اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی خراسان 
رضــوی ادامــه داد: در ایــن رویداد 
اقتصــادی نماینــدگان کشــورهای 
 مختلف در قالــب هیئت های تجاری 
در هشــتمین نمایشــگاه بین المللی 
بســته بندی مشــهد حضور  و  چاپ 
می یابنــد. همچنیــن دســتگاه های 
مرتبط با  حوزه صادرات در این رویداد 
با اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
همکاری کــرده، موانع صــادرات را 

بررســی و راهکارهای آن را  به عنوان 
بسته اقتصادی چاپ و نشر به هیئت 

دولت ارائه می دهند . 
وی همچنین گفت: پارسال بیستمین 
میلیون  نمایشگاه کتاب مشهد هفت 
نفر بازدیدکننــده و 70 میلیارد ریال 
فــروش کتاب داشــت. حجم فروش 
 کتــاب در این رویــداد فرهنگی نیز 
نسبت به نمایشگاه پیشین 40 درصد 

بیشتر بود . 
تحفه گــر افزود: همچنین پارســال 
عیدانــه،  »طرح هــای  اجــرای 
تابســتانه و پاییــزه کتاب خوانی« در 
اســتان  منتخب  کتاب فروشــی های 
مورد  اســتقبال جدی علاقه مندان به 
کتــاب و کتاب خوانی قــرار گرفت و 
کمک شــایانی به فعالیت های مرتبط 
با فرهنگ کتاب خوانی در خراســان 

 رضوی کرد . 
وی ادامــه داد: طبــق اعــلام مرکز 
آمــار ایران متوســط زمــان مطالعه 
در کشــور 16 دقیقه اســت. پارسال 
میزان مطالعه شهروندان خراسانی از 

 میانگین کشوری بیشتر بود . 
معاون فرهنگــی مطبوعاتی اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی خراسان 
رضوی بــه برنامه های امســال برای 
ترویج فرهنگ کتــاب و  کتاب خوانی 

نیز اشــاره و بیــان کرد: بیســت و 
کتاب  بین المللی  نمایشــگاه  یکمین 
نسبت  تغییراتی جدی  امسال  مشهد 
به پارســال خواهد داشــت و  حضور 
در  دیگر  دوستان کشورهای  فرهنگ 

آن پررنگ تر خواهد بود . 
وی حمایــت از طرح هــای ترویــج 
شــانزدهمین  برگزاری  کتاب خوانی، 
دوره انتخاب کتاب ســال خراســان 
رضــوی با معرفی الگوهــای موفق و 
 محوریت ســال رونق تولید، جشــن 
امضای کتاب و مسابقات کتاب خوانی، 
جشــنواره فرهنگی تولیــدات کالاها 
ایــران،  فرهنگــی  محصــولات  و 
 تدویــن شناســنامه فرهنگــی اقوام 
و مذاهــب، برپایی نمایشــگاه کتاب 
در شهرســتان ها، جشــنواره جــام 
برنامه  و  کتاب خوانــی  باشــگاه های 
 دوشنبه های کتاب خوانی در مهدهای 
کودک، جشــنواره تجلیل از مروجان 
کتاب خوانی، اجرای طرح کتاب گردی 
و نیز جشنواره روســتاهای  دوستدار 
از دیگر برنامه های امســال  کتاب را 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 

خراسان رضوی برشمرد . 
 400    واحــد چاپخانــه، لیتوگرافی و 
جعبه سازی در خراسان رضوی دایر 
و ظرفیت 20 درصــد این واحدها به 
چاپ کتــاب اختصاص یافته  اســت. 
همچنین 441 ناشــر فعــال و 534 
کانون آگهی و تبلیغات در این استان 

فعالیت دارند . 

 اختصاص ۲۲۰ میلیارد تومان جهت 
پروژه های عمران روستایی لرستان

خرم اباد_ مهــری پهلوانی_ یادگارامروز_  مدیرکل بنیاد مســکن 
لرســتان از اختصاص ۲۲۰ میلیارد تومان جهت پروژه های عمران 
روســتایی اســتان خبر داد.  مســعود رضایی در جلســه ای که با 
حضورمدیران شــعب بنیاد مسکن اســتان در محل اداره کل بنیاد 
مســکن برگزارشــد از اختصاص ۲۲۰ میلیاردتومــان جهت انجام 
پروژه های عمران روســتایی خبــر داد.وی تصریح کــرد: از محل 
اعتبــارات ملی 220 میلیارد تومان جهت اجرای طرح هادی وایمن 
ســازی روستاهای استان لرستان در نظر گرفته شده است.مدیرکل 
بنیاد مســکن لرستان با بیان اینکه با توجه به حجم بالای خسارات 
در حال اولویت بندی پروژه های خود در مناطق ســیل زده هستیم، 
افزود: پــس از اولویت بندی پروژه ها درآینده ای نزدیک نســبت به 
عقد قــرارداد با پیمانکاران اقدام خواهیم کرد.رضایی خاطرنشــان 
کرد: بر اســاس برنامه ریزی های صورت گرفته بنیادمســکن نسبت 
به طرح های ایمن سازی در روســتاهای استان نگاهی ویژه خواهد 
داشــت.وی با اشــاره به ضرورت اجرای طرح های ایمن سازی در 
روستاهای استان لرســتان تصریح کرد: علاوه بر ایمن سازی دیوار 
ســاحلی شهر پلدختر، عملیات اجرای دیوار ساحلی در دو روستای 
بابازید و چم مهر برعهده بنیاد مسکن انقلاب اسلامی است.ه عرصه 

فعالیت های اقتصادی کلان  برای آنها فراهم خواهد شد . 

مراسم تودیع ومعارفه رئیس هیئت 
ورزش های همگانی استان لرستان

پلدختر- کامرانی-خبرنگار یادگارامروز: 
درمراسمی با حضورعبدالله عزیزپورمعاون توسعه 
ورزش اداره کل ورزش وجوانان اســتان لرستان، 
تیموراحمدی پیش کســوت ورئیس سابق هیئت 
ورزش های همگانی اســتان لرســتان ، چند تن 
از مســئولان هیئتهای ورزش همگانی شهرســتا 
نهای اســتان وتعدادی ازکمیته ها وانجمن های 
ورزش همگانی اســتان مراســم تودیع ومعارفه 
رئیس هیئت ورزش های همگانی استان لرستان 

برگزارشد.
دراین مراسم از زحمات 20ساله تیموراحمدی به 
عنوان رئیس ســابق هیئت ورزش های همگانی 
استان لرســتان ومحمدرضادالوند سرپرست این 
هیئت در18ماه گذشته ، حیدری به عنوان رئیس 
جدید هیئت ورزش های همگانی استان لرستان 

معرفی شد.

سرمایه گذاران هندی به کرمان می آیند
   سرمایه گذاران کشور هندوستان برای همکاری 
در زمینه های مختلــف اقتصادی به ویژه ایجاد و 
راه اندازی نیروگاه های بادی در استان  کرمان ابراز 

تمایل و اعلام آمادگی کردند . 
در دیدار اســتاندار کرمان به همراه تیم اقتصادی 
استان با برخی فعالان اقتصادی کشور هندوستان 
در تهران، زمینه های همکاری مشــترک  طرفین 
بررسی و مقرر شــد که هیاتی از سرمایه گذاران 

هندی به استان کرمان سفر کنند . 
اســتاندار کرمان در این نشست مشترک با اشاره 
بــه نقش ارزنده هندوســتان به  عنــوان یکی از 
شرکای اقتصادی کشورمان، گفت: استان  کرمان 
در بخش هایی چون صنایع معدنی، کشــاورزی و 
گیاهــان دارویی، گردشــگری و دیگر حوزه ها از 
قابلیت های بالایی برخوردار اســت  و ما آمادگی 
داریــم در این حوزه ها با ســرمایه گذاران هندی 
همکاری کنیم   . محمدجــواد فدائی، بر آمادگی 
دولــت و بخش خصوصــی برای همــکاری در 
زمینه هــای مختلف اقتصادی با ســرمایه گذاران 
هندی اعلام  آمادگی کرد   . بر اساس این گزارش، 
ســرمایه گذاران هندی حاضر در این نشست هم 
با اشــاره به موقعیت جغرافیایــی و ظرفیت های 
اقتصــادی اســتان  کرمــان برای مشــارکت در 
طرح های تولیــد انرژی های تجدید پذیر، گیاهان 
دارویــی و معدن ظهــار تمایل کردنــد . در این 
نشســت مذاکره اولیه برای احداث کارخانه تولید 
توربین های بادی ویــژه تولید انرژی برق انجام و 
مقرر شد طرف هندی گزارش  امکان سنجی این 
طرح را ظرف دو ماه آینده به اســتانداری کرمان 
ارائه دهد   . اســفر هیاتی از سرمایه گذاران کشور 
هند به استان کرمان یکی دیگر از توافق های این 
نشســت بود   . در این نشســت محسن جلال پور 
مشــاور اقتصادی و ســرمایه گذاری اســتانداری 
کرمان، محمود ســلطانی زاده مدیرعامل منطقه 
ویژه اقتصادی  ســیرجان و علی علویان مســئول 
پیگیری امــور اقتصادی و ســرمایه گذاری دفتر 
استانداری کرمان در تهران حضور داشتند . استان 
کرمان که از قابلیت های پرشماری در حوزه های 
مختلف از صنعت و معدن گرفته تا کشــاورزی و 
گردشگری برخوردار است در  چند سال گذشته با 
میدان دادن به بخش خصوصی توانسته در زمینه 
جذب ســرمایه داخلی و خارجی موفقیت هایی را 
کســب کند به طوری  که ســال ۹۷ در زمره سه 
استان برتر کشور در زمینه جذب سرمایه گذاری 

خارجی معرفی شد . 

اخبار�استانها

مدیرکل نوســازی مدارس استان قزوین 
گفت: اولین مدرســه سبز با ۲۷ میلیارد 
تومان اعتبار با ۵۹۰۰ متر مربع زیربنا در 

شهر قزوین  ساخته می شود . 
عسگر علی جوانبخت در جمع خبرنگاران 
رســانه های گروهی اســتان که در محل 
اداره نوســازی قزوین برگزار شــد اظهار 
داشت: در  سراسر کشور سه استان البرز، 
سیســتان و بلوچســتان و قزوین برای 
اجرای طرح مدرسه سبز انتخاب شده اند 
که این مدرسه در منطقه  آبگیلک قزوین 

هم احداث خواهد شد . 
وی بیان کرد: در مدرســه ســبز برخی 
شــاخص ها مورد توجه جدی اســت که 
توسعه پایدار، بهینه سازی مصرف انرژی 
و حفظ محیط  زیست، استفاده از معماری 
ســنتی، اســلامی و ایرانــی در بناها از 

شاخص های مدیریت سبز است . 
جوانبخت تصریح کرد: استفاده از سیستم 
زمین گرمایی، مدیریت آب خاکســتری، 
صرفه جویی در آب، کاهش آلاینده های 
منابع  کاهــش  و  راهکارهــای  صوتــی 
آلاینده ها و حذف روند کاغذ، اســتفاده 
از دودکش خورشــیدی، دسترسی آسان 
ورود به مدرســه، کاهش استفاده از  مواد 
تخریبی در حین ســاخت و پس از آن از 

ویژگی های مدرسه سبز است . 
وی بیان کرد: مدرن ترین مدرســه سبز 
در اســتان در فضایی با زیربنای ۵۹۰۰ 
متر فضای آموزشی، کتابخانه، آزمایشگاه، 
آمفی تئاتر، ۱۸  کلاس درس در دو سال 
با ۲۷ میلیارد تومان هزینه ساخته خواهد 
شد که این مدرسه در خاورمیانه بی نظیر 

است . 
جوانبخت یادآورشد: ساخت این مدرسه 

در دو فاز انجام می شود و مرحله اول آن 
تا ۲۲ بهمن سفت کاری به پایان می رسد . 

وی اضافه کرد: آمــوزش و پرورش مهم 
اســت اما در اولویت برخی مسئولان قرار 
ندارد به طوری که در سال ۸۴ حدود ۲۹ 
درصد سهم  آموزش و پرورش در اعتبارات 
تملک دارایی اســتان بود که در سال ۹۲ 
به ۹ درصد رسید و از آن سال به بعد ۱۵ 
درصد شد و امسال  نیز به ۹ درصد رسید . 

مدیرکل نوســازی اســتان قزوین یادآور 
شد: اعتبارات استانی در حال حاضر ۴۰ 
میلیارد تومان مصوب شــده که اعتبارات 
ملی هــم ۴۰  میلیارد تومان اســت که 
اگــر ۴۰ درصد تخصیص داده شــود با 
کمبودهایی مواجهیم و از مسئولان انتظار 
داریم آموزش و پرورش را در  اولویت قرار 

دهند . 
وی بیان کرد: شاخص های سرانه آموزشی 

ما حدود ۵.۷ متر اســت یعنــی به ازای 
هر دانش آموز ۵ متر و ۷۰ ســانت فضای 
آموزشی  داریم که استاندارد آن حدود ۸ 

متر و ۳۹ سانتیمتر است . 
جوانبخت یادآور شــد: همچنین ســرانه 
کلاس ۲۲.۶۳ نفر در کشــور و در استان 
قزوین ۲۳.۱۵ نفر اســت که تراکم دانش 

آموزی ما بهتر از  استان یزد است . 
وی در خصوص اهمیت نوسازی و مقاوم 
ســازی مدارس اظهار داشت: تا سال ۹۲ 
میزان مــدارس تخریبی مــا حدود ۷۵ 
درصد بود که  امــروز این وضعیت به ۳۵ 

درصد رسیده است . 
جوانبخــت اضافه کــرد: در حال حاضر 
در اســتان در ۲۷۷ کلاس درس بخاری 
نفتــی و ۱۶۴۰ کلاس بخاری گازی دارد 
و امسال در سال  تحصیلی با بخاری های 

نفتی خداحافظی خواهیم کرد . 

مدیرکل نوســازی مدارس استان قزوین 
بیان کرد: از ســال ۹۲ تاکنون با اقدامات 
انجام شــده بیش از ۴ هزار کلاس درس 
استاندارد شــده که  برای آن ۶۰ میلیارد 

تومان هزینه شده است . 
وی اضافه کرد بیشــتر بخاری های نفتی 
در مدارس مناطق صعب العبور و الموت 
شــرقی و غربی، طــارم و آوج بیشــتر 
محروم است که  در این مدارس از انرژی 
خورشــیدی و رادیاتــور برقی اســتفاده 

خواهیم کرد . 
جوانبخــت در مورد راهبردهای امســال 
هم گفت: درخواســت ما از مسئولان این 
اســت که نگاه ویژه ای به بودجه آموزش 
و پرورش داشــته  باشــند و تربیت آینده 
سازان را جدی بگیرند تا با مشارکت مردم 
بتوانیم به اهداف تعیین شده دست یابیم . 
وی بیــان کرد: صنعتی ســازی مدارس، 
ســاخت کیفــی، ســریع و ارزان، ایمن 
ســازی مدارس و مدیریت مدارس سبز 
و برون ســپاری و  طراحــی و نظارت به 
بخــش خصوصــی در دســتور کار قرار 
دارد و امیدواریم بتوانیم تا ســال ۱۴۰۰ 

استانداردسازی مدارس تکمیل شود . 
مدیرکل نوســازی مدارس استان قزوین 
اظهار داشــت: باید بتوانیــم ۲۴۶ هزار 
دانــش آموز و ۱۶ هزار معلم را با فرهنگ 
مدرسه سبز آشنا  کنیم تا مباحثی مانند 
تفکیک زباله، پســماند، محیط زیست و 
شاخص های مدارس سبز در سایر مدارس 

هم پیاده شود . 
جوانبخت گفت: از سال ۸۵ تاکنون بیش 
از یک هزار مدرســه در اســتان قزوین 
ســاخته شــده و به بهره برداری رسیده 

است . 

اخبارگزارش مدیرکل نوسازی مدارس استان قزوین : 

قزوین صاحب مدرسه سبز می شود

معاون فرهنگی مطبوعاتی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان : 

رشد فزاینده تقاضای چاپ و نشر کتاب در خراسان رضوی

آگهی تغییرات
شرکت حمل و نقل جاده ای قیزیل بار با مسئولیت محدود به شماره 
صورتجلسه  استناد  به  ملی ۱۰۹۸۰۰۲۱۱۰۹  شناسه  و  ثبت ۵۹۶ 
مورخ  شماره ۵۷/۲۳۱۵  نامه  و   ۱۳۹۸/۰۴/۱۷ مورخ  مدیره  هیئت 
استان  ای  جاده  نقل  و  حمل  و  راهداری  کل  اداره   ۱۳۹۸/۰۵/۲۰
آذربایجان غربی تصمیمات ذیل اتخاذ شد : -۱ آقای میرعلی موسوی 
بشماره ملی ۰۳۱۱۶۳۲۴۳۲به سمت رئیس هیئت مدیره - آقای مهدی 
سید مقدسی بشماره ملی۲۸۰۲۸۲۷۸۵۵)خارج ازشرکاء( بسمت عضو 
اصلی هیئت مدیره - خانم مرضیه گرگری بشماره ملی۲۸۰۱۱۴۶۲۴۲ 
نامحدود  برای مدت  عامل شرکت  مدیر  به سمت  ازشرکاء(  )خارج 
انتخاب شدند -۲ کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهاء دار با امضاء مشترک 

مدیرعامل ورئیس هیئت مدیره همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع 
ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری خوی )585557(

آگهی تغییرات
شرکت حمل و نقل جاده ای قیزیل بار با مسئولیت محدود به شماره 
صورتجلسه  استناد  به   ۱۰۹۸۰۰۲۱۱۰۹ ملی  شناسه  و   ۵۹۶ ثبت 
مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۳۹۸/۰۴/۱۷ و نامه شماره 
۵۷/۲۳۱۵ مورخ ۱۳۹۸/۰۵/۲۰ اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای استان آذربایجان غربی تصمیمات ذیل اتخاذ شد : -۱ آقای میرعلی 
بشماره  مقدسی  سید  مهدی   - ملی۰۳۱۱۶۳۲۴۳۲  بشماره  موسوی 
ملی۲۸۰۲۸۲۷۸۵۵)خارج ازشرکاء( به سمت اعضای هیئت مدیره شرکت 
بمدت نامحدود انتخاب شدند اسامی شرکا و میزان سهم الشرکه هریک 
آقای میرعلی موسوی دارای ۶۸۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه خانم افسانه 
دارای  میرزائی  بهار  خانم  الشرکه  ریال سهم  دارای ۱۴۰۰۰۰  موسوی 
۱۰۰۰۰۰ریال سهم الشرکه خانم فرزانه موسوی دارای ۱۴۰۰۰۰ریال سهم 

الشرکه خانم آیسان موسوی دارای ۱۴۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع ثبت 
شرکت ها و موسسات غیرتجاری خوی )585556(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رأی شماره 139860313010000996 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک بوکان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای کریم قادری گوزلبلاغ فرزند 
علی بشماره شناسنامه 344 صادره از شاهیندژ در ششدانگ یک باب خانه به مساحت 
106/57 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک باقیمانده 1337 فرعی از 130 - اصلی 
واقع در بخش 17 شهرستان بوکان خریداری از آقای مهتدی احدی از وراث مرحوم ابوبکر 
مهتدی مالک رسکی پلاک مذکور محرز گردیده که برای آن پلاک 14208 فرعی از 
130 - اصلی تعیین و اختصاص یافته است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسیده 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 98/5/28
هادی حبیبی - رئیس ثبت اسناد و املاک بوکانتاریخ انتشار نوبت دوم: 98/6/12

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بوکان
هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
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اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بوکان
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئیــن نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر آرای شــماره 139860313010001394 و  139860313010001395 
هیــات اول موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ســاختمان های 
فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بوکان تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای تیمور رحمانی فرزند ابوبکر بشماره شناسنامه 84 صادره 
از بوکان و آقای آرام رحمانی فرزند ابوبکر بشــماره شناســنامه 2920147633 
صادره از بوکان هر کدام به نسبت سه دانگ مشاع از ششدانگ در یک باب مغازه 
به مساحت  23/93 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک باقیمانده 1951 فرعی 
از130 – اصلی واقع در بخش 17 شهرســتان بوکان کمربندی مابین خیابانهای 
مولوی شرقی و سید قطب خریداری از آقای اسماعیل ایلخانزاده احدی از مالکان 
مشــاعی در پلاک مذکور مع الواسطه محرز گردیده  که برای آن پلاک 14213 
فرعی از 130 – اصلی تعیین و و اختصاص یافته است لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور ســند مالکیت اعتراضی داشته باشــند می تواندد از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1398/06/12

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1398/06/27
هادی حبیبی -رئیس ثبت اسناد و املاک

مفقودی
به   ۹۶ مدل   ۲۰۶ پژو  خودروی  به  مربوط  سبز  کارت 
شماره  و   ۱۷۲B۰۰۱۳۰۹۰ موتور  شماره  به  سفید  رنگ 
انتظامی شماره  و    NAAP۱۳FE۹HJ۱۲۵۴۹۵  شاسی 

 ایران۱۹-۶۵۶ ل۶۴ به نام محسن فاطمی نصر فرزند کرم 
صادره از کرمانشاه مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می 

باشد.
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»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

تجهیزات ایمنی پرتو از نیازهای مهم صنعت پزشــکی کشور به شمار  می رود 
که به دست فعالان فناور یک شرکت دانش بنیان داخلی، ساخته  شد و کشور 

را از واردات این محصول دانش بنیان بی نیاز کرد. 
بهمن هداوند، یکی از مدیران شرکت دانش بنیان از حذف انحصار و  نیاز مبرم 
به واردات با تولید دزیمترهای ایران ســاخت، توسط فعالان  فناور این شرکت  
دانش بنیان خبر داد و گفت: چند شــرکت های آمریکایی  و آلمانی، از تامین 
کننــدگان اصلی این محصول دانش بنیان در ایران  بودند. با توجه به نوســان 
متغیرهــای اقتصادی، خرید و واردات  محصولات این شــرکت و دیگر تامین 

کنندگان خارجی دیگر با منطق  اقتصادی منطبق نیست. 
وی جلوگیری از خروج ارز را یکی از مزیت های تولید ساخت داخل  دزیمترها 
عنوان کرد و گفت: نمونه محصول خارجی ممکن اســت تا ۲  میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون تومان قیمت داشــته باشــد، در حالی که محصول  ایرانی تنها با نرخ 

۳۰۰ میلیون تومان عرضه می شود. 

مدیر شــرکت دانش بنیان  از بازار گسترده این محصول دانش بنیان و  ظرفیت 
صادراتــی گفت و ادامــه داد: این محصول کیفیتی هم پای مشــابه  خارجی 

برخوردار است. 
هداوند با بیان این که محیط های آکادمیک از جمله مشــتریان دوزیمترهای 
 آنلاین و یک مدل ســاده تر قرائتگر  TLD  هســتند، عنوان کرد: ماژول های 
 الکترونیکی آزمایشگاه هسته ای و تجهیزات تحقیقاتی علمی نیز تولید  شده و 

در اختیار دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی قرار گرفته است. 
به گفته وی، ارائه دهندگان خدمات دزیمتری از ســازمان انرژی اتمی  مجوز 
دارند تا میزان پرتوهای رادیو اکتیو موجود در محیط و یا جذب  شــده توسط 

افراد را اندازه گیری کند. 
ایــن فعال دانش بنیان، درباره ســازوکار پایش ســلامت با اســتفاده از این 
 سنجشگرها گفت: این موسسات  از قرائتگر  TLD  ساخت این شرکت،  برای 
انجام این وظیفه اســتفاده می کنند. به طور معمول هر دو ماه یک  بار کارت 

دزیمتر  TLD  به شرکت سرویس دهنده ارسال شده تا پس از  قرائت و تحلیل 
داده ها، میزان پرتوگیری به ســازمان انــرژی اتمی جهت  ثبت در پرونده فرد 

اعلام می گردد. 
وی از تنوع نمونه های سنجشــگر توسط فعالان فناور این شرکت دانش  بنیان 
می گویــد و ادامه می دهد:  این مجموعه دانش بنیان نوع ویژه و قابل  حمل از 
دوزیمتر را ساخته است که به صورت آنلاین، پرتو سنجی  می کند و نتیجه را 

به کاربر اعلام می کند. 

سنجشگر پرتوهای هسته ای ساخته شد

ســتاد توسعه فناوری های فضایی و حمل و نقل پیشرفته 
معاونت علمی و  فناوری ریاست جمهوری، بخش خصوصی 
و دولتی برای توسعه بازار  صنعت پهپادی کشور با یکدیگر 

همکاری می کنند. 
همایش عرضه کاربردی فناوری نوین پهپاد توســط ستاد 
توســعه فناوری  های حوزه فضایی و حمل و نقل پیشرفته 
معاونت علمی و فناوری  ریاســت جمهوری و با همکاری  
صندوق نوآوری و شکوفایی و  کارگروه پهپاد اتحادیه صنایع 

هوایی ایران برگزار می شود. 
این همایش دو روزه با محورهای پهپاد و کشاورزی، پهپاد 
و مدیریت  بحران و امداد و نجات، سنجش از راه دور، پهپاد 
و بازرسی از خطوط  برق و نیروگاه ها، پهپاد و حوزه نفت و 
گاز، پهپاد و مدیریت ترافیک و  پهپاد در محیط زیست،  ۲۶ 
و ۲۷ شهریورماه ســال جاری در محل  صندوق نوآوری و 

شکوفایی برگزار خواهد شد. 
با مقایسه روند تولید و سرعت پیشرفت دانش »پهپاد« در 

جهان و ایران  به این مهم دست می یابیم که تاریخ فعالیت 
در حوزه پهپاد در سطح  جهان بیش از یک قرن سابقه دارد 
و ایران تنها حدود ۳۰ سال در این  زمینه فعالیت داشته اما 
به یکی از قدرت های برتر پهپاد در جهان تبدیل  شده است. 
بــه وضوح می توان دریافت که دانــش »پهپادی« ایران و 
سرعت  پیشرفت کشــورمان در حوزه پهپادها در مقایسه 
با روند تولید و پیشــرفت  این صنعت در کشورهای جهان 
نســبت قابل ملاحظه ای دارد و این  ســرعت پیشــرفت 

توانسته است بسیاری از معادلات را در عرصه های  مختلف 
به خصوص عرصه نظامی در شرایط منطقه و جهان تغییر 

دهد. 
با توجه به اهمیت توسعه صنعت پهپادی در کشور، ستاد 
توسعه فناوری  های فضایی و حمل و نقل پیشرفته معاونت 
علمی و فناوری ریاست  جمهوری اقدام به برگزاری همایش 
عرضه کاربردی فناوری نوین  پهپادی کرده است که در این 
هماشــی دو روزه تمام بازیگران این  صنعت به میدان می 

آیند. 
در حاشــیه این همایش، نخســتین نشســت مشترک 
بخش های دولتی و  خصوصی دانش بنیان با حضور تمامی 
ارگان های بهره بردار خدمات  پهپادی نیز برگزار خواهد شد. 

رونق صنعت پهپاد با هم افزایی بخش خصوصی و دولتی

نفوذ اینترنت به ۹۰درصد رسید

آخرین وضعیت استفاده از ابزارهای فناوری اطلاعات تا پایان خردادماه 
  ۹۸ نشــان می دهد که ۶۴ میلیون و ۱۳۷ هزار نفر با گوشــی موبایل 
خود  به اینترنت وصل می شوند و ضریب نفوذ اینترنت ۹۰ درصد است. 

آخرین آمار و اطلاعات بخش فناوری اطلاعات کشــور مربوط به پایان 
 خردادماه امســال توسط ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 

 منتشر شد. 
برمبنای این آمار، تعداد مشــترکان اینترنت باندپهن در کشــور به ۷۴ 
 میلیون و ۵۱۸ هزار و ۵۹۵ نفر رسیده و ضریب نفوذ اینترنت در  کشور 

۹۰.۷۸ درصد است. 
ضریب نفوذ اینترنت بر مبنای اســتفاده افراد از فناوریهای دسترســی 
 xDSL  ، نســل ۳ و ۴ موبایل، اینترنت وای فای و  TDLTE  به دست 

آمده  است. 
آمارها نشــان مــی دهد که ۸۶ درصد ضریب نفــوذ اینترنت مربوط به 
  ADSL  دسترسی به فناوری نسل ۳ و ۴ موبایل، ۱۲ درصد مربوط به 

و   ۲ درصد مربوط به  TD-LTE  است. 
براین اساس ۶۴ میلیون و ۱۳۷ هزار و ۱۱۲ نفر در کشور از طریق  سیم 
کارت و گوشی موبایل به اینترنت متصل می شوند و ۱۰ میلیون و   ۳۸۱ 
هزار و ۴۸۳ نفر مشــترک اینترنت پهن باند ثابت هستند. به بیان  دیگر 
ضریب نفوذ اینترنت پهن باند ســیار در کشــور ۷۸.۱۴ درصد و  ضریب 

نفوذ اینترنت پهن باند ثابت ۱۲.۶۵ درصد است. 
این بررســی ها حاکی از آن اســت که ضریب نفــوذ اینترنت باندپهن 
ثابت  از ســال ۹۵ تاکنون رشد قابل توجهی نداشته است و ضریب نفوذ 
 اینترنت موبایل که در ســال ۹۵ حدود ۴۰ درصد بوده در منحنی رشد، 
 ســیر صعودی خود را طی می کند و در سال ۹۶ به نزدیک ۶۰ درصد 
 رسیده، در سال ۹۷ ضریب نفوذ ۷۰ درصد را رد کرده و در سال ۹۸  به 

ضریب نفوذ ۸۰ درصد نزدیک می شود.  
درهمین حال تعداد مشترکان اینترنت موبایل نیز که در سال ۹۵ حدود 
  ۳۵ میلیون نفر برآورد می شــده، در سال ۹۶ به حدود ۵۰ میلیون نفر 
 رســیده و با عبور از مرز ۶۰ میلیون نفر در سال ۹۷، در ۳ ماهه  امسال 

به بیش از ۶۴ میلیون نفر رسیده است. 

رئیسسازمانفضاییخبرداد:

پوشش ارتباطات ماهواره ای
 برای ۱۰۰۰ روستا فراهم شد

رئیس ســازمان فضایی ایران از برقراری پوشــش ارتباطات ماهواره ای 
  ۱۰۰۰ روســتا خبر داد و گفت: در مواقع بحران برای پایداری شــبکه 

 ارتباطی از ارتباطات ماهواره ای استفاده خواهیم کرد. 
رویداد »ماهــواره مخابراتی؛ نقش توســعه ای و اقتصادی آن« با هدف 
 بررســی بازار رو به رشــد صنعت فضایی و فرصت هــای پیش رو برای 
 کسب وکارهای جدید در این حوزه، صبح امروز دوشنبه ۲۵ شهریورماه 

 در وزارت ارتباطات برگزار شد. 
این رویداد توســط سازمان فضایی ایران و با همکاری پژوهشگاه فضایی 
 و شرکت های خصوصی ارائه دهنده خدمات ماهواره ای، با هدف معرفی 
 کاربردها، خدمات و ســرویس های نوین ماهواره هــای مخابراتی، بازار 
 بزرگ و رو به رشــد این صنعت و بســترها و فرصت های پیش رو برای 

 کسب وکارهای جدید برگزار شد. 
ایــن رویداد در محورهایــی چون وضعیت بازار مخابــرات ماهواره ای، 
 اثرات کلان توسعه فناوری ماهواره در اقتصاد کشور، نقش ماهواره  های 
مخابراتی در گسترش اســتفاده از G ۵  و اینترنت اشیا، مدیریت  طیف 
فرکانس در ماهواره های مخابراتــی، منظومه ماهواره های  مخابراتی و 

نقشه راه ساخت ماهواره مخابراتی برگزار شد. 
در این مراســم مرتضی براری معاون وزیر ارتباطات و رئیس ســازمان 
 فضایــی ایران گفت: اولین اقدام برای عدم تصدی گری دولت در صنعت 
 مخابرات ماهــواره ای در کشــور تصویب پروانه اپراتــور ماهواره های 
 مخابراتی بود که این مهم با همکاری ســازمان فضایی ایران و سازمان 
 تنظیــم مقررات و با حمایت وزارت ارتباطات انجام شــد. همچنین این 
 امکان فراهم شــده که صندوق توســعه ملی ۸۰ درصد وام ۸ ساله این 

 اپراتور را تضمین کند. 
بــراری تاکید کرد: صنعــت ماهواره های مخابراتی یکــی از مهمترین 
 صنایعی است که می تواند به رشد چشمگیر نیاز به ارتباطات و خدمات 
 در دنیا از جنبه های مختلف پاســخ دهد و موضوع استفاده بهینه، موثر 
و  اقتصادی از این زیرساخت، همیشه مورد توجه کشورهای پیشرفته و 
در  حال توســعه در دنیا بوده است. از این رو بهره برداری از ماهواره های 
 تجاری با پیشــرفت های فناوری و استفاده از مدل های جدید خدمات، 
رفته  رفته به صنعتی حیاتی، پرســود و با صرفه اقتصادی تبدیل شــده 

است. 
وی با بیان اینکه بیش از ۱۰۰۰ روســتای جدید با پوشش ماهواره ای، 
 مشکلاتشان برطرف شده اســت، گفت:برای ارتباط رسانی بیش از ۴۰ 
 هزار روستا و ۶۰ هزار آبادی می توان از ارتباطات ماهواره های  مخابراتی 
اســتفاده کرد. در این راستا با شــرکت ارتباطات زیرساخت  مذاکراتی 
داشــته ایم تا در شــرایط بحران و به منظور آنکه پایداری  ارتباطات در 

شهر یا استان حفظ شود از پشتیبان ماهواره ای استفاده  کنیم. 
رئیس سازمان فضایی ایران با بیان اینکه اقتصاد فضایی باید حداقل یک 
 و نیم میلیارد دلار از ســهم اقتصاد را داشــته باشد، افزود: بیش از ۲۵ 
 نقطه مداری به نام ایران به ثبت رسیده و در صورتی که کنسرسیوم  های 

ماهواره ای شکل بگیرند می توان از این ظرفیت استفاده کرد.  
براری پیش بینی کرد که طی ۶ ســال آینده رشــد ۱۰ برابری مصرف 
 خدمات ماهواره ای را شــاهد خواهیم بود و این صنعت باعث توســعه 

 منظومه های مخابراتی می شود. 
همزمان با این سمینار، پنل تخصصی با عنوان »بررسی ضرورت  تشکیل 

اپراتور ماهواره ای بومی و چالش های آن« برپا شد. 

ایمان افتخــاری رئیس صنــدوق حمایت از 
صندوق پژوهشــگران و  فناوران گفت: برنامه 
»پسافن« برای حضور فارغ التحصیلان دکترا 
و  حضور آنها در شــرکت هــای دانش بنیان 
تعریف شده که تا پایان سال  اجرایی می شود. 
عضو هیئت علمی پژوهــش های دانش های 
بنیادی و رئیس صنــدوق  حمایت از صندوق 
پژوهشگران و فناوران امروز در نشست خبری 
که  در محل صندوق حمایت از پژوهشــگران 
و فناوران برگزار شــد، گفت:  این صندوق در 
آستانه ۱۵ ســالگی بوده که در طول فعالیت 
خود از بیش  از هفت هزار طرح حمایت کرده 

است. 
رئیس صندوق حمایت از صندوق پژوهشگران 
و فنــاوران با بیان اینکــه  اما بیش از ۲۱ هزار 
طرح پژوهشــی به صندوق طی ۱۵ سال ارائه 
شــده  اســت، اظهار داشــت: برنامه های این 
صندوق در حوزه بین المللی به  صورت جدی 
بوده اســت به طوری که از هر ۱۰ طرح، یک 

طرح  حمایت شده است. 
به گفته عضو هیئت علمی پژوهش های دانش 
های بنیادی ثبت پتنــت بین  المللی از دیگر 
برنامه های حمایت از صندوق پژوهشــگران و 
فناوران  به شــمار می رود که تاکنون توانسته 
در راستای این امر )مسئله اجرایی  تا ثبت( از 

۳۲ طرح حمایت کند. 
افتخاری خاطرنشــان کرد: همچنین در دوره 
ایم  اقداماتی  حمایتی داشته  های پسادکتری 
به طوری که دو هزار درخواســت به صندوق 
ارائه شــده  و طی مدت کوتاهی توانســتیم از 
حــدود ۹۰۰ مورد پروپــوزال های دوره  های 

پسادکترا حمایت کنیم. 
وی با بیان اینکه برنامه های پســادکتری به 
صورت کمی و کیفــی در  صندوق حمایت از 
پژوهشــگران، اجرایی می شــود، خاطرنشان 
کرد:  یکی از رویکردهــای اصلی صندوق این 
اســت که به فناوران و  پژوهشگران توجه ویژه 
ای داشته باشــند تا طرح های آنها به صورت 

 موثر در کشور اجرایی شود. 
عضو هیئت علمی پژوهــش های دانش های 
بنیادی با بیان اینکه ۴  رویکرد کلی در برخورد 
با طرح های پژوهشــی در نظر داریم، تصریح 
 کــرد: »تکثر« از دیــدگاه افزایش تعداد گروه 
های پژوهشی فعال،   »تعادل« توجه به توسعه 
پایــدار و حفظ تعــادل، »کیفیــت« و هدف 
گرایی  از رویکردهای ما در صندوق حمایت از 

پژوهشگران و فناوران به  شمار می رود. 
افتخاری تأکید کــرد: طرح هایی که با جهت 
های علمی به صندوق  ارســال شوند، رویکرد 
جدی برای حمایت از آنها داریم. زیرا تغییرات 

 صندوق به سمت بهینه شدن است. 
رئیس صندوق حمایت از صندوق پژوهشگران 
و فناوران با اشــاره به  حمایــت از طرح های 
تشــویقی در صنــدوق گفت: بــرای این امر 
فراخوانی  در طی سال اعلام می شود و سقف 
حمایتی از این طرح ها نســبت به  سال های 

گذشته ۵۰ درصد افزایش داشته است. 
وی در خصوص حمایت از رساله های دکتری 
ادامــه داد: برای این  موضــوع دو فراخوان در 
طول سال اعلام می کنیم که تاکنون از ابتدای 
 سال ۳۸ مورد دریافت شده و ۱۵۰ مورد برای 

حمایت به تصویب  رسیده است. 
افزایش مبلغ حمایت از محققان پسا دکتری

افتخاری در خصوص حمایت از پروپوزال های 
پسادکتری، یادآور شــد:  افراد با فعالیت های 
علمی درخشان تر در این حوزه وارد می شوند 
و  در مقابل صندوق حمایت های ســالانه ای 
از آنها دارد؛ حمایت از  محققان پســا دکتری 
نسبت به سالهای گذشته از ۳۶ میلیون تومان 

به ۵۷  میلیون تومان در سال رسیده است. 
افتخاری اظهار داشــت: موسســه بین المللی 
یاســا از نهادهای پیشــرو در  تحلیل سیستم 
های کاربردی و پیچیده است که ما عضو این 
موسسه  هستیم. از این رو می توانیم محققان 
را برای حضور در برنامه های  موسسه حمایت 

کنیم. 
عضو هیئت علمی پژوهــش های دانش های 
بنیــادی با بیان اینکه در این  موضوع علاوه بر 

ارتباطات بین المللی، کمیته ملی را تشــکیل 
داده ایم،  خاطرنشــان کرد: در این راستا می 
توانیــم از امتیازات بین المللی اســتفاده  و از 
افــراد تأثیرگذار حمایت کنیم کــه به برنامه 
های این موسســه بروند و  طرح های خود را 

در آنجا ارائه کنند. 
وی با تأکید بر اینکه برنامه های این موسســه 
بیشتر در حوزه انرژی  است، ادامه داد: بررسی 
پروپوزال های پژوهشگران، حمایت آنها برای 
 حضور در موسســه به عهده صندوق حمایت 
از پژوهشــگران است و  تاکنون توانسته ایم دو 
گروه را به صورت طولانی مدت برای حضور  در 

موسسه یاسا اعزام کنیم. 
افتخاری افزود: این برنامه می تواند در ارتباط 
گیری و اجــرای پروژه  های محققان کشــور 

تأثیرگذار باشد. 
عضو هیئت علمی پژوهــش های دانش های 
بنیادی بــا بیان اینکه دو  معاونــت به عنوان 
آینده پژوهی و ترویج علــم و فناوری در این 
صندوق  به تصویب رســیده اند، گفت: از این 
به بعد این معاونت ها برنامه های  جدی برای 

فعال شدن حوزه های خود دارند. 
بــرای ورود دانشــجویان  تعریــف پســافن 

پسادکتری در شرکت های دانش  بنیان
رئیس صندوق حمایت از صندوق پژوهشگران 
و فنــاوران در ادامه با  بیان اینکه ما با صندوق 
نــوآوری و شــکوفایی برنامه هــای همکاری 
 تدوین کرده ایم، یادآور شد: پروژه »پسافن« را 
برای دانشجویانی که  دکترای خود را به اتمام 
رســانده اند، تدوین کرده ایم تا این نیروهای 
 پژوهشــی توانمند به جای حضور در دانشگاه 

ها، در شرکت های دانش  بنیان حضور یابند. 
افتخاری خاطرنشــان کرد: ایــن اقدام نیاز به 
ســرمایه گذاری و دقت نظر  دارد. زیرا شرکت 
هــای دانش بنیان بنیه مالــی پائینی دارند و 
امکان  ســرمایه گذاری ندارنــد. از این رو در 
راستای تأیید برای اجرای این  اقدام، هستیم. 

وی بــا بیــان اینکــه صنــدوق حمایــت از 
پژوهشگران پروسه معرفی شرکت  های دانش 
بنیــان را برعهده دارد و صنــدوق حمایت از 
پژوهشگران،  دانشجویان پسادکتری را معرفی 

می کند. 
افتخاری با تأکید بر اینکه هنوز این مرحله به 
مرحله اجرایی نرســیده  گفت: امیدواریم تا دو 
ماه آینده این پروژه به مرحله اجرایی برسد و 
 دانشــجویان و محققان پسادکتری در شرکت 

های دانش بنیان دوره خود  را بگذرانند. 

رئیسصندوقحمایتازپژوهشگران:

دانشجویان پسادکتری در شرکتهای دانش بنیان مشغول بکار می شوند
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محققان یک سیستم هوش مصنوعی 
ابداع کرده اند کــه با توجه به خوانش 
  ۱۵ دقیقه از الکتروکاردیوگرافی فرد می 
تواند خطر مرگ افراد مبتلا به  بیماری 

های قلبی را تشخیص دهد. 
توانایی هوش مصنوعــی به زودی می 
تواند بیماری های قلبی خطرناک  برای 

سلامت انسان را پیش بینی کند. 
محققان دانشــگاه  MIT  یک سیستم 
ماشــین یادگیــری به نام »ریســک 
 کاردیو« ابداع کرده انــد که می تواند 
خطر مرگ افراد در نتیجه بیماری  های 
قلبی را تخمین بزند که این مشکلات 
می تواند جریان خون را  مسدود کنند یا 

کاهش می دهند. 
این سیستم برای تخمین ریسک مرگ 
  ECGفقــط به ۱۵ دقیقــه از خوانش
  )الکتروکاردیوگرافی( فرد نیازمنداست. 
از این مرحله به بعد ریســک  بیماری 
برای سلامت فرد براساس ضربان های 
قلب فــرد در نمونه  انــدازه گیری می 

شود.  
سیســتم »کاردیو ریســک«با بررسی 
اطلاعات ثبت شده در ۱۵ دقیقه  تعیین 
می کند فرد در یــک ماه یا حتی یک 

سال آینده فوت می کند یا  خیر. 
این رویکرد مبتنی بر این تصور اســت 
که تمایز بیشتر بین ضربان قلب  ، خطر 
بالاتری را منعکس می کند. دانشمندان 
سیستم ماشین یادگیری را  با استفاده 
از داده های تاریخــی بیماران آموزش 

دادند. 

البتــه در حال حاضر بایــد تحقیقات 
بیشتری انجام شود، از جمله اطلاعات 
 آموزشــی برای طیف ســنی بیشتر ، 
پیشینه های قومی و جنسیتی نیز باید 
 اصلاح شــود. این سیستم باید دقت و 
صحت بالایی داشــته باشد در  غیراین 
صورت پیامدهای خطرناکی  دربرخواهد 

داشت. 

تولیدکننده  از شــرکت های  یکــی 
نســاجی  حــوزه  نانومحصــولات 
لباس های  نانویــی تب نمای خود را 
به کشــورهای عراق، کویت و عمان 
صادر کرده  اســت. یک شرکت دانش 
بنیان تولید کننده منسوجات اقدام به 
صادرات لباس  تب نمای نوزاد حاوی 
آنتی باکتریال  با خاصیــت  نانوذرات 
ایــن  شــرکت اخیرا  کرده اســت. 
گواهی نانومقیــاس را نیــز برای این 
محصول دریافت کرده  اســت. رحیم 
حجتــی؛ مدیرعامل شــرکت گفت: 
ســال جاری ۱۰۰ هزار یــورو از  این 
لباس هــای تب نما بــه کویت و ۳۰ 
هزار یورو نیز به عمان صادر  کرده ایم. 
تعداد محدودی نیز در حد ۱۵ هزار 
دلار به عراق صادر شــده  اســت. وی 
افزود: البته این تازه اول کار است ما 
هنوز ظرفیت تولید محدودی  داریم 
به طوری که روزانه ۶۰۰ دست از این 
لباس ها تولید می شود. مدیر عامل یک 

شرکت دانش بنیان با تاکید بر اینکه 
به دنبــال افزایش  ظرفیت تولید این 
لباس ها هستیم گفت: تب در کودکان 
بســیار خطرناک  بــوده و در صورت 
کنترل نشــدن می تواند آسیب های 
جبران ناپذیری به  کودک وارد کند. از 
زمانی که کودک بیمار شده و دمای 
بدن او بالا  می رود تشخیص زودهنگام 
تب ضروری است؛ از این رو ما اقدام 
به  تولید پیراهن، کلاه و جوراب نانویی 
کردیم که تب نما است به این معنا  که 
در صــورت افزایش دمای بدن از ۳۷ 

درجه به بالا، شــروع به تغییر  رنگ 
می کنــد. وی ادامه داد: در لباس های 
پســرانه رنگ لباس از آبی به سفید 
و در  لباس هــای دخترانــه از رنگ 
صورتی به ســفید تغییر رنگ ایجاد 
می شود.  با این کار والدین به سرعت 
متوجه بروز تب در فرزند می شــوند 
و  اقدامات پزشکی لازم برای کنترل 
تب صــورت می گیرد. به دلیل وجود 
 ترکیبات کیتوسان و سیلیکا، خواص 
آنتی باکتریــال در این لباس ها ایجاد 

 شده است. 

صادرات لباس های تب نمای نانویی ایرانیهوش مصنوعی خطر مرگ ناشی از بیماری قلبی را تخمین می زند


